
یادداشت

امروزه با گسترش علم داروســـازی، تنوع داروها بیشتر شده است و 

پزشکان نیز دستورالعمل هایی برای درمان و تجویز دارو دارند. از آنجایی 

که عرضه دارو صرفا با دســـتور پزشـــک معالج امکان پذیر بوده، دارو از نظر 

محدودیت عرضه با دیگر اقلام متفاوت است. از این  رو تجویز صحیح و مصرف 

به موقع دارو می تواند برای بهبود نظام سلامت کشور مفید باشد. 

داروخانه را می توان محل رجوع بیماران برای دریافت و مشاوره دارویی دانست. 

با بررســـی میدانی روزنامه »فرهیختـــگان« در آذرماه ۱۴۰۱، یعنی در دوران 

کمبود دارو، مشـــخص شد که برخی داروخانه ها فرآورده هایی مازاد بر نسخه 

بیمار توصیه کرده یا صرفا برخی از نسخه ها را تایید می کنند. همچنین در این 

گزارش، پزشـــک اورژانس توضیح داد: »برخی پزشکان در کنار داروی بیمار، 

مولتی ویتامین می نویسند تا از سوی داروخانه مرجوع نشود و این یک توافق 

نانوشته و ناپسند میان پزشکان و داروخانه هاست که عمده ضرر آن به جیب و 

سلامت مردم وارد می شود.« این در حالی است که تشویق برخی داروخانه ها 

به مصرف و تایید برخی از نسخ را می توان به دلیل فروش اقلام مازاد دانست 

که از ســـوی شرکت های پخش بر داروخانه ها تحمیل شده است. به عبارتی 

داروخانه هـــا نیازهای دارویی خود را به شـــرکت های پخش اعلام می کنند 

و شـــرکت های پخش سراســـری دارو، آن را برآورد کرده و ملزمند هر ۱۵ روز 

یکبار با مراجعه به داروخانه از نیاز آنها مطلع شوند. این کار توسط ویزیتورها 

)نماینده هـــای فروش( انجام می گیرد کـــه معمولا در هنگام فروش اقلام، از 

روش های غیرمتعارف از قبیل سبدفروشـــی دارو استفاده می کنند. درواقع 

سبدفروشـــی دارو به این معناست که فروش برخی داروها منوط به خریدن 

دیگر فرآورده ها باشـــد. قابل ذکر است توزیع دارو توسط شرکت های پخش، 

در مواردی که داروخانه ها به صورت سبدی از آنها خرید نمی کنند، به کندی 

صورت می گیرد و این توزیع دیرهنگام )در مواردی که خرید مطابق سبد نیست( 

برای داروخانه مشکل ســـاز است. زیرا با خرید سبد توسط داروخانه ها که در 

واقع مازاد بر نیاز آنهاســـت، درنهایت این اقلام باید به فروش برسد. درنتیجه 

داروخانه ها ناچار به تشویق برای مصرف فرآورده های دیگر می شوند. به همین 

منظور اســـت که برخی کارشناسان سلامت معتقدند سبدفروشی به تجویز 

برخی پزشکان در نسخ نیز رسیده است. 

باتوجه به مواردی که بیان شد، سبدفروشی دارو و تحویل دیرهنگام فرآورده های 

سلامت از نظر سازمان غذا و دارو تخلف است؛ باتوجه  به بند ۴ ماده ۸ آیین نامه 

تاسیس و فعالیت شرکت های پخش فرآورده های سلامت محور، »فروش دارو با 

استفاده از روش سبد دارویی یا روش هایی که منجر به ایجاد هر نوع تبعیض 

بین داروخانه ها در زمینه دریافت داروهای موردنیاز آنها شود، ممنوع است.«

برای درک تاثیر سبدفروشی بر نظام عرضه و توزیع دارو می توان اشاره داشت 

یکی از اولویت های ســـازمان غذا و دارو برای مدیریت بحران کمبود دارو در 

آذرمـــاه ۱۴۰۱، مقابله با تخلف سبدفروشـــی دارو بود و حتی در ابلاغیه ای 

از ســـوی این سازمان بیان شـــده در صورت مشاهده تخلف از طریق مراجع 

قضایی پیگیری و اقدام قانونی لازم صورت خواهد گرفت. اما این تخلف برای 

داروخانه ها به راحتی قابل اثبات و اســـتناد قضایی نیســـت. برای شکایت از 

شرکت پخش متخلف، نیاز است داروخانه شواهد قابل  استناد ازجمله اعلام 

ثبت سفارش دارویی و عدم ارسال آن توسط شرکت پخش را در دست داشته 

باشـــد. با وجود این شواهد هم حتی ممکن است شرکت پخش ادعا کند که 

این تخلف از جانب ویزیتورها صورت گرفته اســـت. این موضوع سبب شده تا 

داروخانه ها نیز در این چرخه حضور پیدا کرده و به دنبال منافع خود باشند. 

  راهکار چیست؟
به نظر می آید راهکار این مشکل تنها با نظارت بیشتر یا تشدید مجازات حل 

نمی شـــود. زیرا تاکنون اقداماتـــی از این جنس صورت  گرفته و نتیجه بخش 

نبوده اســـت. لذا این مساله نیاز به حل نظام مند دارد. به عقیده کارشناسان 

یکی از راهکارهای قابل  اتکا ایجاد شفافیت با استفاده از ظرفیت های فناوری 

اطلاعات است؛ درصورتی که ثبت سفارش داروخانه ها به صورت اینترنتی بوده و 

شرکت های پخش ملزم به فروش اینترنتی باشند، امکان شناسایی تخلف هایی 

ازجمله تأخیر یا عدم تحویل ســـفارش ها، به وجود خواهد آمد. همچنین رد 

سفارش و عدم تحویل به دلیل عدم موجودی برای دانشگاه مربوطه با استفاده از 

ظرفیت سامانه رهگیری و اصالت سنجی دارو )TTAC( قابل بررسی است. مورد 

تاکید است که رد درخواست توسط شرکت های پخش هم می تواند نظام مند 

شود. به عبارت دیگر اینکه دلایل مجاز از غیرمجاز تفکیک شود به این صورت 

که آیا به خاطر بدهی داروخانه این سفارش داروخانه رد شده است یا شرکت 

پخش با وجود موجودی اقلام، قصد احتکار یا سبدفروشی دارد. با تغییر ماهیت 

از شیوه فعلی )فروش توسط ویزیتورها( و ثبت برخط سفارش داروخانه ها در 

نظام توزیع شرکت های پخش تحولی در نظام عرضه و توزیع دارو ایجاد خواهد 

شد و با افزایش رقابت، شرکت های پخش به دنبال بهبود کیفیت خدمات خود 

خواهند بود. در این صورت، بخشی از حجم سفارش ها که ناشی از سبدفروشی 

بوده کاهش می یابد. در کنار آن به خاطر اینکه تخلفات شـــرکت های پخش 

ازجمله عدم ارســـال فرآورده ها کاهش می یابد، داروخانه ها نیاز به انبار دارو 

بیش از نیاز خود ندارند؛ لذا پیش بینی می شود تعداد سفارش ها افزایش یابد 

که برای مدیریت این موضوع می توان از ظرفیت ســـکوهای اینترنتی به شرط 

فراهم کردن زیرساخت های ویژه حمل دارو استفاده کرد تا در توزیع فرآورده های 

ســـلامت تسریع ایجاد شود. با تسریع در توزیع فرآورده های سلامت می توان 

امیدوار بود تا کمبود اقلام در داروخانه کاهش پیدا کند. 

بررسی ها نشان می دهد وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گام نخست در 

این زمینه را برداشته است و موضوع توزیع اینترنتی فرآورده های سلامت محور در 

آیین نامه حمایت از تولید، دانش بنیان و اشتغال آفرین در حوزه سلامت مطرح 

شده و به تصویب هیات وزیران رسیده است. اکنون با گذشتن از مهلت قانونی 

و همچنین گذر از دوران کمبود دارو، ســـازمان غذا و دارو هنوز دستورالعمل 

مربوطه را تدوین نکرده اســـت؛ درحالی که با تدوین و ابلاغ این دستورالعمل 

می توان شاهد تحولات مثبتی در این زمینه بود. 

سبد فروشی دارو؛ تخلف پنهان شرکت های پخش
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با وجود ضرب الاجل دولت برای خصوصی سازی ایران خودرو و سایپا تا شهریور ۱۴۰۱ چرا هنوز هیچ اتفاقی نیفتاده است
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سیاستسیاست

اصلاحات شورای نگهبان بر قانون اصلاح انتخابات اعمال شداصلاحات شورای نگهبان بر قانون اصلاح انتخابات اعمال شد

f a r h i k h t e g a n o n l i n e
یکشنبه ۴ تیر ۱۴۰۲   شماره 38۹۶

 هیات عالی نظارت فرآیند تصویب اصلاحیه را
طولانی کرده است

مطابق گزارش مرکز پژوهش های مجلس پیش از این ماده 53 اصلاحیه قانون انتخابات از سوی شورای 

نگهبان با چهار ابهام و یک مغایرت با قانون اساســـی مواجه شـــده بود. از طرفی هیات عالی نظارت بر 

سیاست های کلی نظام نیز آن را مغایر بندهای 1، 10 و 15 سیاست کلی انتخابات و بند 9 سیاست های 

کلی نظام قانون گذاری تشخیص داد. پس از بحث و بررسی های صورت گرفته ابهامات و ایراد شورای نگهبان 

مرتفع شد ولی اشکالات هیات عالی نظارت بر سیاست های کلی نظام بر قوت خود باقی ماند و اصلاحات 

صورت گرفته از جانب کمیسیون شوراها نیز نتوانست این ایرادات را حل کند. بنیادین بودن ایرادات هیات 

عالی نظارت باعث شد اعضای کمیسیون شورا ها تصمیم بر حذف این ماده از اصلاحیه بگیرند. اقدامی 

که با مخالفت رئیس مجلس مواجه شد و نهایتا نیز نمایندگان طرح اصلاح قانون انتخابات را بدون حذف 

ماده 53 به شورای نگهبان ارجاع دادند. حال با رفع ابهامات شورای نگهبان این هیات عالی نظارت است 

که باید تطابق یا عدم تطابق با سیاســـت های کلی انتخابات را بار دیگر برگزار کند. جلسه بررسی مصوبه 

مجلس در هیات عالی نظارت باید روز گذشـــته برگزار می شـــد اما به دلیل حضور نیافتن برخی اعضا این 

جلسه به حد نصاب لازم نرسید و به تعویق افتاد. حال باید منتظر ماند تا جلسه هیات عالی نظارت برگزار 

شـــود. چنانچه هیات عالی نظارت نظر خود مبنی بر عدم تطابق اصلاحیه مجلس با سیاســـت های کلی 

نظام را تغییر دهد این اصلاحیه مصوب شده و می توان امیدوار بود که در انتخابات آتی مجلس نیز اعمال 

شده و ما شاهد برگزاری انتخابات تناسبی در حوزه انتخابیه تهران باشیم. امری که برای نخستین بار در 

کشور رخ خواهد داد. هادی طحان نظیف، سخنگوی شورای نگهبان نیز ابراز امیدواری کرده است که با 

رفع اندک ابهامات و اشکالات باقی مانده این اصلاحیه در انتخابات آتی مجلس اعمال شود اما اگر مانع 

اصلی تصویب اصلاحیه یعنی هیات عالی نظارت نظر خود را تغییر نداده و همچنان این مصوبه را خلاف 

سیاست های کلی نظام قلمداد کند نمایندگان برای تصویب اصلاحیه مجددا باید بر نظر خود اصرار ورزیده 

تا این بار طرح از هیات عالی نظارت خارج شده و به صحن اصلی مجمع تشخیص مصلحت نظام برود و 

تصمیم نهایی در مجمع اتخاذ شود. این مسیر باعث می شود تا حتی در صورت تصویب اصلاحیه فرآیند 

آن طولانی شده و امکان اجرایی ساختن آن در انتخابات آتی مجلس کم شود. طولانی شدن فرآیند امری 

است که تشکیل نشدن جلسات هیات عالی نظارت نیز به آن دامن می زند و این انتقاد را متوجه اعضای 

آن می کند که چرا برای چنین طرح مهمی حتی به قدر حضور در جلسه هیات نیز دغدغه نداشته اند. 

ایراداتی که وارد نیست
مطابق آنچه در گزارش مرکز پژوهش های مجلس آمده اســـت هیات 

عالـــی نظارت اصلاحیه قانون انتخابات مجلس را با بندهای 1، 10 و 

15 سیاســـت های کلی انتخابات مغایر گرفته است. بررسی ماهیت 

مدل تناسبی اما اثبات می کند که ماده 53 اصلاحیه قانون انتخابات 

نه تنها مغایر با این بندها نبوده بلکه مطابق آن اســـت به این شرط که 

اعضای هیات عالی نظارت تفسیر درستی از سیاست های کلی داشته 

و نفع عموم مردم را در آن اصل قرار دهند؛ مطابق بند 1 سیاست های 

کلی انتخابات »تعیین حوزه های انتخاباتی مجلس شـــورای اسلامی 

و شـــوراهای اســـلامی بر مبنای جمعیت و مقتضیات اجتناب ناپذیر 

به گونه ای که حداکثر عدالت انتخاباتی و همچنین شـــناخت مردم از 

نامزدها فراهم گردد.«

هیات عالی نظارت درحالی ماده 56 اصلاحیه یعنی تناســـبی شدن 

انتخابات را مغایر با این بند تشخیص داده است که اولا این مدل انتخاباتی 

بـــا محدود کردن گزینه های در معرض انتخاب از چند صد کاندیدا به 

چند فهرست امکان شناخت بهتر را برای مردم فراهم می آورد و ثانیا در 

این مدل نیز امکان حضور چهره های فردی همچنان وجود دارد و ابتدا 

نیز آرای فردی شمارش می شود به این ترتیب حق کاندیداهایی که به 

صورت لیستی و حزبی در انتخابات مشارکت نمی کنند همچون گذشته 

محفوظ بوده و تغییری در شـــرایط آنها ایجاد نمی شود. به این ترتیب 

می توان گفت تناسبی شدن انتخابات مغایرتی با بند 1 سیاست های 

کلی انتخابات ندارد.  در بند 10 سیاســـت های کلی انتخابات یعنی 

دیگر بندی که هیات عالی نظارت تناسبی شدن انتخابات را مغایر با آن 

تشخیص داده، آمده است: »ارتقای شایسته گزینی، همراه با زمینه سازی 

مناســـب، در انتخاب داوطلبان تراز شایسته جمهوری اسلامی ایران و 

دارای ویژگی هایی متناسب با جایگاه مربوط از طریق:

۱ـ۱۰ـ  تعییـــن دقیـــق معیارها و شـــاخص ها و شـــرایط عمومی و 

اختصاصی داوطلبان در چهارچوب قانون اساسی

بـــا تاکید بر کارآمدی علمی، جســـمی و شایســـتگی متناســـب با 

مسئولیت های مربوط و تعهد به اسلام، انقلاب و

نظام اســـلامی و قانون اساسی به ویژه التزام به ولایت فقیه و سلامت 

اخلاقی-اقتصادی.

۲ـ۱۰ـ شناســـایی اولیه توانایی و شایســـتگی داوطلبان در مرحله 

ثبت نام به شیوه های مناسب قانونی و متناسب با هر انتخابات. 

۳ـ۱۰ـ بررســـی دقیق و احراز شرایط لازم برای صلاحیت نامزدها با 

پیش بینی زمان کافی در چهارچوب قانون

هر انتخابات از طریق اســـتعلام از مراجع ذی صلاح و پاســـخگویی 

مسئولانه و به موقع آنها.

۴ـ ۱۰ـ اتخاذ ترتیبات لازم برای به حداقل رساندن ممنوعیت حضور 

داوطلبان شاغل.

۵ـ۱۰ـ تعریف و اعلام معیارها و شـــرایط لازم برای تشـــخیص رجل 

سیاســـی، مذهبی و مدیر و مدبر بودن نامزدهای ریاست جمهوری 

توسط شورای نگهبان.«

همان طور که از محتوا مشهود است این بند از سیاست های کلی صرفا 

ویژگی هایی را مشـــخص کرده که تطابق آن با شرایط کاندیداها در 

حیطه وظایف شورای نگهبان بوده و اساسا ارتباطی با مدل انتخاباتی 

نداشـــته چراکه مرحله تایید صلاحیت ها پیش از برگزاری انتخابات 

صورت می گیرد و اگر فردی به طور مثال صلاحیت علمی کافی نداشت 

بنا به تشخیص شورای نگهبان تایید صلاحیت نیز نخواهد شد و مدل 

تناسبی قرار نیست تغییری در این نقش شورای نگهبان ایجاد کند. 

همچنین در بند 15 سیاســـت های کلی انتخابات نیز آمده است: 

»پاسداری از آزادی و سلامت انتخابات و حق انتخاب آزادانه افراد و 

صیانت از آرای مردم به عنوان حق الناس در قانون گذاری، نظارت و 

اجرا و نیز رعایت کامل بی طرفی از سوی مجریان و ناظران و برخورد 

موثر با خاطیان.« هیات عالی نظارت درحالی مدل تناسبی را مغایر 

بـــا آزادی تشـــخیص داده که اولا در این مدل ضمن فراهم شـــدن 

امکان رای دهی به فهرســـت ها مردم همچنان می توانند به صورت 

فردی کاندیداهای مورد نظر خود را انتخاب کرده و از این نظر هیچ 

تفاوتی با گذشـــته ایجاد نشـــود و ثانیا رسمیت یافتن احزاب باعث 

آن اســـت که مردم با چند صد گزینه مواجه نبوده و امکان شناخت 

بهتری نسبت به نمایندگان داشته باشند. بدیهی است که آزادی در 

انتخاب نیز زمانی محقق می شـــود که مردم توانایی شناخت هرچه 

بیشتر را داشته باشند. 

دیگر مغایرتی که هیات عالی نظارت در مورد اصلاحیه قانون انتخابات 

تشـــخیص داده مربوط می شـــود به بند 9 سیاست های کلی نظام 

قانون گذاری. در این بند یکی از شـــروط قانونگذاری این گونه مورد 

اشـــاره قرار گرفته است: »رعایت اصول قانون گذاری و قانون نویسی 

و تعیین ســـازوکار برای انطباق لوایح و طرح های قانونی با تاکید بر: 

قابل اجرا بودن قانون و قابل سنجش بودن اجرای آن.« هیات عالی 

نظارت درحالی با استناد به این بند بر قابل اجرا بودن مدل انتخابات 

تناسبی ایراد وارد کرده است که این مدل درحال حاضر در بسیاری 

از کشورهای دنیا اجرا می شود و امر خرق عادتی محسوب نمی شود 

که آزمون خود را پس نداده باشد. 

بررســـی مجموع ایرادات هیات عالی نظارت نشان می دهد که دقت 

کافی از جانب هیات در بررسی مدل انتخابات تناسبی صورت نگرفته 

و لازم اســـت تا بار دیگر این شـــیوه انتخاباتی با دقت بیشتر و به دور 

از ســـختگیری های غیر منطقی در هیات مورد بررسی قرار گرفته تا 

حداقل این فرصت فراهم شود که مدل تناسبی نیز یک بار در حوزه 

انتخابیه تهران آزموده شود. 

 نظام انتخاباتی تناسبی
نظام های انتخاباتی تناســـبی مبتنی بر تبدیل ســـهم یک فهرست از آرا به 

کرسی های پارلمانی متناسب با آن آراست. در این الگو، انتخابات مبتنی بر 

فهرســـت های انتخاباتی پایه گذاری شـــده و گروه های سیاسی متناسب 

با آرای کسب شـــده در هر حوزه انتخابیه، صاحب کرســـی های نمایندگی 

می شـــوند. در کشـــورهایی که انتخابات به صورت تناسبی اجرا می شود، 

معمولا حدنصابی از آرا برای حضور در مجلس مشـــخص شـــده است، لذا 

به فهرســـت هایی که حائز آرایی کمتر از حدنصاب مشخص شـــده باشند، 

کرســـی ای تعلق نخواهد گرفت. برای مثال در بخش تناســـبی نظام های 

انتخاباتـــی ترکیبی آلمان، نیوزیلند و روســـیه یـــک حدنصاب 5 درصدی 

تعیین  شده است؛ احزابی که نتوانند 5 درصد آرا را در سطح ملی به دست 

آورند، مســـتحق در اختیار گرفتن کرسی براســـاس فهرست های تناسبی 

نیستند. دلیل این امر را می توان جلوگیری از حضور احزاب بسیار کوچک 

در مجلس دانســـت. حدنصاب های انتخاباتی در کشورها متفاوت است. 

اگـــر حدنصاب انتخاباتی عدد بالایی تعیین شـــود، احزاب متوســـط نیز 

حذف شـــده و آرای هدررفته افزایش خواهد یافـــت، برای مثال حدنصاب 

14 درصدی در انتخابات مجلس ترکیه باعث شـــد که در انتخابات ســـال 

2002 بســـیاری از احزاب نتوانستند حائز 14 درصد آرا شوند و 46 درصد 

آرا هدر رفت. فهرســـت های انتخاباتی انواع مختلفی دارد. »فهرست های 

بســـته« یا »فهرست های باز« دو سر طیفی از انواع فهرست های انتخاباتی 

هستند. در شیوه فهرست بسته، رأی دهندگان تنها به یک حزب و فهرست 

رأی می دهنـــد و هیچ گونه حق انتخابی درباره نامزدها ندارند و نمی توانند 

آنهـــا را اولویت بندی یا برخی را حذف کنند. در این روش ترتیب قرارگیری 

اســـامی نامزدها در فهرســـت احزاب با توجه به صلاحدید و انتخاب حزب 

تعیین می شود. در شیوه فهرست باز، رأی دهندگان براساس اولویت و ترجیح 

خود، ترتیب نامزدها را مشـــخص می کنند. همچنین می توانند نامزدها را 

به شـــکل ترکیبی از میان نامزدهای احزاب انتخاب کنند. در ادامه برخی 

از مهم ترین نتایج نظام انتخاباتی تناســـبی مورد اشاره قرار گرفته است. 

فاصله گرفتن فضای سیاسی کشور از جنجال ها۱  

در شیوه برگزاری این مدل انتخابات، همه گروه های سیاسی، حداقلی از 

کرسی های نمایندگی حوزه انتخابیه را دارا هستند. از آنجایی که همه گروه های 

سیاسی می دانند که بالاخره حداقلی از کرسی را دارند، باعث می شود، میزان 

بروز جنجال ها و رقابت های انتخاباتی جناح های سیاسی برای کسب کرسی های 

مجلس کاهش پیدا کند و فضای سیاسی کشور ملتهب نشود. 

افزایش میزان مشارکت در انتخابات۲  

نکته قابل توجه دیگر این است که برخلاف انتخابات اکثریتی که عموما 

یک جناح سیاســـی برای یک دوره از عرصه قدرت حذف می شود، این مساله 

باعـــث ایجاد ناامیدی و کاهش میزان مشـــارکت عمومی در عرصه انتخاباتی 

می شود، اما چون حذف گروه های سیاسی در شیوه انتخابات تناسبی اتفاق 

نمی افتد، مشخصا میزان اقبال به مشارکت در انتخابات افزایش پیدا می کند. 

شکل گیری رقابت های درون جریانی۳  

در مدل شـــیوه اکثریتی به دلیل اینکه اکثریـــت پیروز و اقلیت حذف 

می شوند، جناح های سیاسی ســـعی می کنند حداکثر ائتلاف ها را تشکیل 

بدهند تا بتوانند بیشترین آرا را به دست بیاورند و رقیب را حذف کنند. اما در 

این مدل، گروه های سیاسی می توانند مستقلا وارد انتخابات شوند و متناسب با 

سبد رای خود، کرسی های نمایندگی را به دست بیاورند. در این شرایط، لیست 

بستن های گروه های سیاسی به هر قیمت و با هر ضرب و زوری اتفاق نخواهد 

افتاد و دقت و توجه بیشتری، برای حضور افراد در لیست ها به عمل خواهد آمد. 

نظام انتخاباتی اکثریتی
نظام های انتخاباتی اکثریتی مبتنی بر کسب اکثریت آرا توسط نامزدهای گروه های 

سیاسی است. پیش فرض اصلی این الگو آن است که حکومت باید در اختیار فرد یا 

گروهی باشد که از مقبولیت بیشتری در میان مردم برخوردار است. در این روش که 

انواع مختلفی دارد، کشور به حوزه های انتخابیه ای با مرزهای انتخاباتی مشخص 

تقسیم می شود. در هر حوزه انتخابیه فرد یا افرادی که اکثریت آرا را به دست آورده 

باشند پیروز خواهند شد. در ساده ترین و متداول ترین نوع از نظام های انتخاباتی 

اکثریتی، نامزدها به ترتیب آرای کسب شده در انتخابات رتبه بندی شده و به ترتیب 

رتبه و با توجه به تعداد کرســـی های حوزه انتخابیه وارد مجلس می شوند. در این 

الگو ممکن است علاوه بر رتبه، کسب حداقلی از آرا به عنوان شرط ورود به مجلس 

درنظر گرفته شود که در این صورت افرادی که حداقل موردنظر را کسب نکنند برای 

انتخابات مجدد وارد مرحله دوم می شوند. نظام انتخاباتی اکثریتی قدیمی ترین 

شـــیوه برگزاری انتخابات در کشورهاست. در کشورهایی که رئیس جمهور با رأی 

مستقیم مردم انتخاب می شود، گزینه ای جز استفاده از نظام انتخاباتی اکثریتی 

در انتخابات ریاست جمهوری وجود ندارد. در نظام های انتخاباتی اکثریتی، تعداد 

زیادی از آرایی که در انتخاب نامزد پیروز تاثیری ندارند، از بین رفته و هیچ نقشی در 

تعیین برآیند انتخابات نخواهند داشت. بدین ترتیب احزاب کوچک تر و اقلیت ها 

از کسب منصفانه کرسی یا کرسی های نمایندگی محروم می شوند. این مساله که 

پیروز انتخابات، همه آرا را به دست آورده، ازجمله مهم ترین دلایلی است که موجب 

می شود میزان مشارکت مردم در انتخابات کشورهایی با چنین شیوه ای لزوما بالا 

نباشد؛ چراکه این روش ممکن است چنین احساسی را برای برخی به وجود آورد که 

رأی شان تاثیری ندارد و نمی توانند در حاکمیت نماینده ای داشته باشند. در ادامه 

به بررسی مهم ترین آسیب های نظام انتخاباتی اکثریتی پرداخته ایم. 

بی عدالتی انتخاباتی در شیوه اکثریتی۱ 

تصاحب کنندگان کرسی های مجلس یا همان نمایندگان مردم در شهرها 

و استان های مختلف، قرار است به تصویب و تدوین قوانین و اجرای وظایف نظارتی 

بپردازند. حال اگر در هنگام برگزاری انتخابات بخشی از افرادی که مردم به آنها 

رای دادند و خواهان راهیابی به مجلس بودند به دلیل کســـب نکردن اکثریت آرا 

حذف شـــوند، اتفاقی که می افتد، حذف نظر بخشی از مردم است. مثلا اگر در 

برگزاری انتخابات، 30 درصد آرا به یک جریان سیاســـی اختصاص داشته باشد، 

چون اکثریت آرا را به دست نیاورده، نمی تواند به مجلس راه پیدا کند، اما این درصد 

هم جزء رای مردم بوده است. درحقیقت بخشی از رای مردم نادیده گرفته می شود 

و آن جریان سیاسی هم نماینده ای از جانب مردم در مجلس نخواهد داشت، این 

موضوع را می شود یکی از مصادیق بی عدالتی انتخاباتی دانست. 

دامن زدن به تنش های تبلیغاتی۲  

به روزهای برگزاری انتخابات که نزدیک می شویم، جناح های سیاسی حملات 

علیه یکدیگر را شروع می کنند و دعوا و رقابت ها، جنجال های زیادی را در فضای 

سیاسی کشور به وجود می آورد و جناح ها عموما دست به تسویه حساب  می زنند 

و یکدیگر را عامل نابســـامانی هایی که در کشور وجود دارد، می خوانند. یکی از 

آسیب های برگزاری انتخابات به شیوه اکثریتی، دامن زدن به همین رقابت هاست. 

در واقع شـــرایط سیاسی کشور در روزهای منتهی به انتخابات مجلس به شدت 

دوقطبی می شود و احتمال بروز تنش میان مردم را هم چندبرابر می کند. 

آسیب یکدست شدن مجلس ۳  

در این شیوه انتخابات از آنجایی که نماینده اکثریت آرا به دست نیاورده از 

ساختار قدرت حذف می شود. این مدل باعث می شود بازنده به طور کامل از جریان 

قدرت حذف شود و از طرفی هم یکدست شدن مجلس و حذف جریان رقیب، باعث 

می شود که نظارت جریان های سیاسی بر یکدیگر ضعیف شود. وقتی این اتفاق 

رخ دهد مشخصا شاهد بروز فساد خواهیم بود. 

بعد از چندین بار رفت و برگشـــت طرح اصـــلاح موادی از »قانون 

انتخابات مجلس« بین مجلس، شورای نگهبان و هیات عالی نظارت 

این طرح همچنان به سرانجام نرسیده و باید دید آیا درنهایت مصوب 

خواهد شد یا نه. مطابق آخرین خبری که سخنگوی شورای نگهبان 

اعلام کرده اســـت توپ تصویب اصلاحیه قانون انتخابات اکنون 

در زمین هیات عالی نظارت بر حســـن اجرای سیاســـت های کلی 

نظام قرار دارد. هادی طحان نظیف در جریان نشســـت خبری روز 

شنبه در پاسخ به سوال خبرنگاری که نظر شورای نگهبان درمورد 

تناســـبی شدن انتخابات به عنوان یکی از مواد طرحی اصلاحی را 

پرسیده بود گفت: »ما در مرحله قبل نسبت به اصل تناسبی شدن 

انتخابات مجلس در تهران مشکلی نداشتیم و نسبت به برخی موارد 

آن ابهاماتی داشتیم که با اصلاحات صورت گرفته از سوی مجلس 

تمامی ابهامات و ایرادات ما نســـبت به این موضوع مرتفع شد.« با 

بر طرف شـــدن ابهامات شورای نگهبان درخصوص تناسبی شدن 

انتخابات مجلس در حوزه انتخابیه تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر 

و پردیس باید گفت ایراد مهم دیگری درمورد طرح اصلاحی مجلس از 

جانب شورای نگهبان باقی نمانده و مصوب شدن طرح منوط  است 

به موافقت هیات عالی نظارت که به عنوان خوان آخر اســـت و باید 

دید آیا اعضای هیات نظارت با اصلاحات مجلس موافقت خواهند 

کرد یا کلاف تناسبی شدن انتخابات همچنان سردرگم می ماند. 

تناسبی شدن انتخابات 
پشت خط مجمع
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دانشگاهرابایدکارآمدودانشجورا
مهارتپذیرکرد

نهمین اجلاس بسیج اساتید دانشگاه آزاد با حضور دکتر 

محمدمهدی طهرانچی، رئیس دانشگاه آزاد به میزبانی 

دانشگاه آزاد استان خراسان رضوی در مجتمع آموزشی 

فرهنگی امامت مشهد برگزار شد. 

دکتر طهرانچی در این اجلاس با اشاره به جنگ ترکیبی 

از ســـوی دشـــمن، گفت: »آنچه ما در صحنه دانشگاه 

ملاحظـــه کردیم یک عامـــل خارجی دارد که این عامل 

خارجی، دشـــمن 44 ســـاله جمهوری اسلامی است 

که می کوشـــد تا به خیال خام خـــود این نور خدایی را 

خامـــوش کند و هر بار که می آزماید، مرصاد دیگر برای 

ما ایجاد می شود.« رئیس دانشگاه آزاد خاطرنشان کرد: 

»علم و ایمان دو بال هســـتند کـــه باید با یک مرکز فکر 

به حرکت درآید تا فرد بالا رود، لذا منشـــأ کنترل این دو 

بال باید یکی باشـــد نه با دو منطـــق.« دکتر طهرانچی 

افـــزود: »خداوند می فرماید قرآن را برای هدایت متقین 

فرستادم که به غیب ایمان دارند، برای استفاده از قرآن 

باید ایمانی برخورد کرد و باید پذیرفت که مصنف قرآن، 

خداوند است؛ هر متنی را تا به مصنفش ایمان نیاوریم، 

آن را نمی خوانیم.« 

رئیس دانشگاه آزاد با بیان اینکه متاسفانه در گذشته و 

زمان حال دو نگاه اشتباه به قرآن شامل طبیعت گریزی 

مطلق و طبیعت گرایی مطلق وجود داشته، افزود: »قرآن 

کتاب هدایت اســـت و خداونـــد اصرار دارد پدیده های 

طبیعـــی را در قـــرآن وصف کند، چراکـــه طبیعت گریز 

و طبیعت گـــرا نیســـت، بلکه طبیعت و پدیده شناســـی 

نشانگر است.« 

دکتـــر طهرانچی با تاکید بر اینکـــه در قرآن علم، نقل، 

مشـــاهده، تعقل و شـــهود و تفکر به عنوان ابزار مطرح 

می شـــود و این ابزار جای خود را پیـــدا می کند، ادامه 

داد: »نگاهی که ما داریم، نگاه تلازم است؛ چراکه رفعت 

انســـان از ترکیب علم و ایمانی که یک منشاء دارد، رخ 

می دهد نه علم و ایمانی که دو منشـــأ دارد.« 

وی با اشـــاره به سوره روم و با بیان اینکه علم و ایمان در 

غرب در تعارض اســـت، تصریح کرد: »نگاه ما این است 

که عالم، عالم غیب و شـــهود اســـت، اما غرب ظاهر را 

فهمیـــده و ارتباطش بـــا غیب قطع بوده؛ بـــا این علم 

نمی شـــود ملازمت علم و ایمان را به دست آورد؛ چراکه 

اینها علم شـــان عمیق نیست و محدود است.« 

دکتر طهرانچی افزود: »هر چقدر علم عمیق تر می شود، 

ایمان هم تقویت می شـــود؛ باید به ســـراغ علم و ایمان 

ملازم برویم. خداوند یک پدیده شناسی کامل را از روزی 

که خلقت زمین و آســـمان را شـــروع کرد تا روزی که ما 

روی زمین آمدیم، داشته است.« رئیس دانشگاه آزاد با 

اشـــاره به ترس غرب از ایران گفت: »غرب معتقد اســـت 

که ایران رهبری علم جهانی را دارد و از این می ترســـند، 

چراکـــه می گویند ایران روی تمدنی قرار گرفته اســـت 

که نگرش شـــان به علم تنها توجه به دنیا نیســـت، بلکه 

توحیدی است.« 

وی خاطرنشان کرد: »ایران، الگو سازی فکری است که 

خاستگاه آن دانشگاه است، برای همین دشمن دانشگاه 

را مورد هجمه قرار می دهد و روی اساتید و دانشجویان 

کار می کند که بیشترین واگرایی را دانشجویان و اساتید 

نسبت به انقلاب اسلامی داشته باشند؛ به همین دلیل 

اســـت که صحنه دانشگاه در این جنگ ترکیبی، صحنه 

جدی اســـت.« دکتر طهرانچی اضافه کرد: »می شـــود 

دانشـــگاه را کارآمد و دانشـــجو را مهارت پذیر کرد و این 

امر شدنی و قابل تحقق است.« 

رئیس دانشـــگاه آزاد اظهار داشت: »اشکال علم ما این 

است که خالقیت است ولی ربوبیت نیست؛ برای همین 

رهبـــر معظم انقـــلاب به مرجعیت علمی که می رســـند 

می گویند »جهاد مستمر علمی«، که جهاد را بسیج انجام 

می دهد، لذا بسیج اســـاتید، باید جهاد مستمر علمی 

برای رسیدن به مرجعیت داشته باشد آن هم نه مرجعیت 

برای همسان ســـازی با غرب، بلکـــه مرجعیت به معنای 

صاحب سبک بودن و شـــما بسیج اساتید باید صاحب 

ســـبکی بشوید که علم و ایمان تان در تلازم باشد.« 

دکتر طهرانچی افزود: »رهبـــر معظم انقلاب می گویند 

غرب در علم و فناوری پیشرفت کرده اما در اخلاق فقیر 

اســـت، ولی با این حال توانســـته به علت پیشرفتی که 

داشـــته، ســـبک زندگی خود را بر ملت ها تحمیل کند، 

اما بدانید علم غرب در حدی نیســـت که راه ســـعادت 

را بپیمایـــد.« وی بـــا بیان اینکه مرجعیت علم انســـان 

کامل اســـت، گفت: »شـــکل علم ما این گونه است که 

خالقیت دارد، اما ربوبیت ندارد و بســـیج اســـاتید باید 

جهاد مستمر برای رســـیدن به مرجعیت انجام دهد نه 

برای همسان سازی با غرب.« 

برگزاریبیستوچهارمین
نشستشورایدانشگاهدرواحدتهرانمرکزی
بیست و چهارمین نشست شورای دانشگاه آزاد به ریاست 

دکتر محمدمهدی طهرانچی، رئیس دانشـــگاه آزاد روز 

گذشـــته در دانشـــگاه آزاد واحد تهران مرکزی آغاز به 

کار کرد. 

در این نشســـت دو روزه که معاونان، روســـای دانشگاه 

آزاد مراکـــز اســـتان، مدیران کل و دیگـــر اعضا حضور 

دارند، درخصوص سیاست های دانشگاه در حوزه های 

مختلف بحث و تبادل نظر خواهد شـــد. در ابتدای این 

نشست جواد محمدی، رئیس دانشگاه آزاد استان تهران 

به ایراد ســـخنرانی پرداخت و پیام دکتر ولایتی، رئیس 

هیات موسس و هیات امنای دانشگاه آزاد قرائت شد. 

روز گذشته بیست وچهارمین اجلاس شورای دانشگاه آزاد 

اسلامی با حضور دکتر محمدمهدی طهرانچی، رئیس  این 

دانشـــگاه برگزار شد. در این برنامه از کتاب »دستاوردهای 

دانشـــگاه آزاد اسلامی در دوران کرونا« هم رونمایی شد.

دکتر علی اکبر ولایتی، رئیس هیات موســـس و هیات امنای 

دانشگاه آزاد پیامی به بیســـت و چهارمین اجلاس شورای 

دانشـــگاه آزاد )به مناسبت رونمایی از کتاب دستاوردهای 

دانشـــگاه آزاد اســـلامی در دوران کرونا( صادر کرد. متن 

ایـــن پیام که روز گذشـــته در این اجلاس توســـط مهدی 

نویدادهم، دبیرکل هیات موسس دانشگاه آزاد قرائت شد، 

به شرح زیر است:

»کشـــور عزیزمان، ایران بزرگ و پرافتخار و نظام جمهوری 

اســـلامی ایران در آستانه حرکت در مســـیر احیای تمدن 

ایرانی-اســـلامی و ارتقـــای جایـــگاه و موقعیت خویش در 

دنیای جدید قرار دارد و با وجود انواع تهدیدات، فشـــارها 

و مخاطرات درونی و بیرونی، به دســـتاوردهای درخشانی 

دســـت یافته کـــه موجب امیـــدواری قاطبه مســـلمانان، 

مستضعفان و آزادگان جهان شده است. 

توســـعه و آبادانی کشـــور، خدمت رســـانی به اقصی نقاط 

ســـرزمین پهناور ایرانـــی، به فعلیت درآوردن بســـیاری از 

ظرفیت ها و توانمندی های ملی، بلوغ سرمایه های انسانی، 

تولید انبوه و موثر علم نافع و دفاع قاطع از امنیت مرزهای 

ملی در چهار دهه گذشـــته فقط بخشی از این دستاوردها 

و خدمات بوده اند، به نحوی که کشـــور به طور واضحی در 

مســـیر تعالی و پیشـــرفت و بهبود قرار گرفته است. اینک 

بایـــد گفت آنچه در طول تاریخ پرافتخار انقلاب اســـلامی 

و نظام جمهوری اســـلامی به دســـت آمده، حاصل تدابیر 

و رهبری هـــای مدبرانـــه مقام معظم رهبـــری، فداکاری و 

ازخودگذشـــتگی شـــهدا، جانبازان و ایثارگران و مشارکت 

فعالانـــه آحاد ملت بزرگ ایران بوده اســـت. اکنون که در 

مقطع طراحی دکترین اداره کشـــور در چهل سال دوم و با 

اتکا به بیانیه گام دوم انقلاب اســـلامی و نیز تدوین برنامه 

هفتم توسعه کشور هستیم، امیدواریم با درک عمیق جایگاه 

خود در دنیای پرتلاطم کنونی گام های بلندی برای اعتلای 

کشـــور و ملت ایران برداریم.  پرواضح اســـت که طی ادامه 

این مسیر و دستیابی به ثمرات بیشتر و موقعیت درخشان تر 

تمدنی، پس از اذن الهی منوط و مشروط به ایمان و امید و 

توکل به ذات باری تعالی، همبستگی و اتحاد ملی، بهره وری 

از همه منابع قدرت ملی و درنهایت تولید علم مفید و حرکت 

در مرزهای دانش اســـت که این خود در پرتو تکریم جایگاه 

دانشـــمندان، خبرگان و متخصصان و بسیج جامعه علمی 

و بدنه کارشناسی کشور میسر است. 

از دیگـــر الزامـــات این مهـــم، بهره منـــدی حداکثری از 

فرصت ها، چالش ها و بحران هاســـت؛ چراکه تجربه تمدنی 

ایران اســـلامی ثابت کـــرده که عمده توفیقـــات ملی در 

حوادث، بزنگاه ها و چالش ها ازجمله بحران ها یا شـــرایط 

خطیر به دســـت می آید که مهم ترین تبلور آن، رشد و بلوغ 

ملی ایرانیان در جریان دفاع مقدس هشت ســـاله و پس از 

آن مقاومت در برابر فشـــارهای نظام اســـتکبار جهانی در 

مورد حق بهره مندی کشـــور از انرژی هسته ای بوده است. 

درمیان دســـتاوردها و خدمـــات متعدد نظـــام جمهوری 

اســـلامی ایران در عرصه های مختلف علمـــی، فرهنگی و 

اقتصـــادی به ویژه در مقاطع بحرانـــی، مدیریت جهادی و 

مواجهه هوشـــمندانه و عالمانه بـــا همه گیری عالم پیمای 

کرونا طی دست کم سه سال، جایگاه برجسته و چشمگیری 

دارد. نتایـــج و برون دادهای مجموعه سیاســـت ها و تدابیر 

اتخاذشده از ســـوی ارکان مختلف نظام تصمیم گیر کشور 

در مقایســـه با ســـایر جوامع و دولت ها نشـــان می دهد که 

فعالیت ها و اقدامات انجام شـــده بســـیار مترقی، خلاقانه 

و متکی بر ظرفیت های سیاســـی، فرهنگـــی و دینی بوده 

و جمهوری اســـلامی به نســـبت دیگر حکومت ها موفق تر و 

موثرتر عمل کرده اســـت. اوج این دســـتاوردها را می توان 

در تولیـــد انواع واکســـن ها، کاهـــش مرگ ومیرها و تلفات 

درمقایســـه با کشـــورهای دیگر، ظهور انـــواع محصولات و 

تولیدات دانش بنیان مرتبط با شناسایی ویروس و تشخیص 

و درمان این بیماری دانست که مرهون زحمات دانشمندان 

و پژوهشـــگران، پزشکان، پرستاران و ســـایر اعضای کادر 

پزشـــکی و بهداشتی کشور بوده اســـت. همچنین حضور 

مســـئولانه مردم، نهادها و تشـــکل های مردمی و مذهبی 

به ویژه جهادگران سلامت در صحنه مبارزه با کرونا و حمایت 

از اقشـــار آســـیب پذیر و نیازمند که ریشه در فرهنگ اصیل 

اســـلامی- ایرانی مردم دارد، برگ زرینی بر تاریخ افتخارات 

کشور افزوده است. 

در میان دستگاه ها و نهادهای فعال در عرصه مقابله با این 

ویروس، دانشگاه آزاد اسلامی به سبب ماهیت و ماموریت 

آموزشـــی خود که با خیل عظیمی از دانشجویان، اساتید، 

کارکنـــان و خانواده هـــای ایشـــان در اقصی نقاط میهن 

عزیزمان در تعامل قرار دارد، نقش منحصربه فردی داشته 

که اقدامات و سیاســـت های آن در دوره شیوع همه گیری 

کرونا غیرقابل چشم پوشـــی اســـت. مجموعه مدیریتی و 

ســـازمانی دانشگاه آزاد در این برهه دشـــوار و پرچالش، 

به خوبی توانســـته اســـت انتظارات و چشمداشت ها برای 

یـــک مبارزه مبتنی بـــر دانش، موثر و اساســـی با بیماری 

کرونا را عملی ســـازد و ضمن همدلـــی و همگامی با دیگر 

ارکان نظام جمهوری اسلامی، از ظرفیت ها و قابلیت های 

بی بدیـــل خود در این زمینه اســـتفاده کند. حجم فراوان 

فعالیت ها و اقدامات انجام شـــده در دوران کرونا و پس از 

آن، نشان دهنده ایمان راسخ، توکل به حضرت باری تعالی، 

ابتـــکار عمـــل، مخاطب محوری و تعهد ملی و ســـازمانی 

خانواده بزرگ کارکنان، اســـاتید، دانشـــجویان و به ویژه 

مدیران دانشـــگاه آزاد بوده است که بخشی از آن در کتاب 

»عملکـــرد دانشـــگاه آزاد اســـلامی در دوران کرونا« درج 

شـــده است و اینجانب به نوبه خود قدردان این تلاش های 

مسئولانه هستم. 

آنچه در این گزارش ارائه شده، شمه ای از مجموعه خدمات 

دانشگاه آزاد اسلامی در عرصه این جهاد بزرگ بوده است 

که با هدف مستندســـازی، ثبت فعالیت ها و سیاست ها و 

به منظـــور یادگیری و ارتقای دانـــش مدیریت بحران برای 

مواجهـــه هر چه بهتـــر با بحران های آینده، تدوین شـــده 

اســـت. در اینجا لازم اســـت از حُســـن تلاش های رئیس 

محترم دانشـــگاه و همکاران محترم ایشـــان در مجموعه 

ســـازمان مرکزی و واحدها و مراکز آموزشـــی، پژوهشی، 

فناورانه و خدماتی دانشـــگاه آزاد سراسر کشور و زحمات 

دبیرکل محترم هیات موسس و همکاران متخصص و خدوم 

ایشـــان در دبیرخانه هیات موسس دانشگاه آزاد در تدوین 

این گزارش مســـتند و نیز اعضای محترم هیات موســـس و 

هیات امنای دانشـــگاه آزاد در همراهی بی دریغ در تحقق 

این امور سپاسگزاری کنم. 

فرصت را مغتنم می شمارم و از اهتمام و تلاش های صادقانه 

رئیس محترم دانشـــگاه آزاد اسلامی در اجرا و پیاده سازی 

سند پنج ســـاله توسعه و تعالی دانشـــگاه آزاد، به ویژه در 

دوره خطیـــر و بحرانی همه گیری کرونا، قدردانی می کنم. 

همچنیـــن به ویـــژه از اقداماتی که در ســـال ها و ماه های 

اخیر به ثمر نشســـته که ازجمله مهم ترین آنها فعال سازی 

و یکپارچه سازی انواع ســـامانه ها، اجرای انواع طرح های 

آمایشـــی و تمهید مقدمات لازم برای اجرای آنها، برخورد 

فعالانه و احساس مســـئولیت انقلابی درخصوص حفظ و 

پایـــداری جایگاه و مرجعیت علمی کشـــور در منطقه و نیز 

پیگیری مستمر مسائل فرهنگی، تربیتی، معنوی و اخلاقی 

در سطح مدیران، اســـاتید، دانشجویان و کارکنان خدوم 

دانشگاه و اجرای دستورالعمل آراستگی و شئون فرهنگی 

و رفتاری در دانشگاه آزاد مصوب شورای فرهنگی دانشگاه 

مورخ 1397/06/12 بوده سپاســـگزاری می کنم و توفیق 

هرچه بیشتر و عنایات الهی را برای کلیه خادمان و دلسوزان 

ایران اســـلامی به ویژه خانواده بـــزرگ مدیران، کارکنان، 

اســـاتید و دانشجویان دانشگاه آزاد اسلامی آرزومندم.« 

 پیام چه خبر از دانشگاه

دانشگاه آزاد در دوران کرونا به روایت آمار
دراینفوگرافیک»فرهیختگان«بخوانید

پیام دکتر ولایتی به مناسبت رونمایی از کتاب »دستاوردهای دانشگاه آزاد اسلامی در دوران کرونا«

ابتکاراتکروناییبازتابتعهدملیخانوادهدانشگاهآزادبود

پیامدکترولایتیبهمناسبترونماییازکتاب»دستاوردهایدانشگاهآزاداسلامیدردورانکرونا«

ابتکاراتکروناییبازتابتعهدملیخانوادهدانشگاهآزادبود
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دانشگاهدانشگاه f a r h i k h t e g a n o n l i n e

دبیرکلهیاتموسسدانشگاهآزاد:

عملکرد دانشگاه آزاد را با نگاه 
آینده پژوهانه بررسی کردیم

ثبـــت عملکـــرد دانشـــگاه آزاد اســـامی در دوران کرونا در 

حوزه های مختلف را باید یکی از اقدامات مهم این دانشـــگاه 

دانســـت؛ اقدامی که روز گذشته ماحصل آن در قالب کتاب  

»دستاوردهای دانشگاه آزاد اســـامی در دوران کرونا« که از 

حدود یک ســـال پیش کارهـــای مرتبط با نگارش و تدوین آن 

آغاز شـــده بود، در بیســـت و چهارمین جلسه شورای دانشگاه 

آزاد رونمایی شد. 

مهدی نویدادهم، دبیرکل هیات موسس دانشگاه آزاد اسامی 

در حاشـــیه این دوره از جلسه شـــورای دانشگاه آزاد اسامی 

در گفت وگـــو با »فرهیختگان« درباره جمع آوری اطاعات این 

دانشـــگاه گفت: »دانشگاه در حوزه های مختلف فعالیت های 

گوناگونـــی دارد که این فعالیت ها توســـط هیات موســـس 

ارزیابی می شـــود. یکی از فعالیت های دانشگاه آزاد اسامی، 

اقدامات مفیدی بود که در دوران کرونا انجام شـــد و نیاز بود 

تا مستند ســـازی صورت بگیرد؛ چراکه باید فعالیت های دوره 

کرونا در حوزه کســـب تجربه و مواجه با بحران های مشابه در 

آینده اثرگذار باشد.« 

او ادامه داد: »همچنین باید تجزیه و تحلیل نقاط قوت و ضعفی 

که در فرآیند راه وجود داشـــته اســـت را هم انجام می  دادیم. 

حدود یک سال پیش بود که با هماهنگی دکتر طهرانچی این 

اقدام کلید خورد و دستورالعمل هایی صادر و فرم های مربوطه 

تنظیم شـــد و همکاران من سفرهایی به استان ها انجام داده 

و مذاکرات فراوانی با مجریان داشـــتند. درنهایت نیز براساس 

گزارشـــی که واحدهای استانی و معاونت ها در اختیار ما قرار 

دادند، جمع بندی و مستند ســـازی صـــورت گرفت و تجزیه و 

تحلیلی داشتیم که قوت ها و ضعف ها در کجا بود.« 

ادهم با تاکید بر اینکه برای دریافت نتیجه مطلوب تر، مطالعات 

تطبیقی انجام شـــده است، افزود: »در این مطالعه تعدادی از 

دانشگاه های برتر جهان را مطالعه کردیم که در دوره کرونا چه 

کردند و آموزش مجازی آنها چگونه بود. تعدادی از دانشگاه های 

داخل کشور را نیز مورد مطالعه قرار دادیم، در مقایسه فهمیدیم 

که دانشـــگاه آزاد قطعا نسبت به دانشگاه های داخل کشور، 

عملکرد خوبی داشته و نسبت به دانشگاه های دیگر کشورها 

نیز عملکرد مناســـب و قابل دفاعی داشـــته اســـت. در حوزه 

آموزش  و  پژوهش و فناوری ها نیز عملکرد دانشگاه خوب بود.« 

او در همیـــن زمینـــه اظهار داشـــت: »برای مثـــال در حوزه 

فناوری های دانشگاه، سیستم هایی که راه اندازی شدند نسبت 

به بسیاری از سامانه ها از قوت بالایی برخوردار بود. هرچند در 

اول کار دانشـــگاه آزاد نیز مانند همه دنیا در مواجهه با کرونا 

غافلگیری داشت، اما سریعا توانست خودش را به روز و تنظیم 

کند. کرونا، پدیده ای بود که هر چند تنها یکبار اتفاق افتاد اما 

می تواند دستاوردهای مهمی برای نظام آموزشی داشته باشد 

و نباید این تجربیات را رها کرد، توانمندی و مهارتی که استاد 

و دانشـــجو و کارکنان به دست آورده اند را نباید رها کرد و صرفا 

دوباره به کاس های حضوری بازگردیم. قطعا آموزش  حضوری 

جایگزینی ندارد و باید حداکثر استفاده را از آن کرد، اما باید از 

ظرفیت مجازی نیز اســـتفاده کرد که اصطاح آموزش ترکیبی 

این موضوع را تعریف می کند.« 

ادهم درباره عملکرد جهادی روسای دانشگاه و واحدها توضیح 

داد: »عنوان این بحث را ما مدیریت جهادی گذاشته ایم و یکی 

از ویژگی های عملکرد دانشـــگاه در این دوره 3 ساله، حضور 

فعال و در صحنه رئیس دانشـــگاه، روسای واحدها و معاونان 

بود. به صورت جدی پـــای کار بودند، همچنان که جهادگران 

سامت، در میدان حضور داشتند و خدمات بسیاری به مردم 

ارائه دادند، جهادگـــران علمی نیز به میدان آمدند و خدمات 

مشابهی ارائه دادند.« 

دبیرکل هیات موسس دانشگاه آزاد درباره جمع بندی خود از 

مطالعات و بررسی نقاط مثبت و منفی عملکرد دانشگاه افزود: 

»نقاط مثبتی که ما به آن رســـیدیم این بود زمانی که تجربیات 

بشـــری و تجربیات داخل کشور نشان داد هیچ چیز جایگزین 

آموزش حضوری نمی شود، دانشگاه آزاد اولین دانشگاهی بود 

که آموزش های حضوری خود را در 14 فروردین ماه آغاز کرد و در 

این حوزه پیشگام بود، البته این کار قطعا نیاز به زیرساخت ها 

و اقداماتی داشـــت؛ همچنین در حوزه تولید محتوای آناین 

هم وارد شده و اساتید و ستاد مرکزی این کار را انجام دادند.« 

او تصریح کرد: »خدماتی که دانشـــگاه در حوزه پزشـــکی هم 

به پرســـنل خود و هم به خانواده ها و عموم جامعه ارائه داد، از 

دیگر اقدامات مهم دانشـــگاه بود یا خدماتی که شرکت های 

دانش بنیـــان در این عرصه و تولیدات فناورانه داشـــتند. اما 

یکی از کاســـتی ها ممکن است رها کردن این تجربیات باشد 

که به نظر می رســـد در دانشـــگاه های دیگر این اتفاق افتاده 

است. سامانه ها وجود دارد اما آموزش مجازی به آن معنا وجود 

ندارد درســـت است که اصل با آموزش حضوری است اما نباید 

مهارت ها را کنار گذاشت.« 

ادهم در پایان عنوان کرد: »ما در حال حاضر عملکرد دانشگاه 

در 4 ســـال گذشته را در دست بررســـی داریم. بحث آمایش 

سرزمین که مطرح شده در دبیرخانه تقریبا همزمان آغاز شد و 

با مشارکت همکاران در استان ها برای هر یک از استان ها یک 

دفتری را تولید کردیم. تفاوت کاری که ما با دوســـتان انجام 

دادیم این اســـت که ما در دبیرخانه نگاه بیرونی بر دانشـــگاه 

داریم. یعنی ســـعی می کنیم که به صورت آینده پژوهانه نگاه 

کنیم و بر اقداماتی که در آینده باید صورت گیرد، تمرکز کنیم. 

در آمایش ما وضعیت سیاسی، اقتصادی، آموزشی و فرهنگی 

تک تک استان ها را بررسی کردیم و مبتنی بر آن اسنادی تولید 

شد که در اختیار مسئولان ذی ربط قرار گرفت.« 
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fدانشگاهدانشگاه a r h i k h t e g a n o n l i n e

»فرهیختگان«گزارشمیدهد

دانشگاه آزاد در دوران کرونا چه کرد؟

دانشگاه آزاد همزمان 

ع همه گیری  با شـــیو

کرونا در کشور و تغییر 

وضعیـــت آموزشـــی، 

اقدامـــات مختلفی را 

برای تطبیق با شـــرایط جدید کشـــور انجام داد. اقداماتی که حوزه های 

مختلف آموزشی، پژوهشی و فناوری، پزشکی و درمانی، فرهنگی و تربیتی 

و... را شامل می شد و در هرکدام از این بخش ها به فراخور شرایط، برنامه ریزی 

صورت گرفته است. اقداماتی که ماحصل آن روز گذشته در کتاب »روایت 

نقش آفرینی جهادی دانشـــگاه آزاد اســـامی در دوره کرونا« در حاشـــیه 

بیست و چهارمین اجاس شورای دانشگاه آزاد و با حضور دکتر محمدمهدی 

طهرانچی رونمایی شد. 

مهم ترین بخش فعالیت دانشـــگاه در حوزه آموزش خاصه می شـــود. این 

دانشـــگاه جزء اولین مراکز آموزشـــی کشـــور بود که از اسفند ماه سال 98 

مجازی شد تا از این طریق با حفظ سامتی دانشجویان، روند آموزشی را هم 

دنبال کند. معاونت علوم انسانی و هنر در این برهه، اقداماتی مانند تدوین 

آیین نامه های حوزه های مختلف مرتبط با دوران کرونا را اجرا کرد و معاونت علوم 

انسانی، مهندسی و کشاورزی هم اقدام به برگزاری مجازی کاس های درس 

و امتحانات پایان نیمسال )دوره تابستان( سال 1399 کرد. برگزاری مجازی 

جلســـات دفاع در شهرهای قرمز در سال 1400 یا تمدید برگزاری جلسات 

دفاع در دو ماه پایانی همان سال هم از دیگر اقدامات محسوب می شود. در 

این مدت هم شرایط ادامه تحصیل برای گروه های بازمانده از تحصیل مانند 

کارمندان، مادران و... فراهم شد. همچنین در حوزه آموزش های عمومی و 

مهارتی هم دانشگاه توانست امکان دسترسی والدین را در راستای نظارت بر 

محتوای آموزشی به منظور تعمق بخشی به یادگیری فراهم کند. در این میان 

نباید فراموش کرد که حرکت دانشـــگاه به سمت هوشمندسازی هم سرعت 

گرفت و و امکان دسترسی مناسب دانشجویان به کلیه محتواهای کتابخانه 

دیجیتال و ارائه خدمات آموزشـــی به بیش از یک میلیون دانشجو در سطح 

داخلی و خارجی انجام شد و این دانشگاه در این مدت سامانه های مختلفی 

مانند آموزشیار و پژوهشیار را راه اندازی کرد تا فعالیت های آموزشی و پژوهشی 

دانشجویان در بستر فضای مجازی تداوم یابد. 

افزایش قابل توجه جذب دانشـــجویان خارجی را هم نباید از قلم انداخت؛ 

به طوری که جذب دانشجویان بین المللی در دوران کرونا )آمار منتشر شده 

مربوط به ســـال 1401-1400( است به 50 هزار و 107 دانشجو رسید؛ 

آماری که اهمیت آن زمانی به چشم می آید که بدانیم تعداد این دانشجویان 

در ســـال 98، به 8 هزار و 138 نفر می رســـید اما این رقم در سال 1400 

به 27 هزار و 304 دانشـــجو رســـیده بود که به معنی رشد 235 درصدی 

دانشجویان این حوزه است.

در بخش فرهنگی و تربیتی هم دانشگاه آزاد با یک نگاه نو به سراغ فرهنگ و 

فرهنگ دانشجویی رفت و درنهایت با تشکیل هسته فعال خبرگان توانست 

کانال ارتباطی با دانشـــجویان در معاونت های فرهنگی و دانشجویی ایجاد 

کند؛ همچنین با اباغ آیین نامه شـــورای تعامل و هم اندیشـــی دانشجو و 

دانشگاه، ارتباط دو سویه میان دانشجویان و مسئولان مختلف دانشگاه آزاد 

چه در سطح واحد و چه استان و سازمان مرکزی حفظ شد. در مجموع باید 

عنوان کرد تشکل ها و کانون های دانشجویی میدان دار فعالیت های فرهنگی 

شـــدند. ایجاد سایت جامع مدیریت مشاوره و مددکاری اجتماعی هم باعث 

ارتقای مراکز مشاوره و ارائه خدمات بهتر به این قشر شد. طرح »اساتید و جهاد 

فرهنگی« هم از جمله اقدامات دانشگاه مختص اساتید بوده است. برگزاری 

دوره های مختلف مانند دوره مهارتی فرهنگی و دانشـــجویی دانشگاه آزاد و 

برگزاری کرسی های آزاداندیشی که در آن ایام دو دوره انجام شد و بیش از دو 

هزار تیم در آن شرکت کردند، از جمله اقدامات مهم بخش فرهنگ بوده است. 

بخش نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری و حتی حراســـت دانشگاه آزاد هم 

در ایـــن مدت اقدامات قابل توجهی را انجـــام داده که از جمله آن باید به 

برگزاری اولین پویش ملی تولیدات رسانه ای حاج قاسم سلیمانی و ارسال 

400 اثر به دبیرخانه مرکزی آن، برگزاری طرح اندیشه تمدن ساز با حضور 4 

هزار استاد دانشگاه، برگزاری حداقل 40 نشست علمی با حضور استادان 

برجســـته و 10 جشنواره شـــعری با حضور 400 تا هزار استاد دانشگاه در 

حوزه مهدویت اشاره کرد.

این دانشـــگاه در حوزه حفظ توانمندی های ســـرمایه انسانی هم اقدام به 

طراحی و راه اندازی ســـامانه توانمندیار کـــرد تا از این طریق زمینه را برای 

برگزاری دوره های مجازی مهارتی برای اســـتان ها و واحدهای دانشگاهی 

فراهم کند. فراهم سازی دورکاری و افزایش  مرخصی پزشکی کارکنان و تزریق 

واکسن برای کارکنان این دانشگاه را هم باید ازجمله این اقدامات دانست. 

یکی از حوزه های مهم دانشگاه آزاد را باید مدیریت و توسعه منابع دانست؛ 

حوزه ای که هنگام کرونا با همه چالش هایی که در آن برهه ایجاد شده بود، 

نه تنها دچار خدشه نشد  بلکه با رشد 64 درصدی در بازه زمانی 5 ماهه اول 

ســـال 98 تا سال 1400-1399 همراه بود؛ اتفاقی که با انجام اقداماتی 

نظیر راه اندازی ســـامانه بام سازمانی در راســـتای نظارت بر جساب های 

بانکی و جلوگیری از مراجعه حضوری به واحدها محقق شـــده است. نکته 

قابل توجه در این میان آن اســـت که جمع درآمدهای این دانشگاه در بازه 

زمانی 5 ماهه اول سال 98 تا سال1400-1399 ، با رشد 32.68 درصدی 

همراه بوده و در مقابل جمع هزینه ها هم 17.69درصد رشـــد داشته؛ این 

در حالی اســـت که تامین زیرســـاخت های مورد نیاز برای آموزش مجازی، 

انجام خدمات در راستای مسئولیت اجتماعی دانشگاه و فعالیت در حوزه 

درمانی و پزشـــکی در راستای کمک به نظام سامت کشور نیازمند صرف 

هزینه های بالایی بوده است. 

در کنـــار همه این اقدامات، ایجاد قرارگاه جهادی در دانشـــگاه آزاد برای 

ورود همه جانبه و همچنین مدیریت بهتر شرایط کرونا از جمله موضوعاتی 

اســـت که نمی توان آن را نادیده گرفت؛ اقدامی که در حوزه های علمی و 

آموزشـــی اثرگذار بود، تا جایی که 100 طرح دانش بنیان و 196 ابداع و 

ابتکار جدید از سوی این دانشگاه صورت گرفت، البته این مسائل ذیل هزار 

و 237 کارگروه پشـــتیبانی و آموزشی انجام شده بود؛ طیف فعالیت های 

صورت گرفته در این بخش نیز شامل حوزه های مختلف بهداشت و درمان، 

کمک های مالی، آموزشی، علمی و... می شود. نکته قابل توجه اینجاست 

که این دانشـــگاه بیش از هزار جلســـه را در حوزه های مختلف با ستاد ملی 

کرونا و مراجع رسمی داشته است. 

حوزه علمی و آموزشی

 تعداد جلسات برگزار شده با عوامل اجرایی فعالیت های درمانی بر مبنای تعداد نفرات
)ستاد کرونا، علوم پزشکی، هلال احمر، قرارگاه جهادی و سپاه(

 گروه های جهادی همکار
 به صورت غیرحضوری با سامانه 4030 و حاضر در مراکز درمانی

  فعالیت های مومنانه نقدی و غیرنقدی 
با برآورد مالی )ریالی(
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دانشگاه آزاد در دوران کرونا به روایت آمار
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آمار و ارقام رتبه بندی 2023 آموزش عالی دانشگاه های آسیایی 

نشان می دهد تعداد دانشگاه های جنوب آسیا در 200 دانشگاه 

برتر رتبه بندی تایمز به بالاترین حد در پنج ســـال اخیر رســـیده 

است. پایگاه رتبه بندی تایمز که هر سال آخرین رتبه دانشگاه های 

آسیایی را منتشر می کند، این بار هم به بررسی برترین دانشگاه های 

آسیا پرداخته است که به نظر می رسد طبق نتایج به دست آمده، 

پاکستان در مقایسه با سایر کشورهای آسیایی جایگاه بهتری را از 

آن خود کرده است. رتبه بندی دانشگاه های آسیایی تایمز در سال 

2023 از 13 شاخص عملکردی مشابه رتبه بندی دانشگاه های 

جهان استفاده می کند. دانشگاه های آسیایی هم به لحاظ آموزش 

)فضای یادگیری(، پژوهش )تعداد، درآمد و شهرت(، استنادها 

)تاثیر پژوهشی(، چشم انداز بین المللی )استادان، دانشجویان 

و پژوهش( و درآمد صنعتی )انتقال دانش( مورد قضاوت و بررسی 

قرار می گیرند تا جامع ترین و متعادل ترین مقایسه های موجود را 

ارائه دهند. در این بین تدریس 25 درصد، پژوهش و اســـتنادها 

30 درصد و چشـــم انداز بین المللی و درآمد صنعتی 7.5 درصد 

از ارزیابی ها را به خود اختصاص می دهند. 

ژاپن دارنده بیشترین دانشگاه برتر آسیا 
در رتبه بندی 2023 تایمز برترین دانشگاه های آسیا، دانشگاه 

»شینهوآ« و »پکینگ« از چین به ترتیب رتبه اول و دوم برترین های 

آسیا را برای چهارمین سال متوالی از آن خود کردند. چین در حالی 

دو دانشگاه برتر فهرست دانشگاه ها را از آن خود کرده که از جمع 

10 دانشگاه برتر آسیا، چهار دانشگاه متعلق به چین است که در 

مقایسه با سه سال گذشته روند رو به رشدی داشته است. بعد از 

چین، هنگ کنگ با سه دانشگاه در جمع 10 دانشگاه اول آسیا 

قرار گرفته است. دانشگاه چینی هنگ کنگ با یک پله صعود به 

رتبه 6 رسیده است در حالی که دانشگاه علم و صنعت هنگ کنگ 

دو پله صعود کرده است. دانشگاه هنگ کنگ مانند سال گذشته 

در رتبه چهارم باقی مانده اســـت. این در حالی است که بالاترین 

رتبه دانشگاه های ژاپن و کره جنوبی در جدول سقوط کرده اند. 

به طورکلی، 669 دانشگاه تنها از 31 منطقه آسیا در این فهرست 

حضور دارند که در مقایسه با 616 دانشگاه در سال گذشته رشد 

نشان می دهد. در مجموع، 79 دانشگاه از سال گذشته تاکنون 

به فهرست برترین های آســـیا اضافه شده اند که در این افزایش 

8 دانشـــگاه از پاکستان و ایران و ترکیه هم هرکدام با 7 دانشگاه 

بیشترین حضور را دارند. 

دانشگاه توکیوی ژاپن، برترین دانشگاه این کشور است و با توجه 

به اینکه ژاپن بار دیگر با 117 موسسه آموزشی و دانشگاه بالاترین 

تعداد دانشگاه های برتر این فهرست را به خود اختصاص داده، رتبه 

نخست را در جمع کشورهای آسیایی با بیشترین تعداد دانشگاه 

برتر به دست آورده است. ژاپن در سال گذشته با بالاترین تعداد، 

118 دانشگاه را در این رتبه بندی در اختیار داشت که در 2023 

یک دانشگاه از تعداد کل آن کمتر شده است. بعد از آن چین با 95 

دانشگاه برتر رتبه دوم را کسب کرده است که نسبت به 97 دانشگاه 

سال 2022، با دو دانشگاه کمتر حضور دارد. سپس هندوستان 

با 75 دانشگاه برتر سومین کشور با بیشترین دانشگاه در آسیاست 

که سال گذشته 89 دانشگاه را جزء برترین های آسیا داشته است 

و در ســـال جاری نخستین دانشگاه آن موسسه علوم هند با رتبه 

48 آسیاست. بعد از هند، ایران با 65 دانشگاه برتر در آسیا قرار 

دارد و این گونه توانسته رتبه چهارم با بالاترین تعداد دانشگاه برتر 

در آسیا را کسب کند. دانشگاه صنعتی شریف نخستین دانشگاه 

برتر ایران به شمار می رود که در میان دانشگاه های برتر آسیا رده 

65 را از آن خود کرده است. همچنین ترکیه با 61 دانشگاه برتر، 

پنجمین کشور آسیایی از نظر دارا بودن تعداد دانشگاه های برتر 

است و دانشگاه »کوچ«؛ برترین دانشگاه ترکیه، در این رتبه بندی 

جایگاه 52 برترین ها را به خود اختصاص داده است. 

برترین دانشگاه های آسیا از نگاه تایمز
دانشـــگاه »شینهوآ«ی چین با امتیاز استناد 88، درآمد صنعتی 

100، چشـــم انداز بین المللی 40.3، پژوهش 97.2 و تدریس 

88.6 و با امتیاز کلی 88.2 رتبه نخست برترین دانشگاه آسیا را در 

سال 2023 از آن خود کرده است. بعد از آن، دانشگاه »پکینگ« 

چین قرار دارد که با امتیاز استناد 80.4، درآمد صنعتی 91.8، 

چشـــم انداز بین المللی 65، پژوهش 96.9 و تدریس91.5 و با 

امتیاز کلی 87.8 دومین دانشـــگاه برتر این فهرست است. رتبه 

سوم برترین دانشگاه آسیا به دانشگاه ملی سنگاپور تعلق می گیرد 

که امتیاز استناد90.2، درآمد صنعتی 87، چشم انداز بین المللی 

94، پژوهش 93.6 و تدریس 73.8 و با امتیاز کلی 87.2 را کسب 

کرده است. دانشگاه هنگ کنگ با امتیاز استناد 92.4، درآمد 

صنعتی60.6، چشم انداز بین المللی 98.7، پژوهش 78.4 و 

تدریس67.5 و با امتیاز کلی 80.1 چهارمین دانشگاه برتر آسیا 

لقب گرفته است. پنجمین دانشگاه برتر آسیا هم دانشگاه صنعتی 

»نانیانگ« سنگاپور است که امتیاز استناد 87.2، درآمد صنعتی 

84.5، چشـــم انداز بین المللی94.5، پژوهش81.2 و 

تدریس 61.3 و با امتیاز کلی 79.2 را کسب کرده است. 

بعد از آن به ترتیب دانشگاه هنگ کنگ چین؛ دانشگاه 

علم و صنعت هنگ کنگ؛ دانشگاه توکیو، ژاپن؛ دانشگاه 

فودان، چین و دانشگاه جیائو تنگ شانگهای در رده های 

ششم تا دهم برترین های آسیایی قرار گرفته اند. در مقایسه 

با رتبه بندی سال 2022، پنج دانشگاه برتر آسیا در سال 

2023 بدون تغییر باقی مانده اند. اما دانشگاه توکیوی 

ژاپن که سال 2022 رده ششم جدول را در اختیار داشت 

با دو پله سقوط در رده بندی امسال به رده هشتم جدول 

تنزل کرده است. در این میان، دانشگاه هنگ کنگ چین که در 

ســـال گذشته رتبه هفتم قرار گرفته بود، با یک پله صعود به رده 

ششم صعود کرده است. دانشـــگاه سئول کره جنوبی که سال 

گذشته رده هشتم جدول را در اختیار داشت، در رده بندی امسال 

به رتبه یازدهم تنزل کرده است. در این بین، دانشگاه علم و صنعت 

هنگ کنگ که سال 2022 رتبه نهم را به خود اختصاص داده بود، 

در سال جاری به رده هفتم رسیده است. همچنین دانشگاه فودان 

چین که سال گذشته دهمین دانشگاه برتر آسیا لقب گرفته بود، 

در رتبه بندی امسال به رتبه نهم صعود کرده است. دانشگاه جیائو 

تنگ شانگهای که سال گذشته در جایگاه سیزدهم قرار داشت، 

در رده بندی 2023 رتبه دهم را از آن خود کرده است. 

10 دانشگاه پاکستان
جزء 200 دانشگاه برتر آسیا

از پاکستان 55 دانشگاه در میان برترین دانشگاه های آسیایی 

در سال 2023 قرار دارند. این درحالی است که در سال گذشته 

تعداد دانشـــگاه های برتر پاکستان 42 دانشگاه بوده است. در 

این رتبه بندی ها، 32 دانشـــگاه از پاکستان، بنگلادش، هند و 

سریلانکا در بین 200 دانشـــگاه برتر امسال قرار گرفته اند که 

افزایش قابل توجهی از 24 دانشـــگاه را در سال 2022 و بالاتر 

از ســـطوح قبل از همه گیری در سال 2019 به خود اختصاص 

داده اند. در دوران همه گیری 25 موسســـه از جنوب آســـیا از 

رتبه بندی دانشـــگاه های جنوب آسیا کنار رفتند. در این میان 

پاکســـتان با داشتن 10 دانشگاه در بین 200 دانشگاه برتر در 

ســـال جاری، نسبت به 6 دانشگاه در سال گذشته بالاتر است. 

در میان این دانشگاه ها، بالاترین رتبه مربوط به دانشگاه »قائد 

اعظم« در اسلام آباد پاکستان است که از رتبه 116 آسیا در سال 

گذشته به رتبه 98 در سال جاری ارتقا یافته است. این دانشگاه 

که در ابتدا با نام دانشـــگاه اسلام آباد شناخته می شد، به عنوان 

یک موسسه تحصیلات تکمیلی با تمرکز بر حوزه های پژوهشی 

آغاز به کار کرد اما فعالیت خود را به تدریس و تحصیل در مقطع 

کارشناسی گسترش داد. امتیاز کلی این دانشگاه از 42 در سال 

2022 به 46 در سال جاری بهبود یافته است. »سعید شاه« استاد 

سابق آموزش دانشگاه »لستر« معتقد است که پیشرفت پاکستان 

را می توان به سیاست های »عطا الرحمن« وزیر آموزش و پرورش 

در اوایـــل دهه 2000 میلادی مرتبط دانســـت که در آن زمان 

اولویت پژوهش در مقطع دکتری بود. از سوی دیگر در آن برهه 

زمانی، این الزام مطرح شد که افراد در زمان پیوستن به دانشگاه 

 PHD به عنوان یکی از اعضای دانشـــگاه، بایـــد دارای مدرک

باشـــند. آن گروهی که پیش از این استاد دانشگاه بودند، برای 

دریافت مدارک پژوهشی مورد حمایت قرار می گرفتند. دکتر شاه 

همچنین عنوان کرده است که مشارکت های غیررسمی به ویژه 

توسط زنان به توسعه دوره های مربیگری، شبکه ها و پژوهش ها 

کمک کرده است. 

بنگلادش، تازه وارد برترین های آسیا
به گزارش تایمز، در فهرست 200 دانشگاه برتر امسال در آسیا، 

دو موسســـه از بنگلادش برای نخستین بار در این فهرست جای 

گرفته اند؛ یکی دانشـــگاه »داکا« کـــه از رتبه 251 الی 300 به 

رتبـــه 186 صعود کرده و دیگری، دانشـــگاه North South که 

سال گذشته رتبه ای کســـب نکرده بود اما در رتبه بندی امسال 

در جایگاه 192 قرار گرفته اســـت. در این بین، هندوســـتان که 

از ســـال ها پیش ســـهم بالایی در جمع 200 دانشگاه برتر این 

فهرست در مقایسه با سایر همسایگان خود داشته، با 18 دانشگاه 

یعنی یک دانشـــگاه بیشتر از ســـال گذشته تنها افزایش جزئی 

در حضور میان برترین های دانشـــگاه های امسال داشته است. 

در عین حال، بالاترین رتبه دانشـــگاهی در میان دانشگاه های 

هند از آن »موسســـه علوم هند« است که در رتبه بندی امسال به 

رتبه 48 سقوط کرده اســـت که پایین ترین رتبه این دانشگاه از 

ســـال 2015 به شمار می رود. این موسسه در سال 2015 برای 

اولین بار وارد رتبه بندی دانشگاه های آسیا شد و توانست جایگاه 

قابل قبولی را از آن خود کند. 

حضور 9 دانشگاه ایرانی
در میان 100 دانشگاه برتر

رتبه بندی دانشگاه های ایران هم طی یک سالی که گذشت بهبود 

چشـــمگیری پیدا کرد به طوری که در مقایسه با رتبه بندی سال 

گذشته که 58 دانشگاه از ایران در جمع برترین های آسیا حضور 

داشتند، در رتبه بندی سال 2023 قریب به 7 دانشگاه 

به این فهرســـت اضافه شـــده و جمع دانشگاه های برتر 

ایران در رتبه بندی تایمز به 65 دانشـــگاه رسیده است. 

همان طور که پیش تر هم گفتیم، با احتساب این تعداد 

دانشگاه برتر، ایران در رتبه بندی 2023 رده چهارم آسیا 

را کســـب کرده است. علاوه براین در آخرین رتبه بندی 9 

دانشـــگاه از این تعداد در میان 100 دانشگاه برتر جای 

گرفته اند که تعداد این دانشگاه های برتر نسبت به سال 

گذشته، 3 دانشگاه افزایش یافته است. از بعد از انقلاب 

جمهوری اسلامی ایران، نظارت بر آموزش عالی گسترش 

پیدا کرد به طوری که طی چند دهه گذشته ظرفیت دانشگاه ها 

برای پذیرش دانشجو به ویژه در پژوهش های جهانی در حوزه علوم 

سخت به طور چشمگیری افزایش یافت که منجر به رشد چشمگیر 

ظرفیت داخلی به رغم تحریم ها شده است. طبق مطالعاتی که 

پیرامون انتشار مقالات علمی در ایران صورت گرفته، بین سال های 

2017 تا 2021، پژوهش های دانشـــگاهی در ایران حدود 46 

درصد افزایش یافت. تا سال 2021، تعداد خروجی مقالات ایران 

در حوزه علوم زیســـتی بالاتر از سطح سال 2017 بود. در حوزه 

پژوهش های بالینی و بهداشـــتی، این تعداد مقالات 68 درصد 

افزایش یافته است. 

برترین دانشگاه ایران
در جمع برترین های آسیا

طبق رتبه بندی 2023 تایمز درباره برترین دانشگاه های آسیایی، 

دانشگاه صنعتی شریف برترین دانشگاه ایران لقب گرفته است 

که در میان برترین های آسیا رده 64 را از آن خود کرده است. این 

دانشگاه در سال گذشته چهارمین دانشگاه برتر ایران و در جمع 

دانشگاه های آسیایی رتبه 70 را داشته است که با چهار پله صعود، 

در سال جاری به رده نخست صعود کرده است. بعد از آن دانشگاه 

علوم پزشکی مازندران با رتبه آسیایی 65، دومین دانشگاه برتر 

ایران شـــده است. این در حالی اســـت که این دانشگاه در سال 

2022 رتبه سوم را داشته که در سال جاری یک پله صعود داشته 

اســـت. اما لقب سومین دانشگاه برتر ایران در جمع برترین های 

آسیایی به دانشگاه علوم پزشـــکی گلستان با رتبه آسیایی 69 

می رســـد که در مقایسه با سال گذشته که در جمع برترین های 

ایران نبود، جایگاه بسیار خوبی را از آن خود کرده است. دانشگاه 

علوم پزشکی کردستان هم با کسب رتبه آسیایی 71 در ایران رده 

چهارم را به دست آورده که نسبت به رتبه دوم سال گذشته، دو پله 

سقوط کرده است. اما پنجمین دانشگاه برتر ایران به دانشگاه علم 

و صنعت ایران اختصاص یافته که رتبه 74 آسیا را کسب کرده است 

که با یک پله صعود نسبت به سال گذشته، از رتبه ششم به پنجم 

ارتقا یافته اســـت. اما دانشگاه صنعتی نوشیروانی بابل که سال 

گذشته برترین دانشگاه ایران به شمار می رفت، در سال 2023 

با سقوط 5 پله ای به رتبه ششم تنزل پیدا کرده است. پس از آن، 

دانشگاه علوم پزشکی قزوین، دانشگاه علوم پزشکی بابل، دانشگاه 

علوم پزشکی قم و دانشگاه صنعتی شیراز رده های هفتم تا دهم 

را از آن خود کرده اند. در جمع 65 دانشگاه برتر ایرانی حاضر در 

رتبه بندی 2023 آسیا، از بین تمام واحدهای دانشگاه آزاد، تنها 

دانشگاه آزاد واحد نجف آباد اصفهان حضور دارد که جایگاه 16 را 

در ایران و 126 را در آسیا به خود اختصاص داده است. این واحد 

دانشگاهی در سال گذشته هم تنها واحد دانشگاه آزاد اسلامی 

بود که در این رتبه بندی حضور داشت، اما نکته این است که واحد 

نجف آباد در سال گذشته رتبه هفتم را در ایران و 101 را در آسیا 

در اختیار داشته است. 

جدیدترینرتبهبندیدانشگاههایآسیاییتایمزچهمیگوید؟

جهش پاکستان، افت چشمگیر هندی ها
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مترجم

سازمان بهداشت و درمان صنعت نفتآگهی ارزیابی کیفی مناقصه

موضوع:بازسازیوبهسازیساختمانپرتودرمانیومحوطهسازیبیمارستان
فوقتخصصینفتتهران

ســـازمانبهداشتودرمانصنعتنفت در نظر دارد موضوع مناقصه فوق الذکر با 
مشخصات و شرایط کلی زیر را از طریق برگزاری مناقصه عمومی یک مرحله ای به شرکت 

واجد شرایط واگذار نماید.
کلیه فرآیندهای این مناقصه از ارزیابی کیفی مناقصه گران، دریافت اسناد مناقصه تا ارائه 
پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  با شماره 20020938230000037 

انجام خواهد شد.
الف ( شرح خدمات مورد نیاز :بازسازی و بهسازی ساختمان پرتودرمانی و محوطه سازی 

بیمارستان فوق تخصصی نفت تهران
ب ( مدت زمان اجرای قرارداد : 3 ماه شمسی

پ( مساحت حدود 1250 مترمربع
ت( برآورد عملیات: 44/000/000/000  ریال

ج ( محل انجام خدمات: استان تهران – تهران- خیابان حافظ- خیابان سرهنگ سخائی- 
بیمارستان نفت تهران

د ( حداقل شرایط متقاضیان:
1- گواهینامه صلاحیت پیمانکاری حداقل پایه پنج ابنیه )مطابق شـــرایط ســـازمان 

برنامه و بودجه(
2- داشتن امکانات و تجهیزات مناسب مرتبط با موضوع مناقصه و نیروی انسانی باتجربه

3- داشتن سابقه و تجربه کافی و مرتبط با موضوع مناقصه

4- داشتن توانایی ارائه تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار به مبلغ 2/200/000/000 
ریال مطابق ضوابط اعلامی از سوی کارفرما و قابل استعلام از بانک مرکزی جمهوری 
 ـمورخ 22 / 09 / 1394    اسلامی ایران، طبق تصویب نامه شماره 123402 / ت 50659 ه

هیات محترم وزیران
لازم به ذکر است مناقصه گران درصورت عدم عضویت قبلی در سامانه مذکور، می بایست 
مراحل ثبت نام در ســـایت فوق و دریافت گواهی امضای الکترونیکی جهت شرکت در 

مناقصه و دریافت اسناد را به انجام رسانند.
مهلت دریافت استعلام ارزیابی کیفی مناقصه گران در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 

)ستاد( : 7 روز پس از چاپ نوبت دوم آگهی روزنامه
مهلت تحویل استعلام ارزیابی کیفی مناقصه گران در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 

)ستاد( : 14 روز پس از اتمام مهلت دریافت
اسناد و مدارک مناقصه بین شرکت های واجد شرایط که به تشخیص مناقصه گذار حداقل 

امتیاز کیفی را کسب می نمایند توزیع خواهد گردید.
بدیهــی اســت ارائــه مــدارک فوق الذکــر هیچگونــه حقــی را جهــت متقاضیــان بــرای 
شــرکت در مناقصــه ایجــاد نخواهــد کــرد. متقاضیــان می تواننــد درصــورت نیــاز بــه 
ــن  ــا تلف ــی ب ــائل مال ــرایط و مس ــه، ش ــناد مناقص ــوص اس ــتر درخص ــات بیش اطلاع
ــدارکات الکترونیکــی دولــت )ســتاد(  88944010 – 021 و درخصــوص ســامانه ت

ــد. ــل نماین ــاس حاص 1456– 021 تم
روابطعمومیسازمانبهداشتودرمانصنعتنفت
www.shana.ir-www.piho.ir
شناسهآگهی:1516348

آگهی فراخوان مناقصه عمومی همراه با ارزیابی کیفی نوبت دوم
)مناقصه عمومی و  یک مرحله ای شماره    53146161(

شرکت ملی گاز ایران 
شرکت گاز استان خراسان جنوبی 

)سهامی خاص(

نامونشـــانیدستگاهمناقصهگذار:شـــرکتگازاستانخراسانجنوبی)سهامیخاص(- 

بیرجند- سایت اداری- بلوار پیامبر اعظم )ص(- ابتدای خیابان شهدای نیروی انتظامی- شرکت گاز 

استان خراسان جنوبی- طبقه اول- امور حقوقی و پیمان ها- کدپستی : 9719866838 - تلفن :  

32392000-056 ، نمابر امور پیمان ها:  056-32400523

موضوع مناقصه: انجام خدمات راهبری امور ایمنی، بهداشـــت و محیط زیست شرکت گاز استان 

 )www.setadiran.ir( به آدرس )خراسان جنوبی از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد 

و به شماره فراخوان )2002091444000027(

نوع و مبلغ تضمین شـــرکت در فرآیند ارجاع کار: تضمین های اعلام شـــده در آیین نامه تضمین 

برای معاملات دولتی به شـــماره 123402/ت50659 ه- مورخ 1394/09/22- مبلغ تضمین : 

3.100.000.000 ریال )سه میلیارد و یکصد میلیون ریال( - ارائه هر گونه چک به عنوان تضمین 

شرکت در فرآیند ارجاع کار مورد قبول نمی باشد.

نکته: اصل تضمین شـــرکت در فرآیند ارجاع کار تا قبل از آخرین مهلت عودت اســـناد مناقصه در 

سامانه ستاد علاوه بر بارگذاری از طریق سامانه مذکور بایستی به امور پیمان ها شرکت گاز استان 

خراسان جنوبی ارائه گردد.

محل تأمین اعتبار پیمان: از محل اعتبارات جاری شرکت گاز استان خراسان جنوبی

شرایط متقاضیان : 1- ارائه تصویر برابر با اصل شده پروانه رتبه بندی و تأیید صلاحیت معتبر از وزارت 

تعاون، کار و رفاه اجتماعی در رشته خدمات عمومی

2- دارا بودن گواهینامه تأیید صلاحیت ایمنی از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی

3- داشتن سابقه  کاری مرتبط و کافی با موضوع مناقصه و ارائه رضایتنامه از کارفرمایان پیشین

4- ارائه مدارک معتبر ثبتی مناقصه گر و مدارک و مستندات مذکور در اسناد ارزیابی کیفی 

 تذکر: مطابق بند الف ماده 5 قانون حداکثر استفاده از توان تولیدی و خدماتی کشور و حمایت از 

کالای ایرانی، ارجاع کار صرفا به موسسات و شرکت های ایرانی ثبت شده در فهرست توانمندی های 

مندرج در سامانه ماده 4 این قانون )سامان توانیران( مجاز است.

 برنامه زمانی مناقصه: 1- مهلت دریافت اسناد ارزیابی کیفی: از تاریخ 1402/04/04 لغایت ساعت 

08:00روز یکشنبه مورخ 1402/04/11

2- آخرین مهلت بارگذاری اســـناد ارزیابی کیفی روی ســـامانه ستاد: ساعت 08:00 روز یکشنبه 

مورخ 1402/04/25

3- اعلام نتایج ارزیابی کیفی:  1402/04/27 

4- مهلت دریافت اســـناد مناقصه: از تاریخ 1401/04/27 لغایت ســـاعت 09:30روز پنجشنبه 

مورخ 1402/04/29

5- آخرین مهلت بارگذاری اســـناد مناقصه روی سامانه ســـتاد: ساعت 09:30روز  یکشنبه مورخ 

1402/05/08

6- زمان و مکان بازگشایی پاکات: ساعت 10:00روز یکشنبه مورخ 1402/05/08- سالن جلسات 

شرکت گاز استان خراسان جنوبی

کلیه اســـناد مناقصه و ارزیابی کیفی از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به 

آدرس )www.setadiran.ir( توزیع خواهد شـــد و هر یک از مناقصه گران جهت دریافت و عودت 

اسناد مناقصه و ارزیابی کیفی، بایستی اسناد را تا آخرین مهلت ذکرشده در آگهی از طریق سامانه 

ستاد دریافت و یا بارگذاری نمایند. 

مناقصه گران تاییدشـــده در ارزیابی کیفی می بایست اسناد مناقصه را پس از بارگذاری در سامانه 

تدارکات الکترونیکی دولت تا قبل از شروع جلسه کمیسیون مناقصات به صورت فیزیکی نیز تحویل 

دبیرخانه رمز و محرمانه واحد حراست شرکت گاز استان خراسان جنوبی نمایند.

ایـــن آگهی در ســـایت های www.nigc-skgc.ir   ، www.shana.ir    ، http://iets.mporg.ir  و 

www.setadiran.ir قابل رؤیت می باشد.

روابطعمومیشرکتگازاستانخراسانجنوبی شمارهشناسه1514902

نوبت اول

جدول تغییر تعداد دانشگاه ها در میان کشورهای آسیایی

کشوررتبه 
تعداد دانشگاه 

در 2023

تعداد دانشگاه 

در 2022

میزان تغییر 

دانشگاه ها
1-117118ژاپن1
2-9597چین2
14-7589هند 3
7+6558ایران4
5-6166ترکیه 5
13+5542پاکستان6

  دانشگاه شینهوآ، چین

f a r h i k h t e g a n
فرهیختگان



7
w w w . F D N . I R

یکشنبه ۴ تیر ۱۴۰۲   شماره 38۹۶

جهانجهان  شهرشهر
غائله واگنر چه تاثیری بر آینده جنگ در اوکراین خواهد داشت؟

شوک روسی سرعت تحولات در روسیه به اندازه ای بالا رفته است که رسانه ها توان همپایی با آن 

را ندارند. بالاخره پس از چند ماه ساز ناکوک »یوگنی پریگوژین« رئیس گروه نظامی 

واگنر، او روز جمعه با این ادعا که مواضع نیروهایش در اوکراین توسط ارتش روسیه 

بمباران شـــده اســـت، راه خود را از ارتش روسیه جدا کرد و با وعده انتقام، عملیات 

علیه مسکو را آغاز کرد. روسیه، ادعای پریگوژین را »اتهام غیرواقعی و یک تحریک 

رســـانه ای« می خواند و آنچه در حال وقوع است را یک »عملیات برنامه ریزی شده« 

می داند. داده های منتشر شده در ماه های گذشته به شکلی این موضوع را تایید 

می کند. از میانه زمستان سال گذشته، رئیس واگنر اختلافاتش با مقامات نظامی 

مسکو را تشدید کرد و علیه آنها موضع گیری کرد. با وجود موافقت ولادیمیر پوتین، 

رئیس جمهور روسیه برای برون سپاری برخی از وظایف ارتش، او محتاطانه با رئیس 

گروه واگنر برخورد کرد و هیچ گاه حاضر نشد به او مشروعیت بدهد و او را جایگزین 

نهادهای رسمی مانند ارتش یا سرویس های امنیتی کند. برای پوتین، یک شرکت 

نظامی خصوصی دارایی مناســـبی به حســـاب می آمد اما این شرکت نظامی باید 

منحصرا در راســـتای منافع دولت عمل و از کانون توجه دوری کرده و در خدمت 

ارتـــش فعالیت می کرد. رئیس واگنر اما به دلیل جایگاهی که برای خودش متصور 

بود، نمی توانســـت در این نقش ادامه حیات دهـــد. او واگنر را بازیگر موثر جنگ 

می دانست و خودش به عنوان رئیس این گروه را در سطح وزیر دفاع تلقی می کرد. 

کار او تا جایی بالا گرفت که درباره استراتژی های نظامی نیز با مقامات نظامی به 

اختلاف خورد. همین اختلافات نیز باعث شد تا پوتین در یک سخنرانی اش بدون 

نام بردن از رئیس واگنر، به درگیری های داخلی بپردازد: »ما باید از هر گونه تناقضات 

بین بخشی، تشریفات، کینه توزی ها، سوء تفاهم ها و دیگر مزخرفات خلاص شویم.«

توصیه های پوتین، چندان مورد توجه قرار نگرفت؛ چراکه پریگوژین، طرح دیگری 

را در سر می پروراند. او به دنبال ایجاد انبار تسلیحات برای اقدام بعدی اش بود اما 

پیش از آن در مســـکو زنگ خطر به صدا در آمده بود و به شـــکلی او و گروهش در 

لیست سیاه قرار گرفته بودند. بر همین اساس نیز کرملین به اظهارات رئیس واگنر 

در سه ماه گذشته درباره کمبود سلاح و احتمال ساقط شدن نیروهایش، واکنشی 

نشان نمی داد و از خبرنگاران می خواست که از وزارت دفاع موضوع را پیگیری کنند. 

وزارت دفاع نیز محدودیت ارسال مهمات به داوطلبان در جبهه را رد می کرد اما هیچ 

اشاره ای به ارتش خصوصی واگنر یا اتهامات پریگوژین نمی کرد. 

شـــدت و ماهیت وجودی جنگ علیه اوکراین، وزن سیاســـی پریگوژین را به طرز 

محسوسی افزایش داد اما این باعث تعریف جایگاه ویژه برای رئیس واگنر و محبوبیت 

او در روســـیه نشد. در نظرســـنجی هایی که اعتماد مردم به سیاستمداران را مورد 

بررســـی قرار می دهد، به ندرت از او نام برده  شـــده بود. در یک نظرســـنجی مرکز 

لوادا در پایان سال گذشته، تنها سه نفر از 1600 نفری که در نظرسنجی شرکت 

کردند، از او نام بردند. 

در میانه جنگ اوکراین برخی کارشناســـان هشدار می دادند واگنر تا زمانی که 

پوتین نســـبتا قوی اســـت و قادر به حفظ تعادل بین گروه های مختلف است، 

خطرناک نیست. اما کوچک ترین تغییر می تواند پریگوژین را وادار کند تا مقامات را 

به چالش بکشد. آنها می گفتند: »جنگ از انسان ها هیولا می سازد و بی احتیاطی و 

ناامیدی واگنر می تواند به چالشی برای دولت تبدیل شود، اگر حتی کوچک ترین 

نشانه ای از ضعف نشان دهد.« این اتفاق حالا روی زمین افتاده و واگنر آن گونه 

کـــه دیمیتری مدودوف معاون شـــورای امنیت ملی روســـیه گفته به دنبال »در 

دســـت گرفتن قدرت« است و برای این امر، این گروه در پی دستیابی به »سلاح 

هسته ای« است. این سناریو به جز غرب و پریگوژین، بازیگران پشت پرده دیگری 

نیز در داخل ساختار سیاسی روسیه دارد. به طور حتم بخش های دیگری ازجمله 

در ارتش، گارد ملی و سرویس های اطلاعاتی نیز در این توطئه نقش دارند. آنها 

بدنه اصلی نیستند اما در  هر حال در پس پرده حضور دارند. 

اگر چه در ســـاعات گذشـــته اخباری از درگیری هایی همچون بمباران ستون 

نظامی واگنر توســـط ارتش روسیه یا انهدام چند فروند هلی کوپتر ارتش توسط 

واگنر منتشـــر شده است، اما با توجه به وســـعت روسیه و تعداد اندک نیروهای 

واگنر در برابر ارتش، دور از انتظار اســـت که ارتش نتواند بر بحران فائق  آید. در 

مصر، سوریه، پاکستان و حتی سودان ارتش در رخدادهایی مشابه بر بحران فائق 

آمده است. در روسیه نیز چنین خواهد شد اما به تعبیر پوتین »خنجر از پشت« 

می تواند در اوکراین، شـــرایط را تا حدودی تغییر دهد. البته اگر روس ها با خطر 

از دست رفتن توازن نظامی در اوکراین روبه رو شوند، این احتمال نیز وجود دارد 

که به سمت استفاده از تسلیحات هسته ای بروند. 

 استعداد نظامی واگنرها
واگنر ســـربازان خود را از حداقل دو مسیر تامین می کند. مسیر نخست جذب 

نظامیان سابق ارتش روسیه است که با توجه به سابقه خود به عنوان افسر و فرمانده 

به خدمت در این گروه می پردازند. مســـیر دوم استخدام زندانیان است. از این 

افراد با توجه به عدم آموزش های نظامی به عنوان سرباز ساده استفاده می شود. 

پریگوژین در مصاحبه ای که روز 2 خرداد )23 می( منتشـــر شد اعلام کرد: »من 

۵0 هزار زندانی را اســـتخدام کردم که حدود 20 درصد آنها کشته شدند.« این 

نکته نشان دهنده تعداد بالای زندانیان جذب شده توسط این گروه است. اگر با 

توجه به نسبت های موجود در جنگ به ازای هر کشته دو زخمی را در نظر بگیریم، 

با توجه به کشـــته شدن 10 هزار زندانی، 20 هزار نفر دیگر آنها نیز زخمی شده 

و قادر به ارائه خدمات نظامی نیستند. از این رو 2۵ هزار نفری که درباره قدرت 

نظامی واگنر تخمین زده می شود، به واقعیت نزدیک است. با این حال واگنری ها 

ویژگی های دیگری نیز دارند که باعث شده قدرت نظامی بیشتری بیابند:

زندانیان که محکومیت های مختلف ناشـــی از جرائم شان دارند، نسبت 1 

به نظامیان یا ســـربازان وظیفه تمایل بیشـــتری به خشونت داشته و در 

اقدامات شان بی باک ترند. 

واگنر در بســـیاری از جنگ های مشهور اوکراین که دشواری های زیادی 2 

داشته مانند نبرد باخموت و سولدار نقش اصلی را ایفا کرده است. به همین 

دلیل آنها در فنون رزمی و به ویژه جنگ شهری تبحر داشته یا کسب کرده اند. 

به دلیل قرار داشـــتن واگنر در پیکان حملات روســـیه علیه اوکراین که 3 

مستلزم به کارگرفتن خشـــونت بالا و همچنین دریافت تلفات گسترده 

بوده اســـت، نسبت به خونریزی و تلفات دادن برای کسب هدف آمادگی داشته 

و به آن عادت کرده اند. 

واگنر مدتی به عنوان تنها عامل عملیاتی روســـیه در اوکراین عمل کرده 4 

است. آنها در زمانی که تهاجم در تمام جبهه ها ساکن بود در تنها جبهه 

فعال درحال جنگیدن بودند. به همین دلیل خواهان تشـــویق بیشـــتر و یافتن 

دست بالاتر نسبت به ارتشی هستند که به زعم آنها زحمت چندانی نمی کشد. 

از این رو واگنری ها  انگیزه بالایی برای پیگیری هدف خود دارند. 

پس از مدت ها شکست و عقب نشینی ارتش روسیه از جبهه های مختلف، ۵ 

واگنر پیروزی هایی برای این کشور کسب کرده است. از این رو آنها خود را یک 

نیروی مهم و ذی حق در تصمیم گیری ها می دانند و معتقدند مشکلات با زور بازوی آنان 

قابل حل است. این موضوع نیز عامل انگیزه دهنده دیگری به نیروهای واگنر است. 

بـــا توجه به ســـطح نبردها در اوکراین، این نیـــرو از نوع جنگیدن دیگر 6 

شاخه های مسلح روسیه باخبر است. این اطلاع شامل نقاط ضعف نیز 

می گردد. آنها به دنبال بهره گیری از ضعف های نیروهای مسلح روسیه هستند؛ 

ضعف هایی که در اتکای آنها به جنگ سالاران آشکار شده است. 

با توجه به قرار داشـــتن در خطوط مقدم، این گروه تسلیحات زیادی از 7 

وزارت دفاع روســـیه دریافت کرده و همچنین به تسلیحات غربی که در 

اختیار اوکراین بوده اند از جهت غنیمت یا خرید از قاچاقچیان سلاح دست یافته 

است. به این ترتیب سطح تسلیح واگنر بسیار بالاتر از واحدهای نظامی مشابه 

در ارتش روسیه است. 

بهره گیری این گروه از ســـامانه های پدافند هوایی کوتاه برد پیشرفته مانند تور 

ام-1 شاهدی بر این ادعاست. استفاده از این سامانه ها باعث دشوار شدن کار 

بر ارتش روسیه شده زیرا به راحتی قادر به استفاده از بالگردهای تهاجمی و حتی 

جنگنده ها علیه واگنر نیست. 

 دلایل ضعف ارتش روسیه در برابر واگنر
برخلاف انتظارها از نیروهای مسلح روسیه، آنها نتوانستند در برابر وقوع بحران 

اقدام مناســـب را نشـــان داده و پس از بروز آن نیز سرعت عمل لازم را نداشتند. 

این ضعف از مسائل مختلفی ناشی می شود.

برون سپاری افراطی نیروهای مسلح1 

ارتش برای کاهش تلفاتش، در قالب برون سپاری اختیارات و تجهیزات 

بسیاری در اختیار واحدهای مستقل و نیمه مستقل برون سپار گذاشته است. از 

این رو آنها ضمن افزایش استعداد تسلیحاتی، توان رزمی بالاتری نیز پیدا کرده اند. 

تلفات نظامی ارتش2 

روســـیه در جنگ اوکراین تلفاتی را که رســـانه های غربی ادعا می کنند 

متحمل نشده اما دست کم نزدیک 10 هزار نظامی خود را به طور کامل از دست 

داده و به دو برابر این میزان نیز نیروهایش به دلیل زخمی شدن از چرخه خدمت 

خارج شده اند. این تلفات بیشـــتر دامن گیر واحدهای عملیاتی و پیشرو است 

که تاثیری بزرگ در قدرت رزمی یک ارتش دارند. این تلفات ســـطوح فرماندهی 

ارتش روســـیه را نیز تحت تاثیر قرار داده اســـت و این ارتش دسترسی کمتری به 

فرماندهان برای آموزش و هدایت نظامیان دارد. 

تقسیم شدگی نیروهای مسلح3 

روز گذشـــته خبرهایی منتشر شد که نشان می داد نیروهای موسوم به 

اخمـــت که به جمهوری خودمختار چچن تعلـــق دارند و رمضان قدیروف آنها را 

هدایت می کند درحال عزیمت به روستوف برای سرکوب واگنر هستند. مشخص 

نیســـت چرا برای سرکوب  یک گروه مســـتقل، از نیروی نظامی مستقل دیگری 

اســـتفاده شده است. وضعیت در روسیه بیشتر شبیه کشورهایی شده که در آن 

جنگ سالاران با یکدیگر درحال جنگ هستند. 

درحال حاضر نیروهای مســـلح روســـیه به بخش هایی از »واگنر تحت هدایت 

پریگوژیـــن«، »نیروهای اخمت بـــه فرماندهی رمضان قدیـــرف«، »ارتش های 

جمهوری های خودخوانده دونسک و لوهانسک در اوکراین«، »دیگر ارتش های 

خصوصی مانند نظامیان شـــرکت روس پروم« و »ارتش« تقســـیم شده اند. این 

تقسیم شـــدگی حتی در داخل ارتش نیز مشهود است به طوری که ارتش روسیه 

شامل نیروهای مستقر در اوکراین و دیگر واحدهاست. 

پوتین دی ماه گذشـــته بر این اساس، »سرگئی ســـوروویکین«، فرمانده نیروی 

هوافضای روســـیه را از فرماندهی عملیات ویژه نظامی کنار گذاشـــت و وی را به 

ســـمت معاونت تنزل داد. از ســـوی دیگر والری گراسیموف که ریاست ارتش را 

برعهده داشت به عنوان فرمانده عملیات ویژه نظامی منصوب شد. این درحالی 

اســـت که گراسیموف به عنوان رئیس ستاد ارتش نباید نقشی ذیل عملیات ویژه 

ایفا کند. حتی عنوان فرمانده عملیات ویژه نظامی نیز، قرار دادن مسئولیت های 

گسترده و رئیس ستادکل ذیل یک مسئولیت جزئی است.

گسترش استقرار ارتش 4 

ارتش روســـیه در خاک اوکرایـــن، در خاک بلاروس، در مرزها با اوکراین 

و همچنین مرزهای شـــاهد تنش با کشورهای عضو ناتو همانند بالتیک مستقر 

شده است. از این رو واحدهای کمتری از ارتش در داخل کشور برای جلوگیری 

از پیشروی واگنر حضور دارند. 

جلب واحدهای مختلف به جنگ اوکراین۵ 

در کنار واحدهای زبده و عملیاتی ارتش، نیروهای گارد ملی نیز به سمت 

جنگ اوکراین کشـــیده شده اند. این درحالی اســـت که گارد ملی بیشتر برای 

بحران های داخلی به کار می آید. تمرکز یافتن تمام واحدهای جنگی به اوکراین 

باعث بروز خلأ در داخل کشـــور شـــده اســـت و واگنر نیـــز از این خلأ در حال 

بهره برداری است. 

 هدف گذاری های جنگ
هدف گذاری اقداماتی همانند شـــورش واگنر را که با هدایت غرب صورت گرفته 

باید در حوزه های کلان سیاسی، نظامی- امنیتی و اقتصادی بررسی کرد. با توجه 

به اهمیت پایین مســـاله اقتصادی در این فقره، به نظر می رسد هدف گذاری ها 

بیشتر شامل مساله نظامی- امنیتی و سپس سیاسی بوده است. 

 هدف گذاری نظامی- امنیتی

فشار به استقرار نظامی روسیه در اوکراین 1 

شورش واگنر برای ضربه به روسیه در جنگ و نه سرنگونی پوتین طراحی 

شده است. طراحان می دانند ســـرنگونی پوتین در دسترس نیست و حتی اگر 

واگنر به موفقیت های بزرگی نیز دست یابد، درنهایت بدنه اصلی حکومت فعلی 

به ســـرعت بر آن فائق خواهد آمد. به همین دلیل هدف گذاری اصلی بیشـــتر 

نظامی-امنیتی اســـت. از لحاظ نظامی تحولاتی که در داخل خاک روســـیه بر 

اثر شـــورش واگنر رقم زده می شوند به این دلیل که درنهایت دفع خواهند شد، 

هدف اصلی نیستند. محدوده اصلی اثرگذاری این شورش خاک اوکراین است. 

در وهله اول به بهانه حمله ارتش روســـیه بـــه نیروهای واگنر، اعضای این گروه 

مناطق تحت تصرف خود را رها کرده و به داخل خاک کشورشـــان باز می گردند. 

در وهله دوم به دلیل شـــورش واگنر در میان صفوف نظامیان روسیه در اوکراین 

تردید ظاهر شده و شرایط برای حمله به آنها فراهم تر می شود. در وهله سوم نیز 

به دلیل قطع خطوط تدارکات نظامی روسیه به اوکراین، نیروهای روسی در این 

کشور در مضیقه قرار خواهند گرفت. 

انحراف آتش دستگاه نظامی روسیه به سمت داخل2 

انحراف آتش دستگاه نظامی روسیه به سمت داخل برای رقم زدن تخریب 

زیرســـاخت های داخلی و ضربه به اقتصاد ملی از طریق توقف برخی فعالیت ها 

مانند منع عبور و مرور در جاده های سراسری صورت می گیرد. این مساله می تواند 

به تردید درباره راه حل نظامی در میان نخبگان و افکار عمومی روسیه منجر شده 

و بـــه اثبات گزاره مخاطره آمیز بودن جنگ در ذهن آنان بینجامد. به این ترتیب 

درخواست ها برای پایان یافتن سریع تر جنگ بیشتر می شود. 

ایجاد سوءظن نسبت به شاخه های نظامی و فرماندهان3 

غـــرب به دنبال ایجاد نفرت و تردید میان شـــاخه های مختلف نیروهای 

مسلح روسیه و فرماندهان آنهاست. دولت روسیه از این پس به برخی شاخه های 

نیمه مستقل مانند رمضان قدیروف و نیروهای شبه نظامی روس تبار در دونتسک 

اعتماد نداشـــته و از سوی دیگر نسبت به محبوبیت یافتن هر فرمانده نظامی بر 

اثر موفقیت در جنگ حساس خواهد شد. 

چشاندن سایه جنگ به مردم روسیه4 

با توجه به نفرت بســـیار زیاد غرب نســـبت به روسیه که در موج های سنتی 

روس هراسی مشهود است، آنها به دنبال چشاندن طعم جنگ به مردم روسیه هستند 

تا انتقام خود را از آنها که شرایط سختی را در رقابت شان با غرب بر این جبهه تحمیل 

کرده اند، بگیرند. به دلیل نگرانی از پاسخ هسته ای روسیه، غرب از ارسال سلاح های 

پیشرفته تهاجمی به اوکراین برای هدف قرار دادن خاک روسیه خودداری کرد ولی 

اکنون واگنر می تواند به سادگی جنگ را به خاک روسیه بکشاند. 

برهم زدن تمرکز نیروهای مسلح روسیه از نقاط تهدید ۵ 

نیروهای رزمی ارتش روســـیه در چندین منطقه مســـتقر هستند و در برابر 

واگنر تنها بخشی از گارد ملی و وزارت کشور حضور دارند. این مساله یکی از دلایل 

پیشرفت های سریع واگنر است، زیرا تنها ارتش قادر به برابری نفراتی و تجهیزاتی با این 

گروه است. اتفاق اخیر می تواند باعث گسیل نیروهای ارتش از مناطق پرخطر مانند 

بلاروس و بالتیک به نواحی داخلی شده و موازنه نظامی در این مناطق تغییر یابد. 

 هدف گذاری سیاسی

انگیزه به متحدان اوکراین1 

کشورهایی که در دسته حامیان اوکراین قرار گرفته اند به دلیل شکست های 

این کشـــور  انگیزه خود را برای کمک به کی یف از دســـت داده اند. به زعم آمریکا و 

انگلیس شـــورش واگنر و ایجاد سایه جنگ داخلی در روسیه که با پیش بینی های 

خوش بینانه ای درباره سرنگونی پوتین همراه است می تواند منجر به افزایش مجدد 

 انگیزه آنها برای کمک به اوکراین شود. 

رضایت مسکو برای آتش بس موقت 2 

غرب امیدوار اســـت بتواند روسیه را در مخمصه ای قرار دهد تا در نتیجه آن 

مسکو به پایان دادن جنگ رضایت دهد. این پایان دادن جنگ البته به معنای برقراری 

صلح نیست زیرا آمریکا قصد دارد اوکراین را به نقطه فرسایش بلند مدت روسیه تبدیل 

کند. واشنگتن تنها می خواهد مسکو به کاهش تنش ها رضایت دهد تا بتواند زمان 

کافی برای تسلیح مجدد کی یف را به دست آورد. حملات مداوم روس ها به اوکراین 

مانع از تجدید قوای این کشور شده است. بر همین اساس رسانه ها درحال تبلیغ این 

هستند که اقدام پوتین در آغاز جنگ اوکراین آینده سیاسی او را تحت تاثیر قرار داده 

است. غرب با این تبلیغ می کوشد هیات حاکمه روسیه را با هراس مواجه ساخته و آنها 

را بین انتخاب باقی ماندن در راس قدرت یا ادامه حفاظت از منابع ملی مخیر سازد. 

انصراف چین و ایران از روابط راهبردی با روسیه3 

این شورش می تواند منجر به تضعیف ارتباطات چین، ایران و دیگر کشورها 

با روسیه از طریق قابل اعتماد نبودن پایداری سیاسی این کشور بشود. غرب به دنبال 

ایجاد تردید میان حامیان روسیه است تا آنها دیگر ریسک حمایت از مسکو در جریان 

درگیری اش با غرب را نپذیرند. 

تضعیف پیوند میان روسیه و متصرفاتش در اوکراین4 

حمایت برخی روس تباران اوکراین از واگنر بر پیچیدگی اوضاع افزوده است. 

این روس تباران از ناکامی های ارتش روسیه که نتوانسته است سایه جنگ را از سرآنان 

بردارد، ناخشـــنودند. آنها در ابتدا نسبت به آغاز عملیات روسیه خشنود بودند اما 

فکر نمی کردند ارتش ابرقدرتی مانند روسیه قادر به پایان بخشیدن به نبرد نباشد و 

وضعیت آنها دشوارتر شود. 

 منشأ و زمینه شورش واگنر 
گروه واگنر مدعی است ارتش روسیه به این گروه حمله هوایی انجام داده و به همین 

دلیل واگنر تصمیم گرفته دست به اقدام علیه ارتش بزند. به احتمال بسیار قوی این 

ادعا غیرواقعی و تنها بهانه برای خیانت بنیانگذار واگنر است. اختلافات پریگوژین با 

مقامات ارشد روسیه بر سر تاکتیک های نظامی و حق جذب محکومان از زندان های 

روسیه برای جنگ در اوکراین از ماه ها قبل و در میانه زمستان شدت گرفت تا به نقطه 

کنونی رسید. واگنر در بیانیه های خود اعلام کرده »تصمیم کرملین برای حمله به 

اوکراین براساس دروغ فرماندهان ارتش بوده و  ادعای مسکو درباره برنامه ریزی ناتو 

برای حمله به روسیه از طریق خاک اوکراین درست نیست.« به نظر می رسد ریشه و 

زمینه اقدام واگنر را می توان توامان در این مواضع مشـــاهده کرد. موضع گیری بر 

ضد جنگ میهنی روسیه علیه حضور ناتو در اوکراین، نشان از نقش آفرینی آمریکا 

در پس پرده دارد. واگنر در اثر حضور جهانی خود و مجاورتش با کشورهای غربی و 

شرکت  هایشان به مرور با آنها ارتباط پیدا کرده و جذب سیاست های آنان شده است. 

به عنوان نمونه در ســـودان که معادن طلای فراوانی دارد، شرکت واگنر در مجاورت 

شرکت های آمریکایی و انگلیسی فعال در استخراج طلا فعالیت دارد. در کنار ریشه 

اقدام واگنر که بی ارتباط با توطئه غرب است، زمینه ای که باعث شده نیروهای این 

گروه شورش کنند، دشواری های جنگ است. درست یا نادرستی این احساس در میان 

اعضای واگنر ایجاد شده که آنها تلفات می دهند و مسئولان ارتش به راحتی در مناطق 

امن به سر می برند. این مساله بیش از هرچیز به دلیل سیاست های ارتش روسیه در 

محدود کردن منطقه جنگی و استفاده از واگنر به عنوان نیروی خط شکن به وجود 

آمده است. ارتش روسیه این اقدام را برای جلوگیری از اتلاف منابع و افزایش تلفات 

خود انجام داده بود.  عملیات ارتش روسیه که در ابتدا شمال، شرق و جنوب اوکراین 

را در برمی گرفت به مرور به شرق و جنوب محدود شده و سپس تنها به جنوب منحصر 

شـــد. با توقف جنگ در جبهه جنوب، امروزه نبردها تنها در محور جنوب شرقی در 

دونباس ادامه دارد. در این نبرد نیز نیروهای ارتش روسیه به تدارکات رسانی و آتش باری 

با توپخانه مشغولند و واگنری ها مسئولیت حضور در خط مقدم را برعهده دارند. 

 اقدامات پیشین روسیه برای مهار واگنر
مسکو با توجه به ایجاد دورنمایی از شورش گروه واگنر پیش از این تلاش کرده بود آن 

را تضعیف و تحت کنترل درآورد. این اقدامات شامل موارد ذیل بوده اند.

عدم ارائه تسلیحات و مهمات جدید1 

پریگوژیـــن در ماه های اخیر مدعـــی بود ارتش تـــدارکات لازم را به واگنر 

نمی رســـاند. این ادعا بیشـــتر بر مهمات تمرکز داشت. با این حال به نظر می رسد 

وزارت دفاع و ارتش روسیه ضمن تداوم بخشیدن به ارسال مهمات از ارائه تسلیحات 

پیشرفته مانند سامانه های پدافند هوایی، موشک های ضد تانک و توپخانه به این 

گروه خودداری می کرده اند. در جریان نبردهای اوکراین ارتش روسیه خود حمایت 

توپخانه ای واگنر را برعهده داشـــته و پوشـــش هوایی لازم را برای آن ایجاد می کرد. 

مساله ای که مورد مخالفت واگنر قرار داشته و آنها خواهان مسلح تر شدن بوده اند. 

تلاش برای جذب جنگجویان2 

وزارت دفاع روســـیه روز 21 خرداد )11 ژوئن( به همه »یگان های داوطلب« 

دستور داد تا در مدت زمانی کمتر از یک ماه با این وزارتخانه قرارداد امضا کنند. این 

اقدام می توانســـت ضمن افزایش کنترل وزارت دفاع بر گروه های نظامی مستقل 

بخشی از نیروهای آن را جدا ساخته و به صفوف دیگر بخش های نیروهای مسلح 

روسیه تزریق کند. 

f a r h i k h t e g a n o n l i n e

سیدمهدی طالبی
خبرنگار گروه بین الملل

پایان ماجراجویی واگنر با میانجیگری بلاروس 
رئیس جمهور بلاروس با هماهنگی ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه با یوگنی پریگوژین رئیس گروه واگنر گفت وگو کرد. 

به گزارش ایسنا، ریاست جمهوری بلاروس اعلام کرد یوگنی پریگوژین، رئیس گروه واگنر پیشنهاد الکساندر لوکاشنکو، رئیس جمهور بلاروس درمورد توقف پیشروی 

نیروهایش به ســـمت مســـکو را پذیرفت. سرویس مطبوعاتی لوکاشنکو افزود: »پیشنهادی برای حل بحران ارائه شده است که شامل اعطای ضمانت های امنیتی 

به نیروهای واگنر است.« ریاست جمهوری بلاروس تاکید کرد که مذاکرات لوکاشنکو با پریگوژین با هماهنگی رئیس جمهور پوتین و در روز شنبه صورت گرفت. 

یوگنـــی پریگوژیـــن گفت واگنر نیروهای خود را به عقب برمی گرداند و بـــه اردوگاه های خود می روند. به گزارش رویترز، رئیس گروه واگنر در یک پیام صوتی اعلام 

کرد به منظور جلوگیری از ریخته شدن خون مبارزان خود را به پایگاه هایش بازمی گرداند. 

وی افزود: »درحالی که در 200 کیلومتری مسکو بودیم، تصمیم گرفتیم برای جلوگیری از خونریزی در روسیه نیروهای واگنر را به اردوگاه های خود برگردانیم.« 
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اقتصاداقتصاد
با وجود ضرب الاجل دولت برای خصوصی سازی ایران خودرو و سایپا تا شهریور ۱۴۰۱ چرا هنوز هیچ اتفاقی نیفتاده است

هزارتو واگذاری خودروسازان در باتلاق ساختار 
نیمه اول اســـفند 1400 بود که ســـیدابراهیم رئیســـی در بازدید سرزده از شرکت 

خودروســـازی ایران خودرو، دستور هشت ماده ای خطاب به وزیر صمت صادر کرد. 

این هشت فرمان به منظور بهبود وضعیت صنعت خودروسازی کشور به طور رسمی 

ابلاغ شد. یکی از بندهای این هشت  فرمان، تعیین تکلیف واگذاری مدیریت دولتی 

شـــرکت های خودروســـازی ایران خودرو و سایپا حداکثر ظرف ۶ ماه آینده به بخش 

غیردولتی بود. به عبارتی، باید تا نیمه اول شـــهریور 1401 وضعیت واگذاری سهام 

خودروسازان به بخش غیردولتی مشخص می شد اما حالا بیش از 9 ماه از ضرب الاجل 

دولت می گذرد اما اتفاق خاصی در این خصوص رخ نداده است. برخی از کارشناسان 

می گویند در کنار همه مشـــکلات خودروســـازان، یکی از موانع واگذاری سهام این 

غول های صنعتی کشور، وضعیت پیچیده و پرابهام سهامداری آنهاست، به طوری که 

از یک طرف برخلاف رویه های معمول، دولت و نهادهای عمومی زیرمجموعه دولت 

بیش از 50 درصد از سهام دو خودروساز را در اختیار دارند که به واسطه منافعی که 

برای آنها ایجاد می شود، قصد ندارند این منافع را از دست دهند. در سمت دیگر، خود 

خودروسازان با ایجاد تعداد زیادی از شرکت های اقماری، یک سهامداری پیچیده و 

چندلایه و ماتریسی ایجاد کرده اند که به واسطه موانع حقوقی که ایجاد کرده، عملا 

رها شدن از دست آن دشوار است. در سمت دیگر نیز قطعه سازان بخشی از سهام دو 

خودروساز را در دست دارند که برای آنها واگذاری خودروسازان، به نوعی از دست رفتن 

موقعیت تعارض منافع است. اما بخشی از سهام خودروسازان نیز مربوط به افراد عادی 

است که عملا هیچ تاثیری در تصمیمات خودروسازان ندارند. درمجموع کلاف پیچیده 

خصوصی ســـازی خودروسازان به این راحتی باز نخواهد شد و باز شدن آن نیازمند 

اجرای قوانین سفت و سخت »رفع موقعیت تعارض منافع« هم در سمت سهامداری 

دولت و هم در سمت سهامداری خودروسازان از طریق شرکت های زیرمجموعه است. 

کلاف�پیچیدهمالکیتایرانخودرو
رویدادهای مالکیتی مهم در گروه ایران خودرو از سال 1341 تاکنون به شرح زیر است. 

در سال 1341 شرکت ایران خودرو به نام شرکت سهامی خاص کارخانجات صنعتی 

ایران ناسیونال در اداره ثبت شرکت ها و مالکیت صنعتی تهران به ثبت رسید. در سال 

1358 مشمول بند »الف« قانون حفاظت و توسعه صنایع ایران شناخته شد. در سال 

13۶0 هیات مدیره منتخب سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران اداره امور آن را 

برعهده گرفت. در ســـال 1370 شرکت در بورس اوراق بهادار تهران در گروه صنعت 

خودرو و ساخت قطعات با نماد خودرو درج شد. در سال های 1377 تا 1379 بیش 

از 1۶.۶درصد از سهام شرکت متعلق به سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران از 

طریق سازمان بورس اوراق بهادار تهران به عموم عرضه شد که درنتیجه با توجه به تعلق 

بیش از 50 درصد ســـهام شرکت به بخش غیردولتی، شرکت از شمول شرکت های 

دولتی خارج شـــد. در سال 1389 با واگذاری بخشی از سهام شرکت ایران خودرو، 

سهم دولت در شرکت از 39 به 18.2 درصد کاهش یافت. در سال 1392 با واگذاری 

بخشـــی از سهام شرکت ایران خودرو سهم دولت در شرکت از 18.2 به 15.2 درصد 

کاهش یافت و ســـرانجام در ســـال 1393 با واگذاری بخشی از سهام شرکت ایران 

خودرو، ســـهم دولت در شـــرکت از 15.2 درصد به حدود 14 درصد کاهش یافت. 

اما ســـوال مهم اینکه، نتیجه واگذاری های انجام شده در ایران خودرو چیست و این 

غول خودروسازی کشور در دست چه کسانی است. بررسی های مرکز پژوهش های 

مجلس از وضعیت اطلاعات مالکیتی و مدیریتی گروه ایران خودرو نشـــان می دهد 

سهامداران گروه ایران خودرو را باید در 5 بخش اصلی دسته بندی کرد: 1- مالکیت 

مستقیم دولت، 2- مالکیت شرکت های وابسته به دولت و وابسته به بانک ها، 3- مالکیت 

تودرتو یا ماتریسی شرکت های زیرمجموعه ایران خودرو، 4- مالکیت قطعه سازان و 5- 

مالکیت سهامداران زیر یک درصد. همچنین بررسی ها نشان می دهد سهم مستقیم 

دولت از سهام ایران خودرو 5.71 درصد است که سازمان گسترش و نوسازی صنایع 

ایران به نمایندگی از دولت آن را در اختیار دارد. سهم شرکت های وابسته به دولت و 

بانک ها 21.2 درصد، سهم شرکت های زیرمجموعه ایران خودرو 25.2 درصد، سهم 

قطعه سازان 18.7 درصد و درنهایت 29.2 درصد نیز مربوط به سایر اشخاص حقیقی 

و حقوقی با سهامداری زیر یک درصد است. 

سهمواقعیدولتدرایرانخودرو
آنطور که در نمودار آمده است، سهم دولت از مالکیت و سهام داری گروه ایران خودرو در 

ظاهر حدود 5.7 درصد است که سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران به نمایندگی 

از دولت این سهام را در اختیار دارد. اما اگر سهام شرکت های عمومی وابسته به دولت 

و بانک ها را به آن اضافه کنیم، سهام دولت افزایش خواهد یافت، به طوری که درحال 

حاضر حدود 21.2 درصد از سهام ایران خودرو در اختیار شرکت های وابسته به دولت 

و بانک هاست. شرکت های سرمایه گذاری ملی ایران با سهم 5 درصدی، شرکت های 

سرمایه گذاری آتیه صبا با سهم نزدیک به 5 درصد، بانک صادرات با سهم 3.4 درصد، 

بانک تجارت با سهم بیش از 3 درصد، سرمایه گذاری صندوق بازنشستگی کشوری با 

سهم بیش از3 درصد و شرکت گروه مالی ملت نیز با سهم نزدیک به 1.7 درصدی در 

این گروه قرار می گیرند. درمجموع بخش عمده سهامداری در شرکت های وابسته به 

صندوق های بازنشستگی در اختیار بخش عمومی و دولت قرار دارد. با این حساب، 

سهم واقعی دولت در ایران خودرو نه 5.7 درصد، بلکه به بیش از 19 درصد می رسد. 

البته در بین سهامداران بانک های خصوصی شده نیز بخش عمومی و صندوق های 

بازنشستگی زیرمجموعه وزارت رفاه سهامدار هستند که از این طریق نیز سهم دولت 

در مالکیت ایران خودرو افزایش می یابد. 

هزارتویشرکتهایاقماری
یکی از پدیده هایی که همزمان با واگذاری ســـهام دولت در شرکت های خودروسازی 

پس از اجرای قانون اجرای سیاست های کلی اصل 44 قانون اساسی در شرکت های 

خودروسازی ایران خودرو و سایپا رخ داد، فروش سهام این خودروسازان به شرکت های 

زیرمجموعه آنها بود. شرکت های زیرمجموعه ایران خودرو جمعا 24.2 درصد سهام این 

شرکت را در اختیار دارند. این بخش بسیار پیچیده از سهامداری ایران خودرو، مربوط 

به مدیریت های ماتریســـی، تودرتو و پیچیده خودروساز بر سهام خودش است. این 

موضوعی است که در گزارش »تحقیق و تفحص از عملکرد صنایع خودروسازی کشور 

و شـــرکت های خودروساز« که ســـال 1393 منتشر شد، از آن به عنوان یکی از موانع 

توسعه کیفی خودروسازی یاد شده است. در آن گزارش آمده است، »بررسی مستندات 

حاکی از آن می باشد که دو خودروساز بزرگ کشور به صورت دولتی و سیاسی مدیریت 

می شوند و غالب عزل و نصب ها در سطوح هیات مدیره و مدیران میانی، تحت فشار و یا 

با حمایت خاص برخی از مدیران ارشد سیاسی و یا حتی برخی تامین کنندگان بزرگ 

صورت می پذیرد.« در ادامه این گزارش آمده است، »بررسی اجمالی صورت های مالی 

اساسی دو شرکت بزرگ خودروسازی ایران خودرو و سایپا حاکی از خروج این شرکت ها 

از مسیر ایفای وظایف اصلی خود )تولید خودرو( و ایجاد انبوهی از شرکت های اقماری 

)به ترتیب در حدود 90 و 150 شـــرکت( و بعضا صوری در داخل و خارج از کشـــور با 

مدیریت های ماتریسی، تودرتو، پیچیده و فاقد کارآمدی لازم یا غیرفعال است که محل 

جذب منابع انسانی و انجام معاملات خاص شده اند و بعضا با تهیه و تنظیم صورت های 

مالی غیرشفاف و غیرقابل اتکا، حقوق صاحبان سرمایه را در معرض سفته بازی، دلالی 

و تهدید قرار داده اند و درنهایت خســـارت ناشـــی از اینگونه عملکردها در قالب هزینه 

سربار و هزینه مالی و امثالهم با افزایش قیمت محصولات بر دوش مصرف کننده نهایی 

قرار گرفته است.« در این بخش سهامداران اصلی شامل سهم 10.3 درصدی شرکت 

بازرگانی سپهر ایرانیان کیش، سهم 10.۶ درصدی  شرکت های گسترش سرمایه گذاری 

ایران خودرو، سهم 3.2 درصدی شرکت سرمایه گذاری سمند و سهم 1.2 درصدی گروه 

مالی پارسیان است. البته باید متذکر شویم که هرکدام از این شرکت ها توسط شرکت های 

اقماری زیادی احاطه شده اند و درنهایت یک گره مدیریتی-مالکیتی پیچیده ای را شکل 

داده اند. برای مثال، شرکت سرمایه گذاری سمند از شرکت های زیرمجموعه ایران خودرو 

بوده که هم به صورت مستقیم و هم از طریق شرکت گسترش سرمایه گذاری ایران خودرو 

تمام سهام آن را در اختیار دارد. در چنین شرایطی، شرکت سرمایه گذاری سمند اقدام به 

خرید سهام شرکت مادر خود، شرکت ایران خودرو کرده است و یک حلقه بسته مالکیتی 

ایجاد کرده است. شرکت سپهر کیش ایرانیان دیگر شرکت سهامدار تودرتوی ایران خودرو، 

شرکتی است که در سال 1389 اقدام به خرید 12 درصد از سهام شرکت ایران خودرو 

می کند. در سال مذکور 3 شرکت تعاونی خاص کارکنان ایران خودرو، گروه سرمایه گذاری 

عظام و صنایع تولیدی کروز، 3 عضو هیات مدیره این شرکت را تشکیل داده اند و به نظر 

می رسد که تصمیم بر این بوده که یکی از شرکت های مرتبط با ایران خودرو با همکاری 2 

شرکت بزرگ قطعه سازی عظام و کروز سهام شرکت ایران خودرو را خریداری کند اما در 

ادامه سهامداران آن دچار تغییر می شوند و شرکت عظام سهام خود را به یکی دیگر از 

زیرمجموعه های ایران خودرو می فروشد. گروه مالی پارسیان دیگر سهامدار این بخش، 

از سال 1395 تاکنون سهامدار ایران خودرو بوده اما تاکنون سهام این شرکت از 2 درصد 

بالاتر نرفته اســـت. از طرفی 99.9 درصد ســـهام گروه مالی پارسیان در اختیار بانک 

پارسیان است و از طرف دیگر حدود 2۶.5 درصد از سهام بانک پارسیان را شرکت های 

زیرمجموعه ایران خودرو در تصاحب دارند. 

سهمنزدیکبه19درصدیقطعهسازاندرایرانخودرو
همانطور که در نمودار قابل مشاهده است، قطعه سازان از طریق شرکت تدبیر سرمایه 

آراد با ســـهم 15 درصدی، شرکت سرمایه گذاری توسعه راهبردی راز با سهم 2.28 

درصدی و شرکت سرمایه گذاری مانا نوین با سهم 1.4 درصدی، مالک 18.7 درصد 

از سهام ایران خودرو هستند. بررسی ها نشان می دهد شرکت های خصوصی که پس 

از اجرای قانون اجرای سیاست های کلی اصل 44 قانون اساسی اقدام به خرید سهام 

بیش از یک درصدی از ایران خودرو کردند، همگی متعلق به 2 شرکت قطعه سازی کروز 

و هلدینگ رایزکو هستند. این شرکت ها شامل شرکت های پویا همگام، شرکت مانا 

نوین، شرکت ویسمن موتور و شرکت کیا مهستان همگی از گروه بهمن، شرکت تدبیر 

سرمایه آراد از گروه کروز و شرکت آرسام پلاست راز از گروه رایزیکو است. 

سهم29درصدیمردم
بخش پنجم از سهام داران ایران خودرو، شامل سهامداران خرد زیر یک درصد است. این 

بخش از سهامداران که شامل چندین هزار نفر می شوند، عموما مردم عادی هستند 

که به صورت روزانه ســـهام این شرکت را خرید و فروش می کنند. این بخش از سهام 

گرچه سهم بیش از 29 درصدی از سهام ایران خودرو را تشکیل می دهد اما به دلیل 

تعدد مالکان، این بخش از سهام امکان اجماع ندارد و عملا سایر سهامداران که در 

بخش های قبل ذکر شد، هیات مدیره ایران خودرو را تشکیل می دهند.

سایپپادولتیتراست
بررســـی رویدادهای مالکیتی مهم در گروه سایپا نشان می دهد این شرکت در سال 

1345 به صورت شرکت سهامی خاص به نام شرکت سهامی تولید اتومبیل سیتروئن 

ایران تأسیس شد و در اداره ثبت شرکت ها و مالکیت صنعتی تهران به ثبت رسیده است. 

در سال 1355 به شرکت سهامی عام تبدیل شد. در سال 1358 به استناد تبصره »2« 

قانون حفاظت و توسعه صنایع ایران مشمول بند »الف« قانون مزبور شد. در سال 13۶0 

تحت سرپرستی سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران قرار گرفت. در سال 1374 

شرکت سایپا در بورس اوراق بهادار تهران در گروه وسائط نقلیه با نماد خساپا پذیرفته 

شده است. در سال 1378 به موجب تبصره 35 قانون بودجه کشور 51 درصد سهام 

شـــرکت در بورس اوراق بهادار تهران واگذار شد. در سال 1381 با واگذاری بخشی از 

سهام شرکت سایپا؛ سهم سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران در سایپا به 40 درصد 

رسید. در سال 1387 با واگذاری بخشی از سهام شرکت سایپا، سهم سازمان گسترش 

و نوسازی صنایع ایران به 37.8 درصد رسید.بررسی وضعیت سهامداران گروه سایپا 

نیز نشان می دهد گرچه در سهامداری بالای یک درصد این گروه برخلاف ایران خودرو، 

قطعه سازان حضور ندارند اما سبک سهامداری این گروه هم بسیار شبیه به ایران خودرو 

است. به عبارتی، سهامداری دولت و نهادهای عمومی و بانک ها، سهامداری ماتریسی 

و تودرتوی شـــرکت های زیرمجموعه سایپا و سهامداری حول وحوش 27.5 درصدی 

سهامداران زیر یک درصد، عملا مالکیت و مدیریت سایپا را نیز در مسیر ایران خودرو قرار 

داده است. البته تفاوت دیگر سهامداران این گروه با ایران خودرو این است که برخلاف 

ایران خودرو که  در آن سهام مستقیم دولت 5.7 درصد بود، در این گروه سهم مستقیم 

دولت 17.3 درصد است. اما طبق آمارها، سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران به 

نمایندگی از دولت با ســـهم 17.31 درصدی، شرکت های عمومی وابسته به دولت و 

بانک ها با سهم 15.۶ درصدی و شرکت های زیرمجموعه سایپا با سهم 39.7 درصدی و 

سهامداران خرد زیر یک درصد نیز با سهم 27.4 درصدی، سهامداران گروه سایپا هستند. 

سهم17.3درصدیدولتدرسایپپا
همانطور که گفته شد، در گروه سایپا سهم دولت بیش از ایران خودرو بوده و 17.31 

درصد از سهام این گروه مستقیما زیرنظر دولت قرار دارد. البته بررسی ها نشان می دهد 

درمجموع حدود 73 درصد سهام شرکت سایپا در اختیار بخش عمومی و شرکت های 

زیرمجموعه این شرکت است، به طوری که حدود 33 درصد از سهام شرکت سایپا به 

دولت و شرکت های عمومی وابسته به دولت اختصاص دارد. علاوه بر آن نزدیک به 40 

درصد از سهام شرکت سایپا متعلق به شرکت های زیرمجموعه آن است.

سهم15.6درصدینهادهایعمومیدولتی
بخش دوم ســـهامداران گروه سایپا، شرکت های عمومی وابسته به دولت و بانک ها 

هســـتند. این شـــرکت ها درمجموع 15.۶ درصد از سهام سایپا را در اختیار دارند و 

همچون گروه ایران خودرو، این شرکت ها نیز زیر نظر وزارت رفاه و دولت قرار دارند. 

40درصدسهامسایپپاتودرتواست
همه مواردی که در خصوص سهامداری تودرتوی ایران خودرو گفته شد، درخصوص 

سهامداری سایپا نیز صادق است. در این گروه، براساس آخرین آمارها، 39.۶۶ درصد 

)نزدیک به 40 درصد( از سهام سایپا در اختیار شرکت های زیرمجموعه سایپاست. 

1- شـــرکت ســـرمایه گذاری گروه صنعتی رنا، 2- شرکت پیشگامان بازرگانی ستاره 

تابان، 3- شرکت گروه سرمایه گذاری سایبا، 4- شرکت تجارت الكترونیك خودروتابان، 

5-  شرکت سرمایه گذاری گروه صنعتی رنا و ۶- شرکت سرمایه گذاری و توسعه صنعتی 

نیوان ابتكار شامل این شرکت ها هستند. 

سهم27.5درصدیاشخاصعادی
بخش چهارم از سهامداران سایپا، سهامداران زیر یک درصد هستند. مشابه آنچه در 

بخش مربوط به شرکت ایران خودرو ذکر شد این بخش از سهام شناور بوده و در اختیار 

هزاران نفر قرار دارد و عملا امکان اجماع و تصمیم گیری از طریق این بخش از سهام 

وجود ندارد. از این رو عملا تمامی اعضای هیات مدیره شرکت سایپا متأثر از دولت 

تعیین و منصوب می شوند. درمجموع سهم این گروه نزدیک به 27.5 درصد است. 

هزارتویخصوصیسازیخودروسازان
براساس پژوهشی که در مرکز پژوهش های مجلس انجام شده، بررسی ها نشان می دهد 

وضعیتی که در شرکت های ایران خودرو و سایپا پس از واگذاری های سال 1387 رخ 

داده، نه تنها این شرکت ها را به اهداف پیش بینی شده در سیاست های کلی اصل 44 

قانون اساسی یعنی خروج دولت از مدیریت این بنگاه ها و اداره شرکت توسط بخش 

خصوصی برای ارتقای بهره وری آنها رهنمون نســـاخته، بلکه مسائل و چالش های 

جدیدی را برای این شرکت ها ایجاد کرد که در ادامه به بخشی از آنها پرداخته می شود. 

ارتباط نزدیک بخش عمومی و خودروســـازان؛ زمینه ساز ظهور روابط ۱ 

حامی پروری: 

روابط بیش از اندازه نزدیک بخش عمومی و خودروسازان از مهم ترین نتایج ساختار 

مالکیتی فعلی صنعت خودرو است. این نزدیکی از یک طرف به خودروسازان قدرت 

لابی گری بالایی داده و از طرف دیگر به همان اندازه خودروسازان را در برابر مداخلات 

دولتی آسیب پذیر کرده است. به عبارت دیگر، از نگاه توسعه ای هم خودروسازان و هم 

دولت از ساختار مالکیتی فعلی به شدت متضرر می شوند. در ادامه به بعضی از مهم ترین 

آثار منفی نزدیکی بیش از اندازه دولت و صنعت خودروسازی پرداخته می شود.

الف- کاهش استقلال بنگاه: استخدام های سفارشی، مکان یابی سفارشی سایت های 

تولیدی، فروش سفارشـــی خودرو با زیان، مکلف شـــدن به تقسیم کامل سود بین 

ســـهامداران بدون توجه به لزوم سرمایه گذاری در تحقیق و توسعه و حتی انتخاب 

سفارشی همکار خارجی ازجمله معضلات 2 خودروساز بزرگ کشور است که ریشه 

در نفوذهای سیاسی دارد.

ب( دربهای گردان در صنعت خودروسازی: از آثار دیگر، روابطی است که در طول زمان 

بین خودروسازان و مدیران دولتی ایجاد شده است. فرآیندی که به آن پدیده در های 

گردان می گویند. این شرایط می تواند به توسعه روابط ناسالم بین بنگاه اقتصادی و 

دولت منجر شده و درنهایت تسخیر سیاست را در پی داشته باشد. رفت وآمد مداوم 

مدیران بین دســـتگاه های دولتی و شرکت های خودروسازی در درازمدت می تواند 

موجب شکل گیری روابط ناسالم شده و توانمندی انتظام دولت را به شدت کاهش دهد.

ج( بی ثباتی مدیریتی در صنعت خودروســـازی: تأثیر پذیری از تحولات سیاسی که 

منجر به تغییرات مدیریتی در صنعت خودروسازی می شود از دیگر مشکلات صنعت 

خودروسازی است. از زمان تشکیل وزارت صنایع و معادن ایران در سال 1379 وزیران 

با میانگین 2.7 سال در این سمت باقی ماندند. همچنین میانگین مدیریت رؤسای 

سازمان گسترش و نوسازی به عنوان اصلی ترین متولی 2 بنگاه خودروسازی، حدود 2 

سال است. به تبع این تحولات سریع مدیریتی، شرکت های خودروسازی هم با تحولات 

مدیریتی مداوم دست به گریبان هستند. همچنین از ابتدای انقلاب تاکنون ایران خودرو 

12 و سایپا 13 مدیر داشته است که میانگین حضور هر مدیر کمتر از 4 سال می شود؛ 

زمانی که برای برنامه ریزی و ایجاد تحول در یک بنگاه خودروسازی، مناسب نیست.

سهامداری چرخه ای2 

همان طور که اشـــاره شد شـــرکت های تابعه و وابسته ایران خودرو و سایپا، 

بخش قابل توجهی از سهام شرکت های مادر را در اختیار دارند. بنابر آنچه بیان شد 

شرکت های تابعه و وابسته ایران خودرو 24.25 درصد سهام ایران خودرو و شرکت های 

تابعه و وابسته سایپا بیش از 39.۶ درصد سهام سایپا را در حال حاضر در اختیار دارند.

از مضرات اصلی خرید سهام چرخه ای خرید سهام شرکت مادر توسط شرکت های 

زیرمجموعه، ایجاد یک حلقه بسته مدیریتی در شرکت است به طوری که در این حالت 

مدیران شرکت های زیرمجموعه داخل حلقه مدیران شرکت مادر و مدیران شرکت مادر 

نیز مدیران شرکت های زیرمجموعه داخل حلقه را منصوب می کنند. وجود چرخه های 

بسته مالکیتی در شرکت های خودروسازی از طریق خرید سهام شرکت اصلی توسط 

شرکت های زیرمجموعه موجب شده این بخش از سهام عملا در اختیار دولت قرار گیرد 

و دولت برخلاف آنکه در ظاهر حدود 5.7 درصد از سهام ایران خودرو و 17.3 درصد از 

سهام سایپا را در اختیار دارد اما در واقع از طریق سهام چرخه ای و سهام شرکت های 

عمومی غیردولتی، صاحب اختیار بیش از 50 درصد از سهام این 2 خودروساز شده و 

مدیریت آن را در دست بگیرد. موضوعی که در قوانین اکثر کشورهای دنیا یا غیرقانونی 

اعلام شده یا محدود به درصد محدودی آن هم بدون حق رأی شده است. 

همچنین خرید سهام شرکت ایران خودرو و سایپا توسط زیرمجموعه های آن عملا منابع 

داخلی این دو بنگاه را صرف خرید سهام دولت در این دو شرکت کرده و باعث کمبود 

سرمایه در گردش شرکت ایران خودرو و سایپا شده است. سرمایه ای که می توانست 

صرف ارتقای ماشین آلات یا تحقیق و توسعه شود، برای خرید سهام خود بنگاه هزینه 

شده است. البته در بسیاری از کشورها، بازخرید سهام توسط خود شرکت تحت عنوان 

ســـهام خزانه تا اندازه مشخصی مجاز و قانونی است. ولی موضوع اصلی اینجاست 

که ســـهام خزانه حق رأی ندارد. اما سهام خریداری شده توسط شرکت های تابعه و 

وابسته دارای حق رای است. یعنی به جز قفل شدن بخش بزرگی از سرمایه شرکت 

به صورت سهام، از منظر حاکمیت شرکتی هم مساله سهامداری شرکت های تابعه 

مشکل آفرین است. 

خطر حضور قطعه سازان در خودروسازی:3 

از آنجا که به دلیل وجود انحصار در تولید خودرو در ایران قطعه سازان داخلی 

ناچار به همکاری با شـــرکت های ایران خودرو و ســـایپا هستند، سهامداری یکی از 

قطعه سازان در ایران خودرو می تواند به صورت بالقوه موجب اخلال در تأمین قطعات 

و ایجاد انحصار در زنجیره تأمین از طریق تبانی در سفارش قطعات به شرکت سهامدار 

شود. این مساله تاکنون نیز مناقشات زیادی میان قطعه سازان ایجاد کرده است.

موانع حقوقی مالکیت پیچیده:۴ 

یکی دیگر از موانع خصوصی سازی خودروسازان، مسائل حقوقی است که از 

نوع مالکیت و سهامداری این شرکت ها نشات می گیرد. به عبارتی، مالکیت دولتی-

عمومی گرچه در ظاهر می گوید سهامدار بزرگ نیست اما عملا بخش عمده سهام را 

در دست دارد و اتفاقا به واسطه منافعی که در انحصار و عدم شفافیت خودروسازی 

نهفته اســـت، بخش دولتی و عمومی نمی تواند از منافع این ســـهامداری و اعمال 

مالکیت دســـت بردارد. در سمت دیگر سهامداری پیچیده و هزارتوی خودروسازان 

از طریق زیرمجموعه ها نیز مشـــکلات و موانع حقوقی گسترده ای را در مقابل روند 

خصوصی ســـازی آنها قرار خواهد داد، موضوعی که بـــه اندازه مقاومت دولتی ها و 

عمومی ها، برای خصوصی سازی خودروسازان مضر است. 

پی نوشت

گزارش »تحلیلی بر ساختار مالکیت دو بنگاه خودروسازی ایران خودرو و سایپا و الزامات 

اصلاح آن« مرکز پژوهش های مجلس ازجمله منابع گزارش بوده است.

f a r h i k h t e g a n o n l i n e

مهدی عبداللهی
دبیر گروه اقتصاد

        سهامداران
زیر یک درصد
29/23 درصد

دولت 5/71 درصد

سازمان گسترش و نوسازی
صنایع ایران 5/71 درصد

    سایر اشخاص 
حقیقی و حقوقی

29/23 درصد

شرکت های وابسته 
به دولت و بانک ها

21/12 درصد

شرکت های زیرمجموعه 
ایران خودرو

      25/24 درصد

        قطعه سازان
 18/7 درصد

سهامداران لایه اول و دوم گروه ایران خودرو

شرکت بازرگانی سپهر 
ایرانیان کیش 10/26 درصد

شرکت های گسترش 
سرمایه گذاری ایران خودرو 10/59 

درصد

     شرکت سرمایه گذاری
سمند

 3/18 درصد

            گروه مالی پارسیان
1/21 درصد

شرکت های سرمایه گذاری ملی ایران 5/01 درصد

تیه صبا 4/98 درصد شرکت های سرمایه گذاری آ

بانک صادرات 3/36 درصد

بانک تجارت 3/06 درصد

سرمایه گذاری صندوق بازنشستگی کشوری 3/03 درصد

شرکت گروه مالی ملت 1/68 درصد

شرکت تدبیر سرمایه آراد 
15 درصد

شرکت سرمایه گذاری توسعه 
راهبردی راز 2/28 درصد

     شرکت سرمایه گذاری
               مانا نوین 1/42 درصد

        سهامداران
زیر یک درصد
27/43 درصد

دولت 17/31 درصد

سازمان گسترش و نوسازی
صنایع ایران 17/31 درصد

    سایر اشخاص 
حقیقی و حقوقی

27/43 درصد

شرکت های وابسته
به دولت و بانک ها 

15/60 درصد

   شرکت های زیرمجموعه سایپا
 39/66 درصد

سهامداران لایه اول و دوم گروه سایپا

شرکت سرمایه گذاری گروه صنعتی رنا 16/81 درصد

شرکت پیشگامان بازرگانی ستاره تابان 9/73 درصد

شرکت گروه سرمایه گذاری سایبا 8/87 درصد

شرکت تجارت الکترونیک خودروتابان 2/98 درصد

موسسه صندوق حمایت و
بازنشستگی کارکنان فولاد

15/60 درصد

شرکت سرمایه گذاری وتوسعه صنعتی نیوان ابتکار 
1/27 درصد

f a r h i k h t e g a n
فرهیختگان

f a r h i k h t e g a n
فرهیختگان



  نسل های طلایی تر    نسل های طلایی تر  
از ما هم صعود نکردند!از ما هم صعود نکردند!

گزارش »فرهیختگان« از تازه ترین اقدامات نقل و انتقالاتی پرسپولیس

یحیی لیست جدید داد؛ توافق با 
تمدیدی ها قبل از آغاز تمرینات
احتمال جدایی باقری و تلاش برای فروش پریرا

باشگاه در تلاش برای بازگشت یامگا به تهران

آبی ها پیگیر وضعیت 
ستاره فرانسوی

سندروم نوسان در تیم عطایی

محمد رهبری: مسئولان فقط به تبریک اینستاگرامی بسنده می کنند!

به این مدال ها قانع نیستیم

پرسپولیس به دنبال فروش 2 بازیکن 

کمال و نعمتی 
رفتنی شدند؟

تراکتوری ها متعجب از بازارگرمی سرمربی اسپانیایی

4 خارجی در سبد خرید خمز

فسخ سیلوا و استوری تند ساپینتو بار دیگر نشان داد 
مدیران استقلال در کنترل حواشی و چالش ها ناتوان هستند

مدیریت بحران ساز

حواشـــی باشگاه استقلال ظاهرا قرار نیست پایانی داشته باشد و هر روز 

هواداران این باشگاه با استرس و نگرانی از خواب برخاسته و پیگیر شرایط 

تیم و باشگاه شان می شوند. آنها مدت ها نگران روشن شدن تکلیف نیمکت 

تیم خود بودند و البته در این میان مدیران باشگاه هم حسابی آنها را سر 

کار گذاشته بودند. درحالی که خواسته بیشتر این هواداران حضور نکونام 

روی نیمکت آبی بود اما هر روز نام های جدیدی مطرح می شد. از ساکت 

الهامی تا محمد ربیعی و حتی خوان رامون لوگز اســـپانیایی که مشخص 

نشـــد درنهایت چرا راهی تهران شد و تنها پس از یک جلسه با سرپرست 

مدیرعاملی و یک نشست خبری عجیب در باشگاه و بدون امضای قرارداد 

تهران را ترک کرد. درنهایت نکونام هدایت آبی ها را برعهده گرفت اما این 

پایان ماجرا نیســـت و به نظر می رسد قرار نیست کشتی آبی ها به ساحل 

آرامش برســـد. دیروز ناگهان خبر فسخ قرارداد سیلوا، مدافع برزیلی این 

باشـــگاه منتشر شـــد تا پرونده یک بدهی خارجی دیگر برای این باشگاه 

در فیفا باز شـــود.  مدافع برزیلی که یکـــی از عوامل قهرمانی تیم فرهاد 

مجیدی در دو فصل پیش بود پس از اینکه چند بار به باشگاه نوتیس داد 

و خبـــری از پرداخت مطالباتش نشـــد، قراردادش را به صورت یک طرفه با 

اســـتقلال فسخ کرد. سیلوا امســـال نزدیک به 350 هزار دلار طلب دارد 

و قـــراردادش برای فصل آینده نیز 500 هزار دلار اســـت. او با محاســـبه 

پاداش ها و قرارداد فصل آینده اش حدود 900 هزار دلار از باشگاه خواسته 

است. پرداخت این مبلغ می تواند چالشی جدی برای باشگاهی باشد که 

همین حالا هم با مشکلات مالی زیادی مواجه است و مشخص نیست آیا 

می تواند خواسته های نقل و انتقالاتی نکو را فراهم کند و تیمی قدرتمند 

را برای فصل جدید ببندد یا نه.  اتفاق بعدی عصر دیروز رخ داد و ریکاردو 

ســـاپینتو پرتغالی خیلی زود به مصاحبه روز جمعه حجت کریمی واکنش 

نشـــان داد. کریمی در یک برنامه تلویزیونی - که نیازی به این صحبت ها 

نبود- به انتقاد از ســـاپینتو پرداخته و درخواست های مالی او برای فصل 

جدید و تمدید قرارداد را زیرسوال برده بود. او همچنین گفته بود ما دربی 

را به ســـرمربی خود باختیم. این رفتار باز هم نشان داد که کریمی تجربه 

لازم برای مدیریت در یک باشگاه پرطرفدار را ندارد و خیلی راحت تیمش 

را به حاشـــیه می برد. اتفاقی که عصر دیروز با واکنش بسیار تند سرمربی 

پرتغالی و سابق استقلال مواجه شد و او حرف های کریمی را دروغ خواند 

و در متنی بلندبالا از خجالت آقای سرپرســـت درآمد. او نوشـــت از حجم 

دروغ های کریمی تعجب کرده اســـت و اولویتش امکانات بیشتر بوده نه 

درخواست های مالی و اینکه کریمی حسن نیت ندارد و شایسته مدیریت 

استقلال نیست.  پس از استوری ساپینتو، حجت کریمی هم تصمیم گرفت 

جواب او را در یک اســـتوری بدهد و با حمله ای دور از انتظار به ســـرمربی 

سابق، او را دائم الخمر خواند. رفتاری که حتی این نگرانی را ایجاد می کند 

که شاید او با مربی کنونی تیمش هم در آینده وارد چنین چالشی شده و 

تیم را به حاشیه ببرد. تمامی این حواشی نشان می دهد که مدیران باشگاه 

همچنـــان در آرام کردن اوضـــاع و برطرف کردن تنش ها و چالش ها ناتوان 

هســـتند و با ادامه این روند شـــاید نتوانند در فصل جدید به اهداف شان 

برای موفقیت با سرمربی جدید خود دست پیدا کنند. 
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رضا عنایتی در گفت وگو با »فرهیختگان«: قهرمانی می خواستیم اما توقعاتم از حضور در غرب آسیا برآورده شد

هلند ۳- 2  ایران

سیامک خاجی
دبیر گروه ورزش
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جلسه هم اندیشی عنایتی با مدیران آکادمی 
باشگاه های بازیکن ساز

با اعلام رضا عنایتی، سرمربی تیم ملی امید ایران، قرار است چهارشنبه هفته جاری در جلسه ای، اعضای 

کادرفنی تیم امید و در راس آنها ســـرمربی این تیم با مســـئولان و مدیران باشـــگاه هایی که از آکادمی 

فوتبال بهره مند هســـتند به هم اندیشی پرداخته و نقطه نظرات خود را درخصوص بازیکنان مستعدی 

که در رده ســـنی امیدها می توانند در آینده نزدیک به تیم امید ایران کمک کنند به اشتراک بگذارند.  

برهمین اساس و طی اردوهای قبلی حدود 30 بازیکن مورد توجه و ارزیابی کادرفنی قرار گرفته و قرار 

است از دل این جلسات و البته بررسی بازی های لیگ امید کشوری، سایر نفرات مستعدی که در آینده 

و برای حضور در بازی های آسیایی و انتخابی المپیک از لحاظ سنی می توانند به این تیم کمک کنند 

معرفی و مورد بررسی هرچه بیشتر قرار بگیرند. قرار است حدود 10 تا 12 مدیر آکادمی در این جلسه 

هم اندیشی با رضا عنایتی و کادر او شرکت کنند. 

پرسپولیس به دنبال فروش 2 بازیکن 

کمال و نعمتی رفتنی شدند؟
باشـــگاه پرســـپولیس در فصل نقل و انتقالات از فروش 2 بازیکن قدیمی خود استقبال خواهد کرد. 

کمال کامیابی نیا و ســـیامک نعمتی ازجمله بازیکنانی هســـتند کـــه یحیی گل محمدی مخالفتی با 

فروش آنها ندارد. این 2 بازیکن در فصل گذشـــته فرصـــت چندانی برای بازی کردن پیدا نکردند و به 

همین دلیل هم ســـرمربی سرخپوشان از جدایی آنها و خالی شدن لیست بزرگسالان تیمش استقبال 

خواهد کرد. در حال حاضر باشگاهی به صورت رسمی خواهان این 2 بازیکن پرسپولیس نشده است 

اما با توجه به اینکه زمان زیادی تا پایان نقل و انتقالات باقی مانده، نعمتی و کامیابی نیا حتما خواهان 

پیدا خواهند کرد. این در شرایطی است که باشگاه پرسپولیس به دنبال فروش لئاندرو پریرا هم هست 

اما رقم قرارداد این برزیلی تقریبا 4 برابر دو بازیکن داخلی نامبرده اســـت. موردی که باعث می شـــود 

باشگاهی خواهان جذب وی نشود. 

باشگاه در تلاش برای بازگشت یامگا به تهران

آبی ها پیگیر وضعیت ستاره فرانسوی
با اعلام باشـــگاه اســـتقلال زمان آغاز تمرینات این باشگاه مشخص شـــده و قرار است از هفتم تیرماه 

)چهارشنبه هفته جاری( تمرینات این تیم زیر نظر کادرفنی جدید آغاز شود. بر همین اساس کادرفنی 

استقلال و در راس آنها جواد نکونام سرمربی جدید این تیم در تلاش است تا طی روزهای آینده ترکیب 

بازیکنان خود را تکمیل کرده تا در روز آغاز تمرینات، این تیم با ترکیبی نسبتا کامل کار خود را آغاز کند. 

نکته قابل توجه اینکه طی روزهای گذشـــته شایعاتی درباره کوین یامگا، بازیکن فرانسوی استقلال و 

احتمال جدایی او از این باشـــگاه شنیده شد. این در حالی است که این ستاره فرانسوی 2 سال دیگر 

با اســـتقلال قرارداد داشته و از آنجایی که مطالبات وی در موعد مقرر پرداخت شده است به طور حتم 

مشـــکل و مانع جدی برای تداوم همکاری وی با اســـتقلالی ها وجود نخواهد داشت.  در همین راستا 

نیز شـــنیده می شـــود برخی از اطرافیان باشگاه با یامگا در تماس هستند و مدام وضعیت او را پیگیری 

می کنند. این در حالی است که تلاش ها برای تهیه بلیت به منظور بازگشت این بازیکن به تهران ادامه 

داشته و احتمالا در روزهای نخست آغاز کار جواد نکونام در استقلال، یامگا نیز به تهران بازگشته و به 

تمرینات آبی پوشان اضافه خواهد شد.

یکشنبه ۴ تیر ۱۴۰۲   شماره 38۹۶

ورزشورزش f a r h i k h t e g a n o n l i n e

باشـــگاه پرسپولیس در شرایطی وارد فصل نقل و انتقالات شده است که شرایط 

مالی مناســـبی ندارد و هنوز نتوانسته قرارداد بازیکنان و اعضای کادرفنی اش را 

تسویه کند و بعد از آن نیز باید آپشن های قرارداد نفرات تیمش را نیز که مبلغ کمی 

نخواهد بود پرداخت کند. در چنین شـــرایطی این باشگاه باید بازیکنان مدنظر 

یحیی گل محمدی را نیز به خدمت بگیرد. در بازار نقل و انتقالات نیز ستاره ها و 

واسطه های آنها در شرایطی راضی به عقد قرارداد می شوند که حدودا 40 درصد 

قراردادشان را در همان ابتدای کار دریافت کنند یا اینکه هوادار متمولی پیدا شود 

که پرداختی ابتدای کار)جدا از قرارداد( را برعهده بگیرد. اتفاقی که فصل پیش 

هم رخ داد و کمک زیادی به مدیریت باشگاه پرسپولیس کرد تا بتواند بازیکنان 

مدنظر یحیی گل محمدی را به خدمت بگیرد. تا روز گذشـــته مدیریت باشـــگاه 

پرسپولیس نتوانسته بود که برنامه های نقل و انتقالاتی این تیم را تا مرحله خوبی 

پیش ببرد و خبرهای خوبی در این زمینه در اختیار یحیی گل محمدی قرار نگرفت. 

در همین راستا یحیی مجبور شد که آغاز تمرینات تیمش را به تعویق بیندازد. 

 دلخوری یحیی از سفر برخی بازیکنان
تعدادی از بازیکنان باشگاه پرسپولیس که برخی از آنها قراردادشان با این باشگاه 

به پایان رســـیده اســـت در تماس با این باشگاه یا به صورت حضوری درخواست 

سفر به خارج از کشور را داشته و اعلام کرده اند در زمان شروع تمرینات تیم در 

ایران نخواهند بود یا اینکه بعد از بازگشـــت برای تمدید قرارداد پای میز مذاکره 

می نشـــینند. وقتی یحیی در جریان این موضوع قرار گرفت دلخور شده و گلایه 

کرده که چرا آنها زودتر به ســـفر نرفتند که حـــالا بخواهند با تاخیر در تمرینات 

حاضر شوند. 

 تاکید یحیی بر ماندن تمدیدی ها
سرمربی پرسپولیس تاکید داشته و دارد که استارت تیمش برای تمرینات در حضور 

همه نفرات تیم باشد. از این رو او در نشست روز گذشته اش با رضا درویش در جریان 

مذاکرات انجام شده با تعدادی از بازیکنان قرار گرفت و از مدیریت باشگاهش خواست 

زودتر این مذاکرات را به نتیجه برساند که درویش این اطمینان را به وی داد. البته در 

این میان هنوز تکلیف سعید صادقی و گئورگی گولسیانی مشخص نیست. صادقی 

در خارج از کشور به سر می برد و مدیر برنامه هایش را به باشگاه فرستاده و گولسیانی 

هم بر سر مبلغ مالی هنوز با باشگاه به توافق نرسیده و و فقط در صورت قرارداد دلاری 

حاضر اســـت در جمع سرخپوشان بماند که در این مورد هم باشگاه پرسپولیس به 

دنبال حل این معضل است. عیسی آل کثیر و میلاد سرلک مذاکرات مثبتی با باشگاه 

پرسپولیس داشته اند و احتمال اینکه تا قبل از آغاز تمرینات سرخپوشان قراردادشان 

تمدید شود زیاد است. 

 یحیی لیست جدید داد
یحیی گل محمدی در لیســـت اولیه اش به باشـــگاه پرســـپولیس نفراتی چون 

محمدحسین کنعانی زادگان، شهریار مغانلو و سعید عزت اللهی را قرار داده بود. 

حتی رضا شـــکاری هم که تمایل زیادی داشـــت به پرسپولیس بیاید مورد تایید 

یحیی بود که مذاکرات با آنها خوب پیش نرفت. کنعانی اعلام کرده که اگر قرار 

باشـــد به فوتبال ایران برگردد قطعا انتخاب او پرسپولیس است اما فعلا در حال 

پیشنهادات خارجی اش است. البته شنیده می شود که او به توافقاتی با قرمزها 

دست یافته و ممکن است حتی به زودی قراردادش را نیز امضا کند. عزت اللهی 

نیز تاکید کرده که فعلا نمی خواهد در ایران بازی کند و مغانلو هم تحت قرارداد 

باشـــگاه سپاهان اســـت. در این میان رضا شکاری هم راهی سپاهان شد چون 

این باشـــگاه توانست حق فســـخ 300 هزار دلاری اش را به گل گهر بپردازد. با 

توجه به همین مساله یحیی همان طور که انتظار می رفت به باشگاه پرسپولیس 

اعلام کرد که اگر نتوانستند بازیکنان مدنظرش را جذب کنند او نفرات خارجی 

را جایگزیـــن آنها کرده و خودش نیز در این مورد اقدام خواهد کرد. البته با خبر 

شدیم یحیی روی شجاع خلیل زاده به جای کنعانی و رضا اسدی به جای مغانلو 

هم نظرش مثبت است. 

 احتمال جدایی باقری از پرسپولیس
شروع دور جدید تمرینات پرسپولیس به احتمال زیاد در غیاب کریم باقری خواهد 

بود. در این مورد با خبر شدیم که او به یکی از مسئولان باشگاه پرسپولیس اطلاع داده 

که قصد دارد مدتی دور از فوتبال باشد و به یک سری از کارهایش برسد. اینکه حالا 

دوری باقری از فوتبال و پرسپولیس چقدر زمانبر خواهد بود هنوز مشخص نیست. 

ضمن اینکه او قراردادش نیز با باشگاه پرسپولیس به پایان رسیده و مذاکره ای هم برای 

تمدید نداشته است. البته نه یحیی و نه مدیریت باشگاه پرسپولیس مخالف ادامه 

کار باقری در تیم شان نیستند و در واقع خود او فعلا تصمیمش این است که دور از 

فوتبال باشد. هر چند ممکن است نظر باقری خیلی زود عوض شود. 

 پیروانی موافق زیاد دارد
در روزهای اخیر شـــایعاتی در مورد جدایی افشین پیروانی از پرسپولیس مطرح 

شـــد که به نظر می آید چندان جدی نباشد. البته افرادی در اطراف مدیرعامل 

باشگاه پرسپولیس هستند که به دنبال جانشینی پیروانی باشند اما بعید است 

که تلاش آنها نتیجه دهد. حتی این موضوع در جلسه اخیر هیات مدیره باشگاه 

پرســـپولیس هم مطرح شـــد اما اکثرا موافق ادامه کار مدیر تیم شان هستند. از 

این جهت که اعضای هیات مدیره باشـــگاه پرســـپولیس از عملکرد پیروانی در 

فصل گذشـــته رضایت کامل دارند و اعتقادشان این است که او در جمع کردن 

حواشـــی تیم موفق عمل کرده اســـت. ضمن اینکه ارتباط خوبی نیز بین یحیی 

و افشین وجود دارد. 

 بدهی 100 میلیاردی پرسپولیس به بازیکنان و مربیانش
باشـــگاه پرســـپولیس تا اینجای کار توانســـته 82 تا 86 درصد قرارداد بازیکنان و 

مربیانش را پرداخت کند که این درصد ها بین اعضای این تیم متفاوت اســـت. این 

در حالی اســـت که بازیکنان و مربیان خارجی 95 درصد قراردادشـــان را دریافت 

کرده اند. طبق حسابرسی هایی که در باشگاه پرسپولیس انجام گرفته این باشگاه 

حدود 67 میلیارد تومان باید بابت آپشـــن های قـــرارداد بازیکنان و مربیان جدا از 

قراردادشان به آنها پرداختی داشته باشد که رقم کمی نیست. بخش اعظم این پول 

بابت قهرمانی در دو جام پرسپولیس به اعضای این تیم تعلق می گیرد. در کنار آن 

باشگاه پرسپولیس حدود 30 میلیارد تومان هم بودجه لازم دارد تا قرارداد اعضای 

تیمش را تسویه کند که سرجمع حدود 100 میلیارد می شود. در واقع این پول فقط 

به تسویه کلی سرخپوشان مربوط می شود که قاعدتا باید تا قبل از آغاز فصل جدید 

مسابقات انجام شود. البته رضا درویش به دنبال این است که قبل از آغاز دور جدید 

تمرینات سرخپوشان که هفتم تیر ماه خواهد بود تمامی طلب مربوط به قراردادشان 

را پرداخت کند و پاداش ها بماند برای ماه آینده که در واقع نزدیک به آغاز فصل جدید 

رقابت های لیگ برتر خواهد بود. 

 سیاست جدید پرسپولیس درمورد پریرا
یکی از خرید های خارجی ناموفق پرســـپولیس در فصلی که گذشت لئاندرو پریرا 

بود. بازیکنی که در ابتدای حضورش در این تیم عملکرد چندان بدی در تمرینات و 

مسابقات نداشت اما اتفاقی که درخصوص او در دیدار برگشت پرسپولیس با سپاهان 

رخ داد باعث شد که هجمه زیادی روی این بازیکن از سوی هواداران به وجود بیاید 

و این مساله افت شدید او را نیز به همراه داشت. در واقع پریرا از بعد این ماجرا دیگر 

نتوانســـت مهره تاثیر گذاری در پرسپولیس باشد و حالا به یک معضل برای تیمش 

تبدیل شده است. از این جهت که او با باشگاه پرسپولیس قرارداد 670 هزار دلاری 

)بدون در نظر گرفتن آپشـــن هایش( برای فصل آینده دارد و حاضر به فسخ آن هم 

نیســـت. مطمئنا در شرایط فعلی هیچ تیمی حاضر نیست برای این بازیکن هزینه 

کند و طبیعی است که او و ایجنتش به راحتی قید قرارداد خوب شان با پرسپولیس را 

بزنند. در همین راستا باشگاه پرسپولیس قصد دارد سیاست جدیدی را درمورد پریرا 

در پیش بگیرد. اینکه اعلام کند او در برنامه های آتی سرخپوشان جای دارد تا حداقل 

بتواند تا آخرین روز نقل و انتقالات برای این بازیکن مشـــتری پیدا کند. در غیر این 

صورت مجبور است یا او را به تیمی قرض دهد یا اینکه حفظش کند. مشابه این اتفاق 

فصل پیش درمورد تمیروف رخ داد و باشگاه پرسپولیس توانست در آخرین روزهای 

پنجره تابستانی او را به پیکان انتقال دهد. هر چند قرارداد تمیروف تقریبا یک سوم 

پریرا بود و البته پیکان او را 70 هزار دلار خرید.

گزارش »فرهیختگان« از تازه ترین اقدامات نقل و انتقالاتی پرسپولیس

ینات یحیی لیست جدید داد؛ توافق با تمدیدی ها قبل از آغاز تمر
احتمال جدایی باقری و تلاش برای فروش پریرا

تراکتوری ها متعجب از بازارگرمی سرمربی اسپانیایی

4 خارجی در سبد خرید خمز
پیشنهاد مالی به سهرابیان نشد؛ آغاسی، سلیمی، نعمتی و علیزاده در لیست خرید

تراکتور نماینده ایران در آسیا است. این تیم که با حذف استقلال شانس 

حضور در پلی آف لیگ قهرمانان آسیا را پیدا کرد از هر جهت مورد توجه 

رسانه ها و علاقه مندان به فوتبال است. با این حال چیزی که اخیرا برای 

این تیم به دردســـری بزرگ و البته نگران کننده تبدیل شده است پاکو 

خمز، سرمربی تیم تراکتور است. 

 همیشه پای یک پیشنهاد در میان است
چرا همیشه صحبت از پیشنهادهای متعدد برای خمز است؟ این سوالی 

اســـت که شاید اذهان رسانه ها و علاقه مندان به تیم تراکتور را به خود 

مشغول کرده باشـــد. حتی اخیرا اظهارات برخی رسانه ها درخصوص 

رفاقت این مربی با فرناندو سوریانو، مدیر ورزشی باشگاه دپورتیوو لاکرونیا 

مسئولان این باشگاه را نگران کرد و اگر قرارداد این مربی تا سال 2026 

و آن غرامت توافقی نبود چه بسا قافیه را باخته بودند. 

تنها حاشیه امنیت برای تراکتوری ها همین غرامت است. غرامتی که 

می گویند 500 هزار یورویی است درحالی که ظاهرا بیشتر از این  است. 

اما پیگیری های ما از باشگاه تراکتور نشان داد که این غرامت نه 500 

هزار یورو بلکه یک میلیون دلار اســـت. در واقع قرارداد خمز به شکلی 

اســـت که غرامت او به دلار درج شده است. درنتیجه مبلغ، دو برابر آن 

چیزی است که به عنوان غرامت خمز از آن یاد می کنند. 

به هر حال تراکتوری ها نمی خواهند سرمربی اسپانیایی خود را از دست 

بدهند به همین دلیل چیزی که بیش از اینها مدیران این باشـــگاه را 

نگران کرده اســـت شایعات متعدد در بازه های زمانی مشخص درمورد 

پیشنهادهای دیگر تیم ها به این مربی است. در ابتدای همکاری او با 

تراکتور یک بار بحث جدایی او مطرح شد. در ادامه صحبت از حضورش 

در تیم ملی به میان آمد و اخیرا نیز بحث دپورتیوو لاکرونیا مطرح شد. 

این طور به نظر می رسد که در بزنگاه های نقل و انتقالاتی، گروهی برای 

این مربی شایعه سازی می کنند. از باشگاه تراکتور خبر می رسد که اتفاقا 

افرادی مســـئول بررسی این موضوع شدند. در گزارشی که به باشگاه 

تراکتور رســـید این مربی از طریق برخی افراد شاغل در نقل وانتقالات 

حمایت می شود و فصل جابجایی ها فرصت خوبی است تا با این قبیل 

شایعات برای این مربی بازارگرمی کرده و التهاب به جان این تیم بیندازند. 

از این رو مدیران این باشگاه تصمیم گرفتند از این پس در مورد این قبیل 

اخبار سکوت کنند تا دیگر شاهد چنین مسائلی نباشند و اگر شایعاتی از 

این نوع شکل گرفت با توجه به قراردادی که دارند نسبت به آن بی توجه 

بمانند. جالب است که خمز خودش هرگز آن شایعات را تایید نکرده و در 

مورد همکاری با تیم ملی و هم در مورد دپورتیوو لاکرونیا مدعی شده به 

قراردادش پایبند بوده و نمی خواهد جایی برود. او اخیرا گفته است که با 

فرناندو سوریانو صحبت تلفنی کرده، اما مذاکره برای سرمربیگری نبوده 

و تنها به دوستش تبریک گفته است. با توجه به دوستی نزدیک این دو و 

اعتقادی که به توانایی های هم دارند شاید اگر خمز تیم نداشت دعوت 

آنها را می پذیرفت؛ چراکه خمز بین ســـال های 1993 تا 1998 برای 

لاکرونیا بازی می کرد. از این رو پس از ناکامی اخیر این باشگاه در صعود 

به دسته دوم اسپانیا و برکناری مربی این باشگاه، وی یکی از گزینه های 

حضور روی نیمکت این باشگاه قدیمی است به خصوص که سوریانو، 

مدیر ورزشی جدید باشگاه، از دوستان خمز نیز محسوب می شود. 

با این همه به نظر می رسد پیشنهادات مکرر به این مربی از این سو و آن سو 

کمی بوی بازارگرمی می دهد و این مربی امشـــب به ایران برمی گردد و 

کارش را با تراکتور از ســـر خواهد گرفت. درحالی که ابتدا گفته می شد 

یک تیر ماه زمان حضور خمز در تبریز خواهد بود اما بلیت نهایی برای 

روز چهارم تیر ماه رزرو شده و همین تاخیر باعث شد شایعات قوت بگیرد. 

 نقل وانتقالات سخت تراکتور
تیم تراکتور بعد از اینکه نتوانســـت رضا شکاری را از چنگ گل گهر در 

بیاورد، به نوعی با شکست در نقل وانتقالات روبه رو شد و با انتقال این 

بازیکن به سپاهان سرخورده شد. شنیده می شود سپاهان برای جذب 

شکاری مبلغ رضایتنامه 300 هزار یورویی این بازیکن را پرداخت کرده 

است درحالی که تراکتوری ها به محض شنیدن این مبلغ پا پس کشیدند. 

آنها می دانند خمز با توجه به گزارش هایی که از اسپانیا برایشان ارسال 

کرده، یک مهاجم خارجی با خود به ایران می آورد. با از دست دادن کاوه 

رضایی، مدیران تیم به دنبال جذب مهاجم بودند اما موفق به تامین نیاز 

خود نشدند که به نظر می رسد خمز در تعطیلات این مشکل را حل کرده 

است.  جالب است که در لیست تراکتوری ها نام عارف آغاسی، ایمان 

ســـلیمی، سیامک نعمتی و علیرضا علیزاده دیده می شود. همچنین 

تعیین وضعیت اخباری و حسین پورحمیدی نیز از اولویت های این مربی 

بود. به نظر می رسد تراکتوری ها با نعمتی به توافقات خوبی رسیده اند؛ 

هرچند توافقات آنقدر قطعی نیســـت که اعلام کنند اما گویا دو طرف 

مایل به همکاری هستند. البته در این مدت و بعد از شایعاتی که در مورد 

جدایی رامین رضائیان از تیم سپاهان به وجود آمد تراکتوری ها نیز بعد 

از مشـــورت با خمز از رضائیان دعوت به همکاری کردند. این پیشنهاد 

نیز به دلیل مبلغ بالای رضایتنامه این بازیکن در همان مرحله پیشنهاد 

باقی ماند و هرگز به میز مذاکره نرسید. 

از سوی دیگر خمز به جز یک مهاجم، بازیکنان دیگری مخصوصا در خط 

میانـــی با خود به ایران می آورد. او با کمک تیم نقل وانتقالاتی تراکتور 

برخی بازیکنان را مورد بررسی قرار داد و اگر بعد از حضور خمز در ایران 

و مذاکره با مدیران باشگاه در مورد مبلغ قرارداد آنها به توافق برسند در 

کل 4 خارجی به این تیم اضافه خواهد شد. چون تراکتور تیمی آسیایی 

شده است، درنتیجه می تواند از تعداد بیشتری بازیکن خارجی استفاده 

کند. با این حال این موضوع باعث نشد تا خمز نسبت به بازیکنان ایرانی 

بی تفاوت باشد. این مربی روی بازیکنان ایرانی ازجمله آرمین سهرابیان 

نیز نظر مثبت دارد. این در حالی است که این مدافع به دلیل پیشنهاد 

از استقلال فعلا تراکتوری ها را معطل نگه داشته است و درصورتی که 

با اســـتقلال به توافق نرسد با تراکتوری ها مذاکره جدی می کند. گویا 

سهرابیان مذاکرات مقدماتی با تراکتور داشته و مبلغ خود را نیز اعلام 

کرده است تا در مذاکره  با استقلالی ها بگوید که باشگاه تراکتور حاضر 

اســـت برای یک فصل فلان مبلغ را به او پرداخت کند و با این راهکار 

قصد دارد به شکلی مذاکرات را به نفع خود تغییر دهد. در کمال تعجب 

اما تراکتوری ها پیشنهاد او را نپذیرفتند و از او خواستند درصورتی که با 

استقلال به نتیجه نرسید پای میز مذاکره با آنها بیاید تا برای همکاری 

احتمالی بر سر مبلغ قرارداد با هم چانه بزنند. 

این طور به نظر می رسد که تراکتوری ها در نقل وانتقالات حساب  شده 

عمل می کنند و قصد ریخت وپاش ندارند. از طرفی با ســـرمربی خود 

هماهنگ هســـتند و این مربی از برنامه های این باشـــگاه برای جذب 

بازیکن باخبر است و از این سیاست دفاع می کند. ضمن اینکه هدف 

آنها بیشتر سرمایه گذاری روی بازیکنان خارجی مورد تایید خمز است 

تا بازیکنان داخلی گران قیمت!

نیلوفر مژدهی
خبرنگار

حمیدرضا اسکندری
خبرنگار گروه ورزش



تیم ملی امیـــد ایران در حالی به عنوان نایب قهرمانی 

رقابت های غرب آسیا رسید که به گفته سرمربی این تیم، 

فرصت کم بررسی نفرات در این رده سنی و نداشتن زمان 

لازم برای انجام کارهای تاکتیکی به منظور هماهنگی 

هرچه بیشـــتر باعث شـــد تا امیدها در شرایط آرمانی 

به این مســـابقات اعزام نشوند. درخصوص رقابت های 

غرب آســـیا و آخرین وضعیت تیم ملی امید دقایقی با 

رضا عنایتی ســـرمربی این تیم به گفت وگو پرداختیم 

که در ادامه می خوانید. 

نایب قهرمانی در مســـابقات قهرمانی غرب آسیا جای 

تبریک دارد؟

معمولا تبریک برای قهرمانی اســـت و ما متاســـفانه به این 

عنوان نرســـیدیم. البته جام سنگینی را پیش رو داشتیم و 

اصلا خودمان هم فکر نمی کردیم چنین شرایطی را داشته 

باشیم. دیدگاه ما این طور بود که بعد از چهار پنج روزی که با 

بچه ها تمرین کردیم، وارد تورنمنتی می شویم که بازی های 

ســـنگینی داریم. ضمن اینکه جدای از بازی های سنگین، 

هوا هم بســـیار گرم بود و ساعت تمرینی خوبی را هم برای 

مـــا تدارک ندیده بودند. ما 5 بعدازظهر در اوج گرما تمرین 

می کردیـــم. اتفاق بدتری هم کـــه برای ما افتاد این بود که 

یک روز در میان بازی می کردیم و فشـــردگی بازی ها کار را 

سخت کرده بود. این در شرایطی است که بچه های ما قبل 

از برگزاری اردو از اســـتراحت بازگشته و در شرایط مسابقه 

نبودند و همین باعث شده بود تا یک مقدار جمع وجور کردن 

تیم سخت شـــود. ما دوست داشتیم قهرمان شویم اما باور 

کنید جو ورزشگاه در بازی فینال به گونه ای بود که کارمان 

را بسیار سخت کرده بود. جو بازی با عراق و شرایط روحی و 

بدنی به قدری سنگین بود که من به شخصه از این وضعیت 

شوکه شده بودم. وضعیت واقعا عجیب وغریب بود. البته شما 

فقط تماشاگران داخل استادیوم را دیدید، همین اندازه هم 

بیرون ورزشگاه بودند و این موضوع برای من خیلی عجیب 

بود که این حجم از تماشاگر برای این بازی به ورزشگاه آمده 

است. درمجموع عملکرد کلی بچه های ما در این مسابقات 

عملکرد بدی نبود و توقعات من برآورده شد. بار فنی بچه های 

ما البته بالاتر از این صحبت هاســـت و باید عزم مان را جزم 

کنیم تا بتوانیم شرایط بهتری را تجربه کنیم چون برای رفتن 

به المپیک باید خیلی خیلی بهتر از اینها باشیم. 

اینکه کادرفنی تیم ملی امید دیرهنگام انتخاب شده 

و اردوی منتهـــی به اعزام هم دیر تشـــکیل شـــد، در 

برنامه ریـــزی و نتیجه ای که به دســـت آمد تا چه اندازه 

تاثیرگذار بود؟

ما را به این مسابقات دعوت کرده بودند و ما هم 6 روز بیشتر 

بـــرای دعوت از بازیکنان ایـــن رده و انجام کارهای بدنی و 

تاکتیکی فرصت نداشتیم. در هر صورت بچه ها از استراحت 

بازگشته بودند و این کار ما را سخت کرده بود اما به نظر من 

آن دســـتاوردی که می خواستیم، از این تورنمنت به دست 

آوردیم. بازی های تدارکاتی خیلی فشرده اما خوبی را پشت 

سر گذاشتیم اما لازم است تاکید کنم در سه چهار ماه آینده 

حتما چند مینی کمپ برگزار می کنیم و بازیکنانی که مدنظر 

داریم را زیر نظر می گیریم. ما کار را دیر شروع کردیم و ممکن 

است بازیکنانی از قلم افتاده باشند. بنابراین از دیروز صبح 

دوباره کارمان را در کمپ تیم ملی آغاز کرده و لیست جدیدی 

را استخراج کردیم و در حال بررسی نفرات هستیم تا خدای 

نکرده بازیکن مستعدی جا نماند تا ان شاءالله بتوانیم با یک 

تیم کامل و خوب مهیای رقابت های آینده شویم. 

بـــا توجه به ظرفیت های پیرامونـــی تیم و ابزاری که در 

اختیار دارید، قول صعود به المپیک بعد از حدود نیم 

قرن را می دهید؟

کار، فوق العاده سخت است. همه ما می دانیم که نسل های 

طلایی و بســـیار خوبی داشـــته ایم که این اتفاق برای آنها 

نیفتاده اســـت اما من به شما قول می دهم که همه ظرفیت 

و توان مان را به کار بگیریم تا به امید خدا با انجام بازی های 

آبرومندانه به المپیک برویم. خواســـته من و فدراسیون و از 

همه مهم تر مردم تحقق این امر است. امروز طرفداران فوتبال 

بسیار علاقه دارند تا این اتفاق بیفتد و ما هم بر این اساس 

قول می دهیم تا همه توان مان را بگذاریم تا این اتفاق خوب 

برای فوتبال مان رخ بدهد؛ هرچند من به تنهایی نمی توانم 

این موضوع را تضمین کنم. ما خیلی کمبودها داریم که اول 

باید آنها برطرف شوند. 

یکـــی از مهم ترین این نقص ها می تواند عدم همکاری 

تیم ها با تیم ملی امید باشد. 

بله درست است. البته خدا را شکر بعد از جلساتی که با رئیس 

فدراسیون و دوستان در سازمان لیگ داشتیم برنامه ریزی 

کردیم تا قانونی ایجاد شود تا باشگاه ها ملزم به همکاری با 

تیم ملی امید شوند. 

البته این قانون همیشه وجود داشته اما معمولا الزامی 

برای باشگاه ها ایجاد نمی کند. 

اگر قرار باشد این اتفاق بیفتد مطمئن باشید حسرت هر دوره 

را خواهیم خورد. من اگر ابزار نداشته باشم کاری نمی توانم 

انجام بدهم. ابزار یک مربی بازیکنان باکیفیتش هســـتند. 

اگر مربی بازیکن باکیفیت نداشته باشد هر کسی هم باشید 

نمی توانید کار خاصی انجام بدهید. بنابراین خواسته اول 

من که این مســـئولیت را قبول کردم این بوده که بازیکنان 

100 درصد در زمان هایی که ما اردو و بازی های تدارکاتی 

می گذاریم در اختیار من باشند تا بتوانیم به یک هماهنگی 

خوب برســـیم. ما دو ســـه ماه زمان را از دست داده بودیم، 

این در صورتی اســـت که همه تیم هایی که در این تورنمنت 

حضور داشـــتند حداقل 3 ماه در کنار هم کار کرده بودند و 

بازیکنان شان تحت اختیار بودند و همین امر به روند پیروزی 

یک تیم خیلی کمک می کند. 

تقابل بین کمیته ملی المپیک و فدراســـیون فوتبال، 

شما و تیم امید را اذیت نمی کند؟

الان شـــرایط خوب اســـت. جلســـه فوق العاده خوبی را با 

فدراسیون و کمیته داشـــتیم و فکر می کنم همه عزم خود 

را جـــزم کرده اند تا هم در بازی های هانگژو و هم در مرحله 

مقدماتـــی با قدرت ظاهر شـــویم. در گام اول برای صعود 

به المپیک باید در رقابت های مقدماتی شـــرکت کنیم که 

سرنوشـــت ما را همین رقابت ها تعیین خواهد کرد. اگر ما 

از این مرحله صعـــود نکنیم در همین مرحله المپیک برای 

ما تمام می شـــود. بنابراین همه قول داده اند و ما هم تلاش 

می کنیـــم تا اتفاقات خوبی را رقم بزنیم؛ هرچند قول دادن 

یک بحث و پای کار آمدن یک بحث دیگر است. باید ببینیم 

در آینده چه اتفاقاتی می افتد. 

برنامه هـــای کوتاه مدت و بلندمدت تـــان برای آینده را 

توضیح می دهید؟

ما به امید خدا در تدارک هستیم تا یک اردوی 12-10 روزه 

را تدارک ببینیم تا بتوانیم در یک کشـــور خارجی دو بازی 

تدارکاتی دیگر را برگزار کنیم. همچنین به دنبال آن هستیم 

تـــا مینی کمپ های خود را برنامه ریزی و اجرایی کنیم. باید 

تاریخ این مینی کمپ را مشخص کرده و از بازیکنان مستعد 

دعوت کنیم تا به اردو بیایند و دوباره آنها را ببینیم. لیستی 

حـــدود 20 تا 30 نفره را دیدیم و برنامه ریزی می کنیم تا در 

ادامه سایرین را هم حتما ببینیم. لیگ امیدها و باشگاه هایی 

که بازیکن ساز هستند را هم مدنظر قرار دادیم تا اگر بازیکنی 

از قلم افتاده باشد در حال رایزنی هستیم تا بتوانیم از همه 

ظرفیت های ممکن استفاده کنیم. 

 عملکـــرد ضعیف خط دفاعی در این رقابت ها را چطور 

ارزیابی می کنید؟ 

اتفاقا بازیکنان باکیفیتی را در ســـاختار دفاعی تیم داریم. 

بازیکنانی مانند حزباوی، فلاح، گودرزی و... از کیفیت بسیار 

خوبی برخوردار هســـتند اما باز هم تاکید می کنم به خاطر 

کمبود زمان نتوانستیم کار تاکتیکی آنچنانی انجام بدهیم 

و این عملکرد به خاطر ناهماهنگی ای بود که وجود داشت. 

سامان فلاح نیز بعد از 5 ماه مصدومیت به میادین بازگشته، 

این در حالی اســـت که در این مدت به خاطر تصادفی که 

کرده بود حتی زمزمه های خداحافظی او نیز شنیده می شد. 

با این حال سامان خیلی باغیرت بازی کرد. شرایط دفاعی 

تیم ملی را درســـت می کنیم، نگران نباشید. گل هایی که 

در این مســـابقات خوردیم به خاطر اشتباهات فردی بود، 

نه روی اشـــتباهات تیمی و گل هایی بـــود که خودمان به 

حریـــف تقدیم کردیم. ما به زمـــان نیاز داریم تا همه چیز را 

درست کنیم و مطمئن باشید همه توان خود را می گذاریم. 

برای بازی های آسیایی هانگژو قول قهرمانی داده اید؟

من هیچ قولی را به هیچ کســـی نه داده ام، نه می دهم و نه 

خواهم داد. 

صحبت هایـــی بود که با مـــدال طلای ایـــن رقابت ها 

برمی گردید؟

ان شـــاءالله که این اتفاق بیفتد اما مـــا قولی نداده ایم. در 

فوتبال قـــول دادن کار حرفه ای نیســـت و من هم اینقدر 

غیرحرفه ای نیستم که بخواهم از الان قول و قراری بگذارم. 

درباره قهرمانی تیم ملی بزرگسالان در کافا چه صحبتی 

دارید؟

این قهرمانی را به امیر قلعه نویی و بازیکنان این تیم تبریک 

می گویم ضمن اینکه یک تبریک جانانه هم به حسین عبدی 

ســـرمربی تیم ملی نوجوانان می گویم. تیم ملی نوجوانان 

طی یک بازی پرفشـــار و پراســـترس کره جنوبی را شکست 

داد و امیدوارم این روزهای خـــوب برای فوتبال ملی ایران 

ادامه دار باشد. 

کافا برای فوتبال ایران دستاوردی داشت؟

باید ببینید از بازی هایی که انجام می دهید چه دستاوردی 

دارید و چه هدفی را دنبال می کنید. این بازی ها، بازی های 

تدارکاتی خیلی خوبی برای تیم ملی بود به خصوص بازی آخر 

با ازبکستان. این طور بازی ها به این راحتی ها گیر نمی آید. 

فکر می کنم دســـتاوردی که تیم ملی لازم داشـــت را از این 

رقابت ها به دســـت آورد. هم جنبه هماهنگی بیشتر داشت 

و هم بازیکنان با تفکرات سرمربی آشنا شدند و درنهایت هم 

اینکه تیم ملی برای یک بازی سنگین تر آماده خواهد شد. 

درباره انتخاب جواد نکونام به عنوان سرمربی استقلال 

چه صحبتی دارید؟

انتخاب نکونام را به عنوان سرمربی استقلال تبریک می گویم 

و برای او آرزوی موفقیت می کنم. 

شـــنیده می شود گزینه ســـرمربیگری باشگاه پیکان 

هم هستید؟

از ســـه چهار تیم باشگاهی پیشـــنهاد داشتم اما الان همه 

تمرکزم روی تیم ملی امید است تا باری را به سرمنزل برسانم. 
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گفتوگو
محمد رهبری در گفت وگو با » فرهیختگان«: مسئولان فقط 

به تبریک اینستاگرامی بسنده می کنند!

بهاینمدالهاقانعنیستیم
مسابقات شمشـــیربازی قهرمانی آسیا در کشور 

چین برگزار شـــد و سابریســـت های ایران در این 

مسابقات درخشیدند. مدال برنز محمد رهبری، 

طلای علی پاکدامن که پس از 22 ســـال به دست آمد و مدال نقره 

تیمی و نایب قهرمانی آسیا سهم شمشیربازان ایرانی از این مسابقات 

بود. آنها کمتر از یک ماه دیگر برای حضور در مســـابقات قهرمانی 

جهان آماده می شوند و پس از آن بازی های آسیایی هانگژو را در پیش 

دارند. محمد رهبری پس از کســـب مدال برنز انفرادی و نقره تیمی 

این رقابت ها در گفت وگو با »فرهیختگان« گفت که به این مدال قانع 

نیست و این مدال ها شروع راه مدال آوری در مسابقات پیش رو است. 

یک مدال برنز ارزشمند سهم شما از مسابقات چین شد. 

خدا را شـــکر مســـابقات خیلی خوبی را پشت سر گذاشتم. از صبح 

آن روز 10 بـــازی را بـــردم و در بازی یازدهـــم مقابل حریف کره ای 

شکســـت خوردم. بازی کاملا پایاپای بود و با اختلاف خیلی کمی 

جلو می رفت ولی در لحظه آخر حریف کره ای پیروز شـــد. ولی خدا 

را شـــکر می کنم و از خودم راضی هســـتم که توانستم در مسابقات 

انفرادی خوب بازی کنم. 

و البته به این مدال بســـنده نکردیـــد و مدال نقره تیمی را هم 

گرفتید. 

بعد از شکست تیم ژاپن که یک جورهایی گربه سیاه ما شده بود و چند 

بار برابر آنها شکست خورده بودیم، این بار توانستیم آنها را با اختلاف 

زیاد شکســـت دهیم و این اتفاق خیلی خوب و قشـــنگی بود. ولی 

متاسفانه در فینال به کره جنوبی باختیم. این تیم بسیار خوب بازی 

کرد و از ما بهتر بود. کره جنوبی همیشه تیم قدرتمندی بوده و هست. 

مسابقات قهرمانی جهان پیش روی شماست و سطح مسابقات 

چندین برابر بالا می رود. چقدر از خودتان انتظار مدال دارید؟

 کمتر از یک ماه دیگر مســـابقات قهرمانی جهان را پیش رو داریم و 

این مدال هایی که گرفتیم برای ما پایان راه نیســـت. ما به اینها قانع 

نیستیم و این تازه شروع راه است. ما برای مسابقات قهرمانی جهان 

و مسابقات بعد از آن برنامه ریزی های بسیاری داریم و تمام تلاش مان 

را می کنیم که در مسابقات قهرمانی جهان هم خوب نتیجه بگیریم 

و با مدال برگردیم تا برای مسابقات آسیایی هانگژو حاضر شویم. 

پشـــت ســـر هم بودن بازی ها چقدر ممکن است روی عملکرد 

شما تاثیر بگذارد؟

خیلی به ما فشـــار می آورد و بدن ورزشـــکار با پشـــت سر هم بودن 

مســـابقات به سمت لاکتیکی شدن و خســـتگی می رود. احتمال 

مصدومیت هم در این شـــرایط بالا می رود ولی برنامه ریزی این طور 

است و دست ما نیســـت. ما فقط باید تمام سعی خودمان را بکنیم 

که با استراحت و ریکاوری درست دوباره تمرینات را شروع کنیم و از 

قهرمانی جهان هم دست پر برگردیم. 

روی طلای شـــما در بازی های آســـیایی هانگژو چقدر حساب 

کنیم؟

من تمام ســـعی ام را می کنم که در بازی های آسیایی بتوانم بهترین 

نتیجه را بگیرم. نمی خواهم هیچ مسابقه ای را از دست بدهم و باید 

به امید خدا در تمامی مسابقات خوب نتیجه بگیرم. 

این چند بار که از مسابقات جهانی دست پر و با مدال به کشور 

برگشتید، مسئولان وزارت ورزش و کمیته المپیک و... پاداشی 

به شما دادند؟ یا حداقل وعده پاداش از کسی گرفتید؟

نه هیچ خبری نیســـت. مســـئولان کمیته و وزارت ورزش و... فقط 

به یک پیام تبریک اینســـتاگرامی بســـنده کردند! ما نیاز داریم که 

مسئولان نگاهی به ورزش شمشیربازی داشته باشند و حداقل بعد از 

مدال آوری ها هوای ما را داشته باشند اما نه قبل و نه بعد از مدال آوری 

هیچ خبری نیست. امیدواریم مسئولان بعد از این همه نتایج خوبی 

که این تیم گرفته، نگاهی هم به شمشیربازی داشته باشند. 

رضا عنایتی در گفت وگو با »فرهیختگان«: قهرمانی می خواستیم اما توقعاتم از حضور در غرب آسیا برآورده شد

قول صعود؟ نسل های طلایی تر از ما هم صعود نکردند!
  غیرحرفه ای نیستم قول صعود یا قهرمانی بدهم        باشگاه ها همکاری نکنند حسرت المپیک هر دوره تکرار می شود        سامان فلاح از جان مایه گذاشت

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
خبرنگارگروهورزش

آگهی مزایده
دانشگاه آزاد اسلامی واحد گرمسار در نظر دارد یک باب مغازه واقع در خیابان فیاض بخش 
را طبـــق مزایده به صورت اجاره واگذار نماید. لذا کلیه اشـــخاص می توانند جهت خرید 
اسناد مزایده به اداره تدارکات دانشگاه مراجعه نمایند.1- دانشگاه در رد یا قبول هر یک از 
پیشنهادات مختار است. 2-هزینه آگهی روزنامه به عهده برنده مزایده است. 3- مدت زمان 

خرید اسناد مزایده، ده روز کاری از تاریخ درج آگهی در روزنامه می باشد.

آگهی اختصاصی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه اجرایی قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 140260312008000631 تاریخ 1401/2/19  هیات موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی شهرستان آق قلا پرونده کلاسه 1401114412008000153  تصرفات مالکانه 
و بلامعارض متقاضی آقای غفور طعنه  فرزند اراز محمد به شماره شناسنامه 16487  کد 
ملی 49700551914979205135 صادره از آق قلا در ششـــدانگ یک قطعه زمین 
با بنای احداثی به مساحت 189.33 متر مربع ، در قسمتی از باقیمانده ششدانگ پلاک 
شماره 328– فرعی از 1- اصلی واقع در اراضی آق قلا بخش 7- حوزه ثبتی ملک شهرستان 
آق قلا از سهمی آقای غفور طعنه تایید گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در 
دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شـــود و درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، به مرجع ثبتی دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی است درصورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 
مالکیت صادر خواهد شد .                       م.الف/15805 

 علی برقی سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک آق قلا
 تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/3/20 تاریخ انتشار نوبت دوم 1402/4/4

برگ سبز و ســـند کمپانی خودرو پراید 132 مدل 89 

به رنگ نوک  مدادی به شـــماره موتور 3377733 و به 

شـــماره شاســـی S 1422289150879 و به شماره 

پلاک 24 – 287 ب 36 به نام جعفر آلبوغبیش مفقود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

برگ ســـبز و سند خودرو سواری پژو 206 مدل 1400 

به رنگ سفید به شماره موتور B 0105322 167 و به 

شماره شاســـی NAAP 41 FE 3 MJ 481415 و به 

شـــماره پلاک 14 – 923 هـ 66 به نام اوســـتا باهوش 

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

صدای نخبگان، نگاه جوانان

روزنـــــــامه فرهیختـــــــگان

FA R H I K H T E G A N

WWW.FDN.IR
f a r h i k h t e g a n o n l i n e

شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی پالایشگاه دهم ) فاز19(
دور دوم برگزاری فراخوان مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی کیفی )یکپارچه( دومرحله ای 

شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی
S.P.G.C

 پالایشگاه دهم پارس جنوبی  فاز 19 در نظر دارد دور دوم برگزاری مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی کیفی )یکپارچه( شماره:   R10/99/018 تقاضای:3101199028  به  شماره فراخوان در سامانه ستاد 
ایران:   2002097684000038به شرح : خرید GATE VALVE را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران 
و بازگشایی پاکت ها، از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس WWW.SETADIRAN.IR انجام خواهد شد. لازم است مناقصه گران درصورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در 
سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. برآورد مناقصه : 78.400.000.000 ریال  و  تضمین فرآیند ارجاع کار : 3.920.000.000ریال بوده و  تضمین شرکت 

در فرآیند ارجاع کار به صورت یکی از تضامین قابل قبول وفق آیین نامه تضمین شماره 123402/ت50659 ه مورخ 94/09/22 هیات وزیران قابل قبول  می باشد. جدول زمان بندی به شرح ذیل می باشد:

تاریخاقدام ردیف

1402/04/06تاریخ انتشار مناقصه درسامانه1

1402/04/11مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه 2

1402/04/25مهلت زمانی ارسال پیشنهادات3

1402/04/25زمان بازگشایی پاکت ارزیابی کیفی مناقصه گران 4
 اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گذار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه ضمانتنامه فرآیند ارجاع کار )پاکت الف( :  آدرس: استان بوشهر -شهرستان کنگان -کیلومتر 20 جاده 
کنگان به عسلویه -سایت 2 منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس -پالایشگاه دهم -فاز 19 ، تلفن : اداره خدمات کالای پالایشگاه دهم : 07731466290-07731466283-فکس: 07731466273 تاییدیه 
فکس: 07731466271   اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه :  مرکز تماس : 41934 – 021    دفتر ثبت نام : 88969737 و 85193768  اطلاعات تماس دفاتر ثبت 

WWW.SETADIRAN.IR  روابط عمومی مجتمع گاز پارس جنوبینام سایر استان ها، در سایت سامانه
شماره شناسه 1517226

نوبت اول

یگانهعصاری
خبرنگار
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یکی از موارد مشهور 

روزهـــای اخیر که 

ســـیب  آ گرفتـــار 

خودســـری در مواجهه فرهنگی شده است، لغو چند کنسرت 

موسیقی در وزارت کشور و ایجاد تنش در کنسرت »گروه لیان« 

بود. چند مرد که ادعا می شود منتسب به وزارت کشور هستند 

در این معرکه حضور داشتند. فارغ از اینکه  انگیزه این افراد چه 

بوده، یک اتفاق مهم در فضای سیاسی و اجتماعی کشور رخ 

داده که در نوع خود جالب بوده و اکثریت نسبت به این رفتارها 

سلبی واکنش نشان داده اند. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی رسما 

اعلام کرده که کنســـرت های لغوشده در تالار وزارت کشور، در 

موقعیت و زمان دیگری جبران خواهد شـــد و چند روز بعد هم 

محمد مخبر، معاون اول رئیس جمهور، در جلسه هیات دولت 

خطاب به همه دســـتگاه ها و نهادها گفت: »همه دســـتگاه ها 

باید به مجوزهای رســـمی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برای 

برگـــزاری مراســـم های فرهنگی احترام بگذارنـــد و در صورت 

وجود برخی اشکالات احتمالی، این مسائل را از طریق مرجع 

صادرکننده مجوز پیگیری کنند.« عزت الله ضرغامی وزیر میراث 

فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی هم در توییت معناداری 

نوشـــت: »دو گروه با برگزاری »کنسرت« مخالفند. گروهی که 

کلا شادی جمعی و موسیقی را ابتذال می دانند و با نام »دین« 

آن را برنمی تابند و گروه دیگری که کلا شـــادی مردم را مغایر با 

راهبرد سیاســـی خود می دانند و دنبال برهم زدن تجمع های 

شادی آفرین هستند.« همچنین محمد اللهیاری، مدیرکل دفتر 

موسیقی وزارت ارشاد بعد از ماجرای برهم خوردن نظم کنسرت 

لیان در تالار وحدت، به »فرهیختگان« گفت: »تقاضای ما این 

اســـت که اولا به نقش مرجعیتی این وزارتخانه احترام گذاشته 

شـــود و در وهله بعد نهادها مسائل مدنظرشان یا نقاط ضعف 

را به وزارت فرهنگ و ارشـــاد اسلامی منعکس کنند تا نسبت به 

رفع آنها اقدام کند و از ورود مســـتقیم  به مسائل پرهیز کنند.« 

این اظهـــارات معاون اول رئیس جمهور یـــا مدیران فرهنگی، 

آنقدر بدیهی اســـت که حرف عجیب و تازه ای به نظر نمی رسد 

و نشـــانگان آشکاری است از اینکه جریان غالب در بدنه دولت 

به شـــدت مخالف هرگونه خودسری در فضای فرهنگی است.  

وقتی عقل جمعی در دولت این گونه شور و نشاط فرهنگی در 

کشور را پاسبانی می کند، پس باید نسبت به اظهارنظر افراد و 

جریان هایی که خودشان را منتسب به هر کدام از وزارتخانه ها 

می دانند، شـــک کرد و این احتمال دور از ذهن نیست که هر 

کدام از وزرای دولت سیزدهم بعد از اطلاع نسبت به خودسری 

افراد زیرمجموعه هایشان، مطابق همان چهارچوب نظری حاکم 

در دستگاه فرهنگی دولت برخورد کنند.

هر گونه اختلال در خرد جمعی دستگاه فرهنگی انقلاب باعث 

می شـــود راه برای کاسبان بحران و تنش در فضای فرهنگی باز 

شود. یکی از کاسبان این معرکه، خبرنگار معلوم الحالی در حوزه 

موسیقی است که پاییز ســـال گذشته آتش بیار جریان تحریم 

فضاهای هنری بود و حالا که شرایط تغییر کرده، دایه دلسوزتر 

از مادر برای وضعیت کنسرت های موسیقی شده است. تنش و 

بحران در فضای موســـیقی برای هر که سود نداشته باشد برای 

همچون اویی که کاسب بحران آفرینی در فضای موسیقی است، 

بی فایده نیست.

 

  جماعت هزینه تراش بی فایده را از خود دور کنید
اتفاقات پس از فوت مهسا امینی روزگار عجیبی برای ایران و ایرانی ها 

رقم زد که از هر نیمروز آن می توان یک قرن حکایت کرد و تفسیر 

نوشـــت. انگار عده ای هیچ ابایی از این نداشتند که دیوانه به نظر 

برسند. نه تنها دم به دم وعده سقوط حاکمیت یا فتح شهرها و نهادها 

را می دادند یا عملا دعوت به خشونت می کردند، بلکه جو سنگینی 

به راه انداخته بودند تا هیچ چیز زندگی مردم عادی و معمولی نباشد. 

حال آنها که دلسوزان عقلانیت مدار ایران بودند، به دلیری می ماند 

که از بخت بد خویش در لشکر دشمن پسری داشت. بسیاری از 

آنها که با این موج همراه شده بودند فرزندان خود ما، فرزندان ایران 

بودنـــد، حتی بعضی از چیزهایی که جرقه اعتراض در مواجهه با 

آنها شکل گرفت، منطقی و قابل بحث به نظر می رسید. اما ماجرا از 

مدار یک اعتراض هدفمند، هرچند سنگین و مصرانه خارج شده 

بود و داشـــت به یک لجبازی کور تبدیل می شـــد. آنچه کشور در 

چنان شرایطی نیاز داشت، گفت وگوی منطقی بود. تندروی از هر 

دوطرف ماجرا می توانست باد به این آتش بیندازد و شعله هایش را 

تنوره بیشتری بدهد. قطعا کسی که از ادامه این تنش ها و بن بست 

گفتمانی سود می برد، دشـــمن بود نه خودی ها. در همان زمان 

عده ای سعی داشتند به نام انقلابی گری و دفاع از نظام، تمایلات 

تندوتیز و تفرقه افکنانه شان را دوباره مطرح کنند؛ حال آنکه در پاسخ 

به موج برخاسته نیاز بود هر آدم دلسوز و ایران دوستی، قلبش را سپر 

تیرهای کنایه و لجبازی کند و صبوری به خرج دهد تا فضا دوباره به 

مدار گفت وگو برگردد. در همان ایام اغتشاشات این چالش به طور 

جدی خودش را نشان داد. طرفی از ماجرا که هم حامی نظام بود 

و هم معتقد به عقلانیت، با سمت دیگر ماجرا که خود را حامی نظام 

می دانســـت اما قصد داشت عقده گشایی هایش را به نام دفاع از 

نظام عرضه کند، درگیر شد. اینجا جایی بود که اتفاقا هزینه دادن 

و خرج کردن از خود برای ایران و انقلاب، خون دل خوردن و باز به 

عاطفه و مهر و منطق سخن گفتن بود، نه بیان شاذترین و تندترین 

انگاره های اجتماعی به بهانه مقابله با موج روبه رو. 

رهبر انقلاب در مقطعی از ماجرا که این تنش بین خودی ها ایجاد 

شده بود، به میدان آمدند و صراحتا سمت عقلانیت ایستادند و از 

آن جبهه دفاع کردند. حالا مدتی است که از آن غوغا عبور کرده ایم؛ 

هرچنـــد زخم هایش هنوز گزگز می کنـــد و عفونت در همه جای 

این پیکره مجروح خشـــک نشده است. حالا باز هم با شاذترین و 

ضداجتماعی ترین نظرات مواجه شده ایم که می خواهند به بهانه 

انتقام از برانـــدازان، عجیب ترین نظرات را عملی کنند. آنها فکر 

می کنند چون بدنه دوستدار ایران و حامی انقلاب از این اتفاقات 

زخم خورده، دربرابر این تندروی های جدید ســـکوت می کند یا با 

آنها همراه می شود. کسانی که در شرایط عادی حتی نمی توانند 

نیم  درصد از جامعه را با نظرات معوج و عجیب شان همدل کنند، 

گمان کرده اند که شرایط برای عملی کردن این اعوجاجات مهیا شده 

است؛ کنسرت ها را تعطیل کنیم، با مردم برخوردهای تحریک آمیز 

و ســـختگیرانه انجام دهیم، پل عابر پیاده را به دلیل چند کشف 

حجـــاب روی آن ببندیم، کودکانه ترین جملات را روی بیلبوردها 

بنویسیم و در سرتاسر شهر بکوبیم و... نخیر! چه کسی گفته بعد 

از این آشوب ها کسانی که آن همه آشوب خسته شان کرده، با این 

تندروی های جدید کنار می آیند. آیا ندیدید وقتی رئیس ستاد امر به 

معروف و نهی از منکر که ماجرای مهسا امینی در دوره تصدی گری 

او رخ داد و پس از آن هم اظهارنظرهای شاذ می کرد، عزل شد بین 

خودی های نظام چه شـــعفی برپا شد؟ ندیدید چقدر لحن بدرقه 

او در فضای مجازی بین همین خودی ها شدید و انتقاد آمیز بود؟ 

ندیدید وقتی اعلام شد روح الله مومن نسب، مرد پرحاشیه ای که 

طرفدار محدودیت فضای مجازی اســـت، سرپرست ستاد امر به 

معروف در تهران شده، بین همین خودی ها چه غوغایی به پا شد؟ 

چه کسی فکر کرده حالا که خودی ها از موج براندازی در نیمسال 

دوم ۱۴۰۱ زخـــم خورده اند، وقتش رســـیده که هر نظر عجیب و 

شاذ و هر ایده ضداجتماعی و ناجوری را پیاده کند و همدلی این 

افراد هم داشته باشد. یکی از درس های این اتفاقات خونبار و تلخ 

آن بود که جماعت تندرو به عنوان تهدیدی علیه امنیت ملی باید 

مهار شوند. حالا اینها هرجا می خواهند باشند؛ چه در دولت، چه 

مجلس، چه سازمان ها و نهادهای حاکمیتی و غیر از آن و چه میان 

مردم عادی و به عنوان حامیان نظام. جماعت هزینه تراش بی فایده، 

طیف ناهنجار و غیرنرمالی که تاریخ به ما نشان داده، چنانکه امروز 

از این طرف تندروی می کنند، ممکن است فردا از آن سو بیفتند 

و مسیح و منافقین و پهلوی چی ها را هم پشت سر بگذارند، نباید 

تصور کنند که شرایط فعلی میدانی برای جولان آنها فراهم آورده 

کـــه اتفاقا برعکس، قوه عاقله نظام را بیشـــتر به فکر مهار چنین 

رویکردهایی انداخته است. 
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این شطرنج 2 وزیر نیاز دارد

  بهار پر رونق سینما   
سینمای ایران در چند سال گذشته، حوادث و اتفاقات زیادی را از سر گذرانده 

اســـت. با این حال در نوروز امسال بعد از گذشت یک زمستان طولانی، چراغ 

ســـالن های سینما دوباره روشن شد. در شش ماه دوم ۱۴۰۱ تقریبا استقبال 

از سالن های سینما زیاد نبود اما انگار بهار ۱۴۰2 روح دیگری در سینما دمید 

و با وجود اینکه فیلم ها خیلی خاص نبودند مردم استقبال زیادی داشتند. در 

همین صفحه در گزارش های مختلف در مورد اکران ها و فروش سینما در بهار 

بســـیار صحبت کردیم.  طبق آمار سمفا، در بهار ۱۴۰2، فروش کل سینماها 

مبلغ 27۰ میلیارد و 7۰8 میلیون تومان بوده اســـت و تعداد مخاطبان در این 

سه ماه، 6 میلیون و 2۱3 هزار نفر بوده است و همچنین تعداد سانس ها ۱56 

هزار و 758 سانس بوده است.  در لیست اکران این بهار ۱7 فیلم سینمایی از 

هر نوع ژانری مانند »غریب« در ژانر جنگی، »مصلحت« با ژانر سیاسی-اجتماعی 

و حتی »جنگ جهانی ســـوم« در فضای درام اجتماعی وجود دارد، اما از بین 

همه  این ۱7 فیلم »فســـیل« در ژانر کمدی توانسته نظر تعداد قابل توجهی از 

مخاطبان را به خودش جلب کند و پیشتاز میزان فروش باشد. فسیل به عبارت 

دقیق تر توانســـته 7۰درصد از میزان فروش سینمای ایران در بهار ۱۴۰2 را به 

خودش اختصاص بدهد. اســـتقبال از فسیل بســـیار زیاد بود و در گزارشی به 

این اشاره کردیم که فسیل حتی با فیلم های طنز دیگری که در این بهار اکران 

شدند، فاصله زیادی دارد و توانسته است نظر مردم را جلب کند.  در مقایسه با 

بهار ۱۴۰۱ باید بگویم که در این سال، 3 میلیون و 5۴2 هزار نفر به سالن های 

سینما رفته اند و فروش کل سینماها ۱۱6 میلیارد تومان بوده است.  بد نیست 

اشاره ای هم داشته باشیم به اکران نوروزی ۱۴۰2 و مقایسه ای با اکران نوروزی 

سال ۱۴۰۱؛ در نوروز ۱۴۰2 چهار فیلم جدید از 25 اسفند اکران خود را آغاز 

کردند و تا ۱3 فروردین، ۴3 میلیارد و ۱53 میلیون تومان فروش داشتند و 868 

هزار و ۱۱3 نفر را به سمت سالن های سینما کشاندند. »فسیل« به کارگردانی 

کریم امینی با 36 میلیارد بیشـــترین فروش را به دست آورد. بعد از آن »غریب« 

به کارگردانی محمدحسین لطیفی با ۴ میلیارد و 2۰۰ میلیون تومان دومین 

جدول فروش فیلم های نوروزی بود. سومین فیلم هم »عروس خیابان فرشته« 

به کارگردانی مهدی خسروی بوده که 2 میلیارد و 8۰۰ میلیون تومان فروخت و 

درنهایت »بچه های طوفان« به کارگردانی صادق صادق دقیقی در ژانر کودک و 

نوجوان 2۰ میلیون تومان فروش کرد.  بنابراین جمع فروش اکران  نوروزی امسال 

کمی بیشتر از 6۰ میلیارد تومان و تعداد کل مخاطبان سینمای کشور نیز، ۱ 

میلیـــون و 2۱8 هزار و 9۱۰ نفر بوده اســـت.  اما نگاهی به فیلم های نوروزی 

سال گذشته نشان می دهد که 87۱ هزار و 328 نفر به سینماها رفته بودند 

و سینماها 33 میلیارد و 3۴۴ میلیون تومان فروش داشتند. سال قبل نیز 8 

فیلم از اکران سال گذشته )۱۴۰۰( نیز به نمایش خود تا ۱3 فروردین ادامه 

دادند که شامل فیلم هایی چون »مستطیل قرمز«، »مورچه خوار« و »عنکبوت« 

بـــود که کل آنها ۱ میلیارد و ۱2۰ میلیون تومـــان فروش کردند و 3۰ هزار و 

778 نفر را به ســـینما کشاندند. بنابراین جمع کل فروش فیلم های نوروزی 

ســـال گذشته 3۴ میلیارد و ۴6۴ میلیون تومان و جمع کل تعداد مخاطبان 

آن 9۰2 هزار و ۱۰6 نفر بوده است. از این رو تعداد مخاطبان و فروش اکران 

نوروزی امسال در مقایسه با سال گذشته نشان می دهد که تعداد مخاطبان 

فیلم های نوروزی امسال )۱.2۱8.9۱۰( از سال گذشته )9۰2.۱۰6( 3۱6 

هزار و 8۰۴ نفر بیشتر است که چیزی معادل 25 درصد است. البته در موضوع 

فروش فیلم ها تنها افزایش مخاطبان اثرگذار نبوده بلکه افزایش قیمت بلیت ها 

نیز اثر داشته است. در هر حال سینماهای کشور 25 میلیارد و 536 میلیون 

تومان نسبت به سال گذشته بیشتر فروش داشته اند. 

  صف برای کتاب    
قبل از اینکه سی و چهارمین نمایشگاه کتاب تهران شروع شود، درست مانند 

جشنواره های قبلی که در این چند ماه بعد از شهریورماه ۱۴۰۱ گذراندیم، حرف 

از تحریم و نیامدن بود. از طرفی هر ناشـــری که قصد شرکت داشت، با کلمه 

»بی شرف« از جانب رسانه های آن طرف آبی مواجه می شد. حتی اسامی برخی از 

ناشران هم بیرون آمد که قصد شرکت ندارند اما به یک روز نرسید که تکذیبیه ها 

می آمد و این ناشران می گفتند که در بخش مجازی نمایشگاه حضور دارند. 

در همان زمان هومان حسن پور، رئیس اتحادیه ناشران و کتابفروشان تهران 

در گفت وگویی با فارس درباره این موضوع گفت: »ناشرانی را داریم که به یکی 

از دو روش موجود در نمایشگاه شرکت کردند. شاید در این بین ناشرانی بنا 

به دلایل مختلفی شـــرکت نکنند، اما طوری که ما جویا شدیم هیچ کدام از 

ناشران به طور مشخص دلیل سیاسی نداشتند. سال آینده نیز امکان دارد 

ناشـــرانی همانند دوره های گذشته ثبت نام نکنند و این نبودن ها می تواند 

دلایل اقتصادی، شخصی و... نیز داشته باشد.  نمایشگاه کتاب تهران بعد از 

این حواشی، بسیار پرشور برگزار شد و مردم استقبال زیادی از این نمایشگاه 

داشتند که طبق آماری که توسط مسئولان نمایشگاه کتاب اعلام شد، این 

دوره از شلوغ ترین دوره های نمایشگاه کتاب بود. طبق آمار سخنگوی این 

دوره از نمایشگاه کتاب مجموع فروش سی وچهارمین نمایشگاه کتاب تهران 

بیش از ۴۰۱ میلیارد تومان عنوان شد و 25۱ میلیارد و 29۰ میلیون تومان در 

بخش حضوری و ۱۴9 میلیارد و 8۰۰ میلیون تومان در بخش مجازی کتاب 

خریداری شد. تعداد کتاب های خریداری شده بیش از 3.5 میلیون نسخه 

تخمین زده شد و تعداد نســـخه های فروش رفته در بخش مجازی )دقیق( 

۱.369.6۰6 نســـخه بوده است و تخمین تعداد نسخه های فروش رفته در 

بخش حضوری )براســـاس میانگین قیمت کتاب های فروش رفته در بخش 

مجازی( دو میلیون 297 هزار و 529 نســـخه بوده است.  نمایشگاه کتاب 

معمولا بین 3 تا 5 میلیون نفر در ادوار مختلف بازدیدکننده داشـــته اســـت 

اما برای نمایشـــگاه سی و چهارم از آمار 7 میلیونی هم سخن می گویند و به 

گفته محمدمهدی اســـماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، امسال بین 

5 تا 7 میلیون نفر از نمایشگاه بازدید کردند و روز سه شنبه، 26 اردیبهشت 

ماه شـــلوغ ترین روز نمایشـــگاه کتاب بود و حتی شنبه 3۰ اردیبهشت هم 

کـــه روز آخر نمایشـــگاه کتاب بود باز هم به عنوان یکی از روزهای شـــلوغ 

نمایشـــگاه ثبت شـــد.  البته در کنار این موضوع باید بگوییم حوزه کتاب 

تقریبا غیر از نمایشـــگاه کتاب، روزهای پرباری را در بهار ۱۴۰2 گذراند. از 

افتتاح کتابخانه های مختلف در استان ها تا برگزاری جشنواره های فرهنگی 

و هنری مثل جشنواره قصه گویی که نهاد کتابخانه های عمومی آن را برگزار 

کرده و استقبال زیادی از آن شد. در این میان حضور ایران در نمایشگاه های 

کتاب دنیا نیز به چشـــم می خورد؛ در این یک ماه اخیر در چند نمایشـــگاه 

بین المللی حضور داشـــته ایم که در برخی از این نمایشگاه ها برای بار اول 

به عنوان میهمان حضور پیدا کردیم.« 

آمارهاهمهآنچیزیکهاینروزهادرفضایفرهنگوهنرکشـــور

رخدادهرانشاننمیدهند.آمارهافقطمیگویندهرچهازروزهای

بهار۱4۰2میگذریمنســـبتحضورخانوارایرانیبارویدادهاو

اتفاقاتفرهنگیبیشتربهمرزواقعیشدننزدیکمیشود.جریان

سیاســـیایکهفضایفرهنگواهالیهنررابهمدتششماهبه

گروگانگرفتهبود،حالادرمقابلخواســـتومطالبهبهحقمردم

برایبازگشـــتبهزندگیعادیدستوپابستهماندهاست.کافی

اســـتیکباردیگرآنفضایپرتنشومملوازبدبینیششماهه

دومســـال۱4۰۱رامرورکنید؛یکجریانپرقدرترسانهایتمام

تجهیزاتشرابهمیدانآوردهبودتاشورزندگیراازمردمبگیردو

حالاکهنگاهپرشورجوانیکهبهیککنسرتمیرودیاخانوادهای

کهسرخوشازسالننمایشتئاتریاسینمابیرونمیآیدرامیبینیم

بایدبیشترقدراینروزهارابدانیمومدیرانودستگاههایفرهنگی

همبایدبیشازپیشبرایتوســـعهاینفضایپرنشـــاطفرهنگی،

دقتنظرداشتهباشند.واضحاستکهتوسعهاینفضایپرنشاط

فرهنگینیازمندنگاهیمدبرانهازجانبکارشناســـانزبدهحوزه

فرهنگوهنراســـتوهرگونهبیتدبیریوبرخوردهایخارجاز

قاعدهمدیریتفرهنگی،فضارامستعدتنشهایبعدیمیکند.

میلاد جلیل زاده- عاطفه جعفری
گروه فرهنگ

  هنر به روایت آمار
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ادامه از صفحه ۱۲

fفرهنگفرهنگ a r h i k h t e g a n o n l i n e

  400 کنسرت بدون حاشیه 
همین چند روز پیش در صفحه فرهنگی در مورد کنسرت ها و حواشی ای که 

برای برگزاری این رویداد فرهنگی پیش آمده بود، نوشتیم. اهالی موسیقی 

به نســـبت هنرهای دیگر، روزهای ســـخت و تلخ زیادتری را گذراندند. 

درســـت است که بازگشت شان برای برگزاری کنسرت ها به سختی انجام 

شد اما بهار 1402  روزهای خوبی برای اهالی موسیقی بود. بیایید کمی 

به عقب برگردیم؛ »نیم فصل لیگ فوتبال تمام شـــد، همه فوتبال شان و 

شغل شـــان را انجام دادند و میلیاردها پول رد و بدل شد. مثل پزشکان، 

رســـتوران داران، خلبانان، مغازه داران، مکانیکی ها، شیرینی فروش ها 

و... ولی کسی بابت انجام شغل شان به آنها دشنام نمی دهد! انجام این 

مشاغل عادی ســـازی هم به حساب نمی آید ولی نوازندگان موسیقی از 

زمان شـــروع کرونا بیکارند و این روزها به فروختن ساز و وسایل شخصی 

روی آورده اند. می گویند فوتبالیست ها در این شش ماه خوشحالی بعد 

از گل انجام ندادند. من فدای هنرمندانی که سال هاست نه شادی پس 

از اجرا دارند و نه قبل از آن!...«

این حرف های محمد معتمدی در دی ماه 1401 حرف بسیاری از اهالی 

موسیقی بود که از شرایطی که بر صنعت موسیقی حاکم شده بود گلایه 

داشـــتند. ضرری که به جان موسیقی نشسته بود و تا حرفی از برگزاری 

کنســـرت می شد، با هجمه های سنگین رسانه ای علیه فعالان این حوزه 

صحبت از برگزاری کنسرت رها می شد. بعد از برگزاری جشنواره موسیقی 

فجر، اما اوضاع جور دیگری رقم خورد و تقریبا کنسرت ها توانستند اوضاع 

بهتری پیدا کنند. همزمان با آغاز بهار با وجود اینکه با ماه مبارک رمضان 

همراه بود، اما کنســـرت ها برگزار شدند. در فروردین 1402 و از ابتدای 

ســـال جدید حدود 92 کنسرت برپا شـــد. همزمان با پایان ماه مبارک 

رمضان و عید سعید فطر بسیاری از خوانندگان کنسرت هایی را در تهران 

و به خصوص شهرستان ها تدارک دیدند. طبق آمار در پایان بهار 1402 

بیش از 400 کنســـرت در کل کشور برگزار شده است که تقریبا از همه 

این کنسرت ها استقبال شده و به سانس های متعددی رسیده اند. طبق 

گزارشـــی که هفته گذشته منتشـــر کردیم برگزاری همه این کنسرت ها 

بدون حاشیه، در یک فضای آرام و با حضور حداکثری مردم بوده است. 

استقبال از کنسرت علیرضا قربانی به حدی بود که چندین بار تمدید شد. 

تنها حاشیه کنسرت های سال جدید اتفاقات چند شب پیش در کنسرت 

گروه لیان بود. بحران آفرینی ای که سودش بیشتر برای کسانی است که 

هیچ ربطی به حوزه فرهنگ ندارند و نان شان در دوقطبی سازی هاست. 

اما به غیر از برگزاری کنسرت ها برنامه های موسیقایی دیگری نیز تدارک 

دیده شده است؛ ازجمله جشـــنواره بین المللی »ماه امت« که با حضور 

هنرمندان و خوانندگانی از کشـــورهای ایران )مجید اخشابی و غلامرضا 

صنعتگر(، پاکســـتان، افغانستان، لبنان و یمن از 29 فروردین تا هشتم 

اردیبهشـــت در مشهد برگزار شد. این جشنواره با رویکرد هویتی و جهان 

اسلام و تبادل فرهنگی برنامه ریزی شده و اجرای خوانندگان نیز در این 

راستا و با موضوع مشـــهد، امام رضا)ع(، آواها و نواهای اسلامی است. 

رویداد فرهنگی و هنری، نمایشـــگاه صنایع دســـتی اقوام ایرانی، غذا و 

خوراکی های کشورهای مختلف نیز در حاشیه جشنواره »ماه امت« برپا 

شده است. 

همچنین منطقه فرهنگی و گردشـــگری عباس آباد، 1۷، 29، ۳0، ۳1 

فروردین و یکم تا دوم اردیبهشت برنامه »شب های لبخند« را با بخش های 

مختلف فرهنگی و هنری و کنســـرت های موسیقی به صورت رایگان در 

بوســـتان آب و آتش برگزار کرد. اجرای گروه موســـیقی »روناک« از اقوام 

مختلف ایران زمین و کنسرت خوانندگان؛ حمید عسکری، محسن میرزاده 

نوازنده دوتار و خواننده با اجرای ترانه های محلی خطه خراســـان )امیر 

تاجیک، سینا درخشنده، علی عبدالمالکی( از جمله این برنامه ها بود. 

همچنین جمعی از خوانندگان موســـیقی پاپ نیز کنســـرت هایی را در 

دبی، اروپا و آمریکا برگزار کردند. کنســـرت های علی یاسینی 22 آوریل 

)دوم اردیبهشـــت(، رضا صادقی 2۳ آوریل )سوم اردیبهشت( و علیرضا 

طلیسچی 24 آوریل )چهارم اردیبهشت( در سالن هتل جمیرا دبی برگزار 

شـــد. کنسرت رضا بهرام دیگر خواننده موسیقی پاپ 2۸ آوریل )هشتم 

اردیبهشـــت( در وین اتریش، 29 آوریل )نهم اردیبهشت( در برلین، ۳0 

آوریل )دهم اردیبهشـــت( در گوتنبرگ، یکم می )11 اردیبهشـــت( در 

هامبورگ آلمان برگزار شد. 

  جذاب و باکیفیت   
شـــبکه نمایش خانگی از بدو شـــروع به کار تا به الان توانسته مخاطبان 

زیادی داشـــته باشـــد، فارغ از حواشی ای که این روزها بین این شبکه و 

ساترا وجود دارد و موضوع مورد بحث ما نیست، می خواهیم در این بخش 

از سریال ها و برنامه های جدید بگوییم که در بهار 1402 توانستند رونق 

را به شبکه نمایش خانگی بیاورند. 

سریال »پوست شیر« تولید 1401 بود اما در بهار 1402 به پایان رسید، 

ســـریالی که بســـیار پرمخاطب بود.  پوست شـــیر  به لحاظ ژانر و شیوه 

روایـــت یک تجربه جدید برای بـــرادران محمودی بود و می توان گفت از 

بقیه کارهایشـــان یک سر و گردن بالاتر قرار می گیرد. هدایت بازیگران و 

به اجرا درآمدن کامل فیلمنامه در تصویر به درستی صورت گرفته است. 

همه چیز در این ســـریال به اندازه و درست به اجرا درآمده بود و بازیگران 

در جای خود به درستی قرار گرفتند و همین باعث شد تا پوست شیر برای 

مخاطبان جذاب باشـــد و در فضای مجازی هم برای قسمت آخر و اینکه 

چه اتفاقی می افتد، بحث های زیادی پیش بیاید. 

سریال »مگه تموم عمر چندتا بهاره«، عنوان جدید سریال شبکه نمایش 

خانگی اســـت که توسط ســـروش صحت و ایمان صفایی نوشته شده و 

محمدرضا تخت کشـــیان تهیه کنندگی این ســـریال را برعهده دارد. در 

این ســـریال زندگی آرام اعضای خانواده ربانی به دلیل ورود ناخواســـته 

یک مار، کشـــف یک نسخه خطی نفیس و یک سوراخ مرموز دستخوش 

تغییراتی می شود. 

مســـابقه »صداتو« به کارگردانی و تهیه کنندگی حامد جوادزاده عنوان 

تازه ترین پروژه غیرداستانی فیلیمو است که با زمینه معمایی-موسیقایی 

و جنبه ســـرگرمی تا به حال ۳ قسمت آن منتشر شده و با توجه به اینکه 

موســـیقی جذابیت های خاص خودش را دارد این مسابقه هم تا به الان 

مورد استقبال مخاطبان شبکه نمایش خانگی قرار گرفته است. 

سریال »آکتور« درباره  دو بازیگر خرده پای تئاتر بود. دو بازیگری که هنوز 

کارشان خیلی نگرفته و با نقش بازی  کردن در مراسم ها یا اجراهای کوچک، 

پول درمی آورنـــد و روزگار می گذرانند. آنها در نقش افراد گوناگونی فرو 

می روند و وارد موقعیت هایی از زندگی دیگران می شـــوند و آن را تبدیل 

به یک صحنه خاطره انگیز می کنند. آکتور برای مخاطب شبکه نمایش 

خانگی جذاب بود و در عین حال اثری خوش ساخت با ریتم درست بود 

و تمام شدنش حسرت مخاطبانش را در پی داشت که چرا این سریال به 

اتمام رسیده است. 

البته شبکه نمایش خانگی برای روزهای آتی اش هم سریال های زیادی 

را تدارک دیده و مهم ترین آن، فصل دوم »زخم کاری« اســـت که به زودی 

از فیلیمو پخش خواهد شد. 

  شاهنامه روی صحنه   
در حـــوزه تئاتر هم این روزها اوضاع خوبی حاکم بود و اجراهای متعددی 

روی صحنه رفت اما شـــاید مهم ترین اجـــرا را باید به نمایش »هفت خان 

اســـفندیار« اختصاص دهیم، نمایشی که به کارگردانی حسین پارسایی 

و با طراحی حرکات نمایشـــی علی براتی که پیش از این طراحی حرکت 

نمایش های »دریادلان«، »مری پاپینز« و »ســـیصد« را در کارنامه خود دارد 

روی صحنه رفته است. 

این نمایش برداشـــتی آزاد از شاهنامه فردوسی، حکایت سفر پرماجرای 

اســـفندیار رویین تن به قصد رهاندن خواهرانش همای و به آفرید از چنگ 

تورانیان را روایت می کند. این کار محصول ســـازمان رسانه ای هنری اوج 

و با همکاری بنیاد فرهنگی هنری رودکی تولید شـــده اســـت. از این کار 

استقبال خوبی هم شده و چند ماهی می شود که روی صحنه است. البته در 

صفحه ای که به بهانه این نمایش منتشر کردیم ایراد و اشکالات این نمایش 

را هـــم گفتیم اما حتما اجرا کردن این نمایش آن هم چند ماه روی صحنه 

نگه داشتن کار سخت و پیچیده ای است و مساله مهم دیگر این است که 

روی صحنه شاهنامه فردوسی را می بینیم که برای همه ما که علاقه به زبان 

فارسی داریم ساخته شدن چنین نمایش هایی بسیار ارزشمند و مهم است. 

جلســـه نمایش و نقد و بررســـی مســـتند بی وتن ها، به کارگردانی حسین 

شـــمقدری به عنوان اولین برنامه از فصل جدید برنامه پاتوق مســـتند، روز 

گذشته اول تیرماه در سینما سپیده برگزار شد. 

اولین برنامه از فصل جدید برنامه پاتوق مســـتند که از سال 1401 توسط 

ســـازمان سینمایی ســـوره و در راســـتای هم اندیشـــی و هم افزایی میان 

مستندسازان و علاقه مندان به ســـینمای مستند راه اندازی شده بود، روز 

پنجشنبه اول تیر با نمایش و نقد و بررسی مستند بی وتن ها، به کارگردانی 

حســـین شمقدری و تهیه کنندگی محمدحســـن مددی در سینما سپیده 

برگزار شد. 

حامد شـــکیبانیا که اجرای این برنامه را برعهده داشت، بیان کرد: »بیشتر 

مستندهایی که حسین شـــمقدری می سازد، غیرقابل پخش است اگرچه 

خود ایـــن اتفاق را مثبت ارزیابی می کنـــد. امیدواریم بی وتن ها به کمک 

شـــبکه های مجازی و رسانه های اجتماعی امروز به دست مخاطبان برسد؛  

چراکه این مستند تلاش یک فرزند برای رساندن فریاد مظلومیت پدرش از 

طریق مستند و رسانه است.« 

حسین شمقدری، کارگردان بی وتن ها در ادامه عنوان کرد: »من مستندساز 

احســـاس می کنم باید ظلمی که در تاریخ ما بر برخی افراد گذشته و کمتر 

دیده شده است، در قالب مستند روایت کنم. همچنین باید بگویم که پشت 

سینمایی که ظاهرش زیبا و هنر است، یک جنگ نمایانی است.« 

وی ادامه داد: »اینکه چون پدرم در ســـینما بود، من وارد این حوزه شـــدم، 

دلیل محکمی برای مستندســـازی ام نیست. اگرچه من از بچگی در پشت 

صحنه بزرگ شـــدم و حتی ســـال ۸۸ هم بچه های دانشگاه شریف از من 

خواســـتند اثری بسازم . شاید بتوانم بگویم علت اصلی من برای حضور در 

حوزه مستندســـازی  انگیزه و دغدغه ای بود که داشتم و تصور می کنم باید 

نسبت به سینمای داستانی پررنگ تر باشد .« 

این مستندســـاز با بیان اینکه مجید نوری، فرزند حمید نوری را که ســـوژه 

بی وتن هاســـت، بسیار اتفاقی در یک پاســـاژ ملاقات کرد و همین مساله 

دلیل ســـاخت مستند شـــد، عنوان کرد: »ایشان به من گفت که پدرم را در 

ســـوئد زندانی کرده اند و هم اکنون در انفرادی اســـت. مجید نوری از من 

خواست با دغدغه خودش مستند بسازیم و حتی هزینه سفر را هم پرداخت 

کرد. ما این مســـتند را هم اکنون در سایت »یک فیلم« می فروشیم و بخشی 

از درآمـــد را به مجید نوری پرداخت می کنیم تـــا هزینه ای را که برای پروژه 

کرد، به او بازگردانیم.« 

شمقدری ادامه داد: »روز اولی که می خواستم روی این مستند کار کنم به 

من گفتند که سازمان مجاهدین خلق مخوف است و اگر کینه کنند ممکن 

اســـت کارم را تلافی کنند . ســـازمان مجاهدین خلق از نظر مالی و قدرت، 

توانایی بالایی دارد و توانســـته خود را با اقداماتی که انجام داده است، سر 

زبان ها بیندازد و به جلو حرکت کند . با این تفاسیر به دلیل آنکه اعتقاد دارم 

اگر زندگی می کنم یک آرمانی دارم، خطر را به جان خریدم و براساس وظیفه 

به ســـراغ ساخت این اثر رفتم. همچنین معتقدم ساخت این مستند روزی 

من بوده است تا ثبت شود و در تاریخ بماند .«

وی یادآور شـــد: »روزی که ما وارد ســـوئد شدیم، بدون خبر قبلی به دادگاه 

رفتیم و من شناسایی شدم. شاید برایتان جالب باشد بدانید که افراد حاضر 

در آنجا در لحظه برایم شعار ساختند و گفتند »مستندساز ولایت برگرد برو 

سفارت.« همچنین همان شب اول کمپینی تشکیل شد که به پلیس امنیت 

ســـوئد گزارش داد . شبی که این هجمه ها شکل گرفت، استخاره کردم که 

خوب آمد . و همین باعث شد ترسم بریزد و کارم را انجام دهم.«

کارگردان بی وتن ها، با بیان اینکه قبل از سفر با سوئد دو ماه به صورت فشرده 

پژوهش کرده است، گفت: »در تحقیقاتم متوجه شدم افرادی که در شروع 

تشکیل سازمان مجاهدین خلق بودند، آدم های عمیق و اهل مطالعه بودند 

که فلسفه فکری داشتند، اما در حال حاضر این گونه نیستند و بسیار سطحی 

شـــدند. البته بخشی از اتفاقات در مستند روایت نشد؛ چراکه ما با سازمان 

جنایتکار و مخوفی طرف بودیم.« 

شمقدری در پایان با بیان اینکه مستند بی وتن ها در دو سفر و براساس تجربه 

شخصی ساخته شده اســـت و اثر پژوهشی نیست، خاطرنشان کرد: »ذکر 

این نکته خالی از لطف نیســـت که در زمینه دادگاه حمید نوری رسانه های 

خارجی بسیار قوی کار کردند و مستندهایی ساختند، اگرچه واضح است که 

با حمایت های سیاسی این آثار ساخته شده است. اثر من، اولین کاری است 

که از سمت ما یعنی ایران صورت گرفت. همچنین در حوزه خبر هم ضعیف 

عمل کردیم و متاسفانه در رسانه ها اثبات شد یک جانی را گرفتند   و به این 

مساله یقین دارند. اینها همه برای جریان آن سمت است و جمهوری اسلامی 

تا امروز علیه منافقان در جوامع بین المللی شرکت نکرده است و رسانه های 

خارجی فضای خالی را برای انجام کارهای خود فراهم دیده است.« 

در ادامه مجید تفرشـــی، پژوهشگر و سندپژوه در زمینه تاریخ معاصر بیان 

کرد: »من در فضا، محیط خانوادگی و زمانی و فرهنگی رشد پیدا کردم که 

هم کسانی که دلبسته و وابسته سازمان مجاهدین خلق بودند و هم کسانی 

که دشمن آن بودند، حضور داشتند. بهترین دوستان من در مدرسه در اوایل 

دهه ۶0 یکی در جبهه شهید و نفر دیگر به عنوان عضو سازمان مجاهدین 

خلق اعدام شد.« 

وی افزود: »اساسا مســـاله مجاهدین خلق که تبدیل به دغدغه ملی شده   

است، افراد را به هم دور و نزدیک می کند. البته نگرانی درباره خطر سازمان 

مجاهدین خلق باعث شد از هر فرصتی استفاده و درباره آن صحبت کنم. 

در حال حاضر برخورد من با این فرقه به دلیل ســـاخت یک مجموعه مستند 

عینی تر و ملموس تر شـــده اســـت، اتفاقی که تا چند سال تنها با اعضای 

سابق رخ می داد.« 

این پژوهشگر با اشاره به اینکه مساله مجاهدین خلق یک موضوع بسیار مهم 

در تاریخ سینمای ایران است، مطرح کرد: »ما با سازمانی مواجه هستیم که 

از نظر مالی، درآمدی که از دشمنان ایران برای مقابله با دولت مستقر، نظام 

حاکم و منافع ملی کشور به دست آورده، در تاریخ دنیا بی نظیر است. سوا و 

ورای نظام و دولت مستقر، دستور و پیام سازمان مجاهدین خلق به صورت 

علتی این است که از هر راهی، با هر کمکی و باتوجه به تبعاتش باید مقابله 

کنیم و به قدرت برسیم.« 

تفرشـــی ادامه داد: »وقتی که اعضای ســـازمان مجاهدین خلق به صورت 

رسمی وارد عراق شدند، باعث شد هیچ اپوزیسیونی نتواند با آنها رقابت کند. 

به عنوان نمونه این سازمان 100 هتل در اروپا دارند. ناگفته نماند پول هایی 

که می گیرند، سرمایه گذاری می کنند. در حقیقت از سود حاصله، نیمی را 

خرج می کند و نیم دیگر را روی سرمایه اصلی خود می گذارند.« 

وی یادآور شد: »بعد از رفتن مجاهدین خلق به عراق ما با نسلی مواجه شدیم 

که هیچ ارتباطی به طور عاطفی با ایران ندارد. وقتی پس از 11 سال مجبور 

می شـــوند از عراق خارج شوند، هیچ کشور اروپایی تمایل به پذیرفتن آنها 

ندارد . اگرچه برچسب تروریست از آنها برداشته شده بود اما شاید بتوان گفت 

علت اصلی نپذیرفتن آنها در کشـــورها این بود که در آن زمان اتحادیه اروپا 

اعلام کرد ما با چند هزار روانی که سابقه تروریستی دارند، مواجه هستیم که 

می توانند معضلات جدی ایجاد کند. علت حضور آنها در آلبانی نیز به دلیل 

فقیر و تحت سلطه بودن آن است که اخیرا هم اتفاقاتی برای آنها افتاد.« 

این پژوهشـــگر با بیان اینکه ماجـــرای پرونده حمید نوری که در بی وتن ها 

اشـــاره شده است سه ضلع دارد، تصریح کرد: »سازمان مجاهدین خلق در 

ابتدای پرونده هیچ کاره و واقعیت این است که پروژه توسط مجاهدین ربوده 

و تبدیل به پرونده ســـازمان مجاهدین خلق علیه جمهوری اســـلامی ایران 

شد. تلاشـــی که صورت گرفته، فراتر از حمید نوری ا ست. در حقیقت یک 

کمپین تجمیع شده علیه ایران تشکیل دادند و حتی از سازمان مجاهدین 

خلق اباحه سازی کردند، یعنی نهادی که همه ایرانیان بر سر نخواستن آن 

متحد بودند، در دادگاه تطهیر شد .«

تفرشـــی تاکید کرد: »ناگفته نماند اگرچه ایـــن اتفاق قبلا رخ داده بود اما 

دادگاه حمید نوری قباحت دیده شـــدن و کنشـــگری مجاهدین خلق را از 

بین برد. و این اتفاق مجاهدین خلق را برای آنچه ادعا داشتند ، آماده کرد . 

شخص آقای نوری برای ایجاد ترس و نگرانی در مقامات ایرانی ساکن اروپا 

مهم است تا جو ارعاب و تهدیدی را برای ایران فراهم کنند.« 

 وی با اشاره به اینکه در مستند بی وتن ها، چند بار تکرار شد که حمید نوری 

در زندان جای خوبی دارد، عنوان کرد: »باید در هر کشوری مسائل زندان و 

آنچه را که مربوط به محیط سلول است، با خودش مقایسه کرد . این اتفاق در 

قیاس با بقیه موارد غیراخلاقی، غیرقانونی و غیرمتعارف است.« 

این پژوهشگر تایید کرد: »فراموش نکنیم که مجاهدین خلق به دلایل سیاسی 

ایدئولوژیک و مالی و عاطفی، طرفدار دارند و باید بسیار جدی به کنش های 

این سازمان که هنوز وجود دارد، توجه کنیم.« 

تفرشی در پایان با بیان اینکه مساله مجاهدین خلق، دغدغه و نگرانی تمامیت 

ارضی ایران و منافع ملی اش اســـت و ربطی به حکومت مستقر شده ندارد ، 

خاطرنشان کرد: »بی وتن ها، مستندی هوشمندانه، شجاعانه و هشداردهنده 

است که ضعف ایران در دیپلماسی عمومی و مردمی و رسانه ای را به نمایش 

می گذارد. ایران عرصه ای را برای تبلیغات مجاهدین خلق خالی گذاشـــته 

اســـت و ایران مداران و ایران دوســـتان نیز این عرصه را خالی کردند و تصور 

می کنند اگر حرف نزنند، خوب اســـت . اگرچه تحولات روزهای گذشته در 

آلبانی نقطه عطفی بود بر اینکه سازمان مجاهدین خلق به فرقه تمام  عیاری 

تبدیل شود که در آینده سیاسی ایران در هر محوری نقشی نداشته باشند.«

پاتوق مســـتند«، در فصل جدید با مشارکت پخش »رویش« موسسه بهمن 

سبز، سفیرفیلم و شبکه مستند و مرکز مستند سوره برگزار می شود. 

  گزارش

در اولین برنامه فصل جدید »پاتوق مستند« مطرح شد 

تفرشی: »بی وتن ها« مستندی هشداردهنده 
برای ضعف ا�ران در د�یپلماسی عمومی است
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خردادماه در نقطه صفر مرزی و در کناره رود ارس، 

رویدادی فرهنگی-هنری به اجرا درآمد. مرحله 

ملی و اختتامیه »دومین جشنواره قصه گویی نهاد 

کتابخانه های عمومی کشور« به میزبانی اداره کل کتابخانه های عمومی استان 

آذربایجان شرقی و با مشارکت منطقه آزاد ارس برگزار شد. 

جشنواره ای که در آن کتابداران کتابخانه های عمومی برای تعریف هنرمندانه تر 

قصه به رقابت می پردازند. نخســـتین دوره این جشنواره آذرماه 1397 آغاز شد و 

یک چهارم کتابداران در آن شـــرکت کردند. همه گیری کرونا و تعطیلی خدمات 

حضوری کتابخانه ها و جشـــنواره ها، نظم برگزاری این دوســـالانه را برهم زد اما 

کتابداران از این فترت برای گذراندن دوره های آموزشی و حضوری قوی تر استفاده 

کردند. به گواه داوران، مخاطبان و شاهدان از خرداد 139۸ در ساری تا خرداد 

1۴۰۲ در جلفا، فاصله بیش از دو زمان و مکان است.

در دومین دوره بیش از ۵ هزار نفر در این لیگ کشـــوری، از مرحله اســـتانی تا 

منطقه ای به رقابت پرداختند تا 9۶ اثر، شامل ۴۸ اثر در بخش قصه گویی دیجیتال 

و ۴۸ اثر در بخش قصه گویی صحنه ای، برای کسب مقام برتر تلاش کنند. 

اما این استقبال و آن استعداد، ثمره صرف این جشنواره و مدت برگزاری آن نیست 

بلکه این رود از سرچشمه هایی جاری شده است. نهاد کتابخانه های عمومی کشور، 

به عنوان متولی مدیریت کتابخانه های عمومی در ایران، از چند ســـال گذشته، 

با درک این واقعیت که »جامعه کتاب خوان« در گروی »کودکان کتاب دوســـت« 

خواهد بود، نگاهی راهبردی به این حوزه داشته و ماموریت ها و برنامه های خود 

را بر این مبنا تعریف کرده است. 

در گام نخســـت تمامی نقاط خدمت این بزرگ ترین شبکه فرهنگی کتاب محور، 

با بیش از 37۰۰ کتابخانه در سراسر کشور، به بخش کودک مجهز شد. جمعی 

از ۵ هزار کتابدار کتابخانه های عمومی، که بیشـــتر آنها کتابداری را آکادمیک 

آموخته انـــد، با گذرانـــدن دوره های تخصصی حالا »کتابدار کودک« هســـتند. 

برگزاری دوره های آموزش قصه گویی با تدریس اســـاتید بنام، تقویت کننده این 

فضا بود. راه اندازی 13 کتابخانه ویژه کودک و نوجوان، ساخت برنامه تلویزیونی، 

بـــا نقش آفرینی کتابدار عضو، و تولید کتاب بخـــش دیگری از این زنجیره با نام 

»هدهد ســـفید« اســـت. انتخاب این رویکرد و اقدامات متنوع، نتیجه خود را در 

سهم بیش از ۶۰ درصدی کودکان و نوجوانان از حدود 3 میلیون نفر عضو فعال 

کتابخانه های عمومی نشان داده است. 

نهاد در پی بازتعریف کتابخانه های عمومی، به عنوان مراکز فرهنگی اجتماعی، 

نسل جدید کتابخانه های عمومی را با ده ها خدمت، تجهیز و راه اندازی کرده است؛ 

مانند آنچه در کتابخانه شهید سپهبد قاسم سلیمانی در شهر سهند در اولین روز 

تابستان به بهره برداری رسید. بخش کودک، اتاق بازی، اتاق مادر و کودک، اتاق 

علم، ساخت کده و... برای کودکان و نوجوانان از یک سو، دسترسی به پایگاه های 

اطلاعاتی علمی، اتاق پژوهشـــگران، اتاق مطالعه اختصاصی، نشریات، کلاس 

آموزشی رایانه محور، گالری، سالن جلسات و آمفی تئاتر برای بزرگسالان از سوی 

دیگر، خدماتی است که حالا نه در پایتخت، نه در مرکز استان، بلکه در یک شهر 

جدید میزبان علاقه مندان به کتاب و کتابخوانی است. 

»نهال امید« جشنواره قصه گویی، ریشه در توجه به عنصر تعیین کننده »کودک« و 

اعتماد به توانمندی و دغدغه »کتابدار« دارد. با تقویت اعتبارات نهاد برای توسعه 

و تجهیز کتابخانه های عمومی برای ارائه خدمات جدید و راه اندازی کتابخانه های 

سیار برای مناطق کمتربرخوردار و دشوارگذار و ارتقای وضعیت معیشتی کتابداران، 

می توانیم ضمن افزایش ظرفیت این شـــبکه گسترده، نوید آینده ای روشن برای 

کودکان این سرزمین را داشته باشیم. 

  یادداشت

رود »قصه گو�یی« جاری در  دشت »کتابخانه«
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فرهنگفرهنگ f a r h i k h t e g a n o n l i n e

»میگفـــتبایدقصهراجوریتعریفکنیتا

بچههاکهالانتمرکزشـــانهمهجاهســـتو

فضایمجازیرابرایخودشـــانتمامزندگی

میدانندجذبقصهشـــوند.داستانوقصههمیشهجذاباست.«ساعت

8بهتبریزرســـیدیموازآنجابهسمتجلفاحرکتکردیم.بعدازرسیدنبه

منطقهآزادارسبیلبوردهایخیابانهانشانمیدادکهقراراستیکاتفاق

مهمفرهنگیدراینشهرمرزیبیفتد.

برایاختتامیهدومیندوســـالانهقصهگویینهالامیدبهمرزیترینشهر

درشمالشـــرقیکشوردعوتشدیم؛جشنوارهایکهخودشمهماستو

برگزاریاشدریکشهرصنعتیمهمترشمیکند.

زهراازایلامبهاینجشـــنوارهآمدهاســـتومیگوید:»اولینباربودکهدر

جشـــنوارههایقصهگوییشـــرکتکردموپسازمنتخبشدندرمرحله

منطقهایجشـــنوارهاحســـاسکردمتواناییادامهفعالیتدراینحوزهرا

دارم.قصهگوییهنراست.بهنظرمهمهنمیتواننداینکارراانجامبدهند،

البتهماازمادرانمانقصهشنیدهایموهمانراباآموزشهاییبهروزشدهبه

بچههامیگوییم.«

زهراکتابداراستوبهگفتهخودشقصهگوییلازمهکارکتابداریاست،او

میگوید:»قصهتوانانتقالفرهنگهارادارد.همینماکهدراینجشنواره

ازاســـتانهایمختلفحضورداریم،میتوانیمفرهنگخودمانراباهمبه

اشتراکبگذاریموازاینتجربیاتدرکارماناستفادهکنیم.«

روایتیازدومیندورهجشنوارهقصهگویی»نهالامید«

رو�ش امید

قصه خوب، نسل خوب 
صحبت های زهرا که تمام می شود نگاهم در لابی هتل می چرخد. تقریبا 

همه مشغول کارند، گعده های مختلف دارند با هم در مورد جشنواره ای 

صحبت می کنند که شاید قدمت برگزاری اش به دو دوره برسد اما توانسته 

است استعدادهای فراوانی را دور هم جمع کند. 

برای اینکه از جشـــنواره بیشتر بدانم به سراغ سرچ های اینترنتی می روم 

و به این نتایج می رســـم، دومین دوســـالانه قصه گویی با عنوان »نهال 

امید« با شـــعار »قصه خوب؛ نســـل خوب« و با هدف ترویج قصه گویی، 

شناســـایی و تشویق و بهره مندی از توانمندی های شبکه کتابخانه های 

عمومـــی، کتابـــداران و اعضـــا، در دو بخش قصه گویـــی صحنه ای و 

قصه گویـــی دیجیتـــال، از ۴ مردادماه 1۴۰1 فراخوان خود را منتشـــر 

کرد. در فراخوان دوســـالانه »نهال امید« ارج نهادن سنت قصه گویی و 

تلاش در جهت گســـترش خدمات جنبی کتابخانه ها برای ایجاد  انگیزه 

مطالعه، شناسایی اســـتعدادها، تشویق و بهره مندی از توانمندی های 

مختلف در کتابخانه های عمومی جهت اعتلای توسعه علمی و فرهنگی، 

ایجاد زمینه لازم برای ارتقای دانش نظری و تبادل تجربیات مفید و موثر 

میان کتابداران قصه گو، اســـتفاده از فعالیت های ادبی ادبیات روایی از 

جمله قصه، داســـتان و شـــعر در تعالی و مقاوم سازی فرهنگ مطالعه و 

درنهایت تولید و توســـعه محتوای منطبق بر ترویج فرهنگ بومی ملی و 

اســـلامی در کتابخانه های عمومی از اهداف برگزاری دومین دوره این 

دوسالانه عنوان شده است. 

هدهد با خبر خوش آمده است
ســـالن اختتامیه در حال پر شـــدن است و بچه ها با تشـــویق هایی که می کنند، 

می خواهند که مراســـم زودتر شـــروع شود و بالاخره با رسیدن وزیر ارشاد و دبیرکل 

نهاد کتابخانه ها مراســـم با اجرای گیتی خامنه آغاز می شـــود. همه مراسم جوری 

چیده شـــده اســـت که بچه ها اذیت نشوند و حوصله شان ســـر نرود. با آمدن بهرام 

شاه محمدلو بخش اول برنامه شروع می شود و جمعیت همزمان با هم آقای حکایتی 

معروف را می خوانند و او با آمدن به روی صحنه از هدهد می گوید که به عنوان نماد 

نهاد کتابخانه ها برای کودکان و نوجوانان نام گذاری شـــده است. عروسک هدهد 

رونمایی می شود و بچه ها بیشتر از همه ذوق می کنند. 

و در ادامه شعر نغمه مستشار نظامی خوانده شد که برای کتابخانه های هدهد سفید 

گفته شده بود و در بخشی از این شعر که مورد استقبال بچه ها قرار گرفت می شنویم:

»یکی بود یکی نبود، زیر گنبد کبود، تو کتابخونه ما، قصه گو نشسته بود 

آقای حکایتی، اسم قصه گوی ماست، شهر هدهد سفید، شهر خوب قصه هاست

شهر هدهد ســـفید، شهر دوستای کتاب، توی این شـــهر قشنگ، نیست سوالی 

بی جواب

هدهد از باغ خدا، باغ قرآن اومده، با یه قصه قشنگ، از سلیمان اومده

بهترین قصه ها رو، توی قرآن بخونید، دوست هدهد سفید، دوست خوبی بمونید

هدهد قصه ما، دوست خوب بچه هاست، عکس هدهد همه جا، تو کتابخونه ماست...«

9 روش داستان گویی در دنیا
محمدرضا سرشار یکی از داوران این دوره از جشنواره است؛ 

نویســـنده ای که او را با قصه ظهرهای جمعه می شناسیم. 

تصمیم گرفتم گفت وگویی با او داشته باشم تا در مورد قصه 

و داســـتان بگوید. سرشار شنیدن داستان را برای کودکان 

قدمی در راســـتای علاقه مندســـازی آنها به مطالعه عنوان 

می کند و می گوید: »برخی کودکان حوصله مطالعه نداشته 

اما علاقه مند به شنیدن هستند. برخی دیگر نیز ممکن است 

کتابخوان باشـــند اما علاقه مند به شنیدن قصه هم باشند. 

علاوه بـــر آن قصه برای کودکان در ســـنین پایین که توان 

خواندن ندارند، می تواند ابزاری جایگزین کتابخوانی باشد.«

او قـــدم اول برای علاقه مند ســـازی کودکان بـــه کتاب را 

داستان گویی می داند و می گوید: »داستان، درک مخاطب 

را بالا می برد، همه فوایدی که برای خواندن داســـتان برای 

کودکان مترتب اســـت برای شـــنیدن داســـتان هم صدق 

می کند. معمولا قدم اول برای علاقه مندســـازی کودکان، 

داستان گویی است.«

وقتی درحال صحبت هســـتیم بچه هایی که در جشـــنواره 

شـــرکت کردند، با آقای سرشار ســـلام و احوالپرسی و ابراز 

ارادت می کنند، سرشـــار صحبت هایش  در ادامه با اشاره 

بـــه مهم بودن قصه گویی برای کـــودکان می گوید: »اولین 

داستان گویان مادران هستند. پدربزرگ، مادربزرگ و دیگر 

بزرگ ترهای خانواده در همان ســـنین کودکی سنگ بنای 

این هنر را پیش کودکان نهادینه می سازند. شاید در جوامع 

کنونی، پدرهاومادرها به دلیل مشغله، دیگر به قصه گویی 

نمی کننـــد و در این بین، وظیفه ســـنگینی بر دوش دیگر 

نهادها خواهد بود. ارتباط کلامی و حســـی می تواند ایجاد 

روابـــط عمیق کند، قدرت بیان کودکان از طریق شـــنیدن 

تقویت می شـــود و آنها می توانند با این ابزار، تلفظ صحیح 

کلمات را یاد بگیرند.« 

این نویسنده به شـــیوه های سنتی در داستان گویی اشاره 

می کند و می گوید: »قصه گویی حتی با عالی ترین تکنیک ها 

نمی تواند جای شـــیوه های سنتی و طبیعی داستان گویی 

توســـط مادربزرگ ها و پدربزرگ هـــا را بگیرد. هم اکنون 9 

روش داســـتان گویی در دنیا مطرح اســـت ولی بسیاری از 

اینها از داســـتان گویی فاصله گرفتـــه و به بازیگری تبدیل 

شده اند؛ درحالی که این دو مقوله جدا از هم هستند. استفاده 

از عناصر ســـینما و نمایش در حد انـــدک می تواند در این 

حوزه کمک کننده باشـــد اما بهره گیری از آن به میزان زیاد، 

قصه گویی را از هدف اصلی خود دور می سازد و حس داستان 

را به کودک منتقل نمی سازد.«

قصه محبت و همدلی 
کنارم دختری با لباس محلی نشسته است و ذوق زیادی دارد. اسمش 

را می پرســـم و خودش را یاسمن معرفی می کند و می گوید از روستای 

دمشهر در شهرستان میناب، آمده است و می گوید اولین دوره ای است 

که در جشنواره قصه گویی نهال امید شرکت کرده  و بسیار خوشحال است 

که در این جشـــنواره حضور دارد. او از پدر و مادرش می گوید که هر دو 

قصه گو هستند و این هنر زیبا را از آنان آموخته است. 

سالن شلوغ است و سعی می کنیم بلند صحبت کنیم. می گوید: »حضورم 

در این جشنواره تاثیر عمیقی بر تجارب و یادگیری بیشتر درباره چگونگی 

قصه گفتن و رشـــد و پرورش تخیل و قدرت ذهنم داشـــت و جشنواره از 

سطح بالایی برخوردار بود که امیدوارم این توفیق را داشته باشم که در 

دوره های بعد شـــرکت کنم. تاثیر مثبت جشنواره قصه گویی بر کیفیت 

خدمات دهی ما کتابداران بسیار تاثیرگذار است، مهارت کتابداران در 

قصه گویی به طور قطع می تواند کودکان و نوجوانان بیشتری را به سمت 

کتابخانه هـــا جذب کند. کودکان هنگامی که از کتابداران قصه ای نو و 

جذاب بشنوند با عشق و علاقه بیشتری به سمت کتاب ها می شتابند، 

خود ســـعی بر قصه گو شـــدن دارند و به طور مستقیم از کتابداران الگو 

می پذیرند. قطعا برگزاری جشنواره های قصه گویی به  صورت سالانه یا 

فصلی با حضور مخاطبان کودک و نوجوان در دوره های آینده از رشـــد 

کیفی و فنی بیشـــتری بهره خواهد برد و تجربیات جدیدی به دســـت 

خواهد آمد. برگزاری جشنواره های فرهنگی، ادبی و هنری به خصوص 

قصه گویی، رویدادی مربوط به آداب ورســـوم کهن ما اســـت و جایگاه 

ویـــژه ای در خانواده ایرانیان دارد. ما تربیت یافته قصه های پدربزرگ ها 

و مادربزرگ ها هســـتیم و باید این رسم کهن را پاس داشته و با برگزاری 

جشنواره ها و نشست ها در هویت بخشی به کودکان و نوجوانان، تحکیم 

بنیان خانواده، رشـــد فضایـــل اخلاقی و پرورش قوای تخیل و رشـــد 

ویژگی های مثبت شخصیت کودکان نقش خود را ایفا کنیم.« 

از خاطره حضورش در این جشنواره می پرسم و می گوید: »در بخشی از 

قصه، دهل جادویی خالو قنبر به آب های خلیج فارس می افتد، کودکان 

حاضر در مراسم پس  از اتمام برنامه از مربیان خود خواسته بودند که آنها 

را به ســـاحل خلیج فارس ببرند تا دهل جادویی خالو قنبر را پیدا کنند. 

بنابراین اجرای قصه خوب می تواند تاثیر زیادی بر ذهن کودکان داشته 

باشد؛ باعث زیبایی خلق وخو  و آینده کودکان شود و در پیشرفت علمی 

و درسی آنان تاثیرگذار خواهد بود. قصه محبت و همدلی به همراه دارد 

و انسانیت را تا ابد در دل ها زنده نگه می دارد.«

پایم شکست اما برگزیده شدم
صحبت هایم با سرشـــار تمام می شود و قصه گوها را 

می بینـــم که کنار هم جمع شـــده اند تا در کنار هم 

درمورد جشنواره صحبت کنند. 

مریم مجدهادی، کتابدار گیلانی اســـت. او درحال 

تعریف خاطره شکســـتن پایـــش در دوره منطقه ای 

اســـت و می گوید: »در سطح منطقه ای جشنواره که 

به میزبانی اســـتان مازندران برگزار شد، خوشبختانه 

به عنوان یکی از برگزیدگان انتخاب شـــدم و در پایان 

مراسم هنگام برگشت به رشت مچ پایم آسیب دید و به 

مدت سه هفته در گچ بود که این به عنوان خاطره ای 

تلخ اما یادآور روزهای خوبی است.« 

همه شـــوخی می کردند و می گفتند پس ما حاضریم 

دست و پایمان بشـــکند اما برنده شویم. از او درباره 

چرایی شرکت در این جشنواره می پرسم و می گوید: 

»رویداد فرهنگی نهال امید فرصتی بسیار عالی برای 

کتابداران است تا بتوانند به صورت عملی آموخته های 

خود را به کار گرفته و خود را محک بزنند. تجربه اندوزی 

در جشنواره های قصه گویی مفید، ارزشمند و دارای 

اثرات و جنبه های پرباری در زندگی حرفه ای و شخصی 

است، وقتی آموزشی همراه با مصداق عملی و عینی 

باشـــد تاثیر گذاری بیشتری خواهد داشت، رقابت و 

رفاقت با قصه گوهای دیگر شهرها پیشرفت و کسب 

تجربه فراوانی برای من به ارمغان آورد.« 

او لازمـــه کتابـــداری مخصوصا در بخـــش کودک را 

دانستن روش های مختلف برای قصه گویی می داند و 

می گوید: »یکی از تاثیرات مثبت این جشنواره، کیفیت 

خدمات دهی کتابداران بـــه اعضای کتابخانه های 

عمومی اســـت، اگر کتابـــداران بپذیرند که اهداف 

نهاد کتابخانه ها در اشـــاعه اطلاعات به سوی گروه 

ســـنی کودک و نوجوان رفته اســـت، خود را ملزم به 

روزآمد ســـازی در این حوزه می کنند و از طرف دیگر 

یکی از مهم ترین روش های برقراری ارتباط با کودکان 

و آموزش غیرمســـتقیم آنان قصه گویی و قصه خوانی 

اســـت. به عقیده من قصه گویی ابزاری است که هر 

کتابداری باید خود را به آن مسلح کند. تداوم یافتن 

جشنواره قصه گویی توسط نهاد کتابخانه های عمومی 

کشـــور این پیام را دارد که نهاد خود را ملزم به ایفای 

نقش تربیتی برای کودکان، نوجوانان و علاقه مندان 

به حوزه مهم قصه و کتاب کودک می داند و در جهت 

رفع نواقص دوره های پیشین است.« 

دوست بچه ها
زمانی وقتی صحبت از کتابخانه می شـــد، در ذهن همه یک میز و صندلی شکل 

می گرفت و یک مخزن تاریک، اما حالا شـــرایط فرق کرده است و کتابخانه ها به 

قول سازندگان و برنامه ریزان آن به یک پایگاه فرهنگی اجتماعی تبدیل شده اند، 

اولویت اصلی با بچه ها است و در استان های مختلف کتابخانه ها مرکز فعالیت های 

فرهنگی و اجتماعی هســـتند. شـــور و هیجان بچه ها در مراسم اختتامیه بسیار 

بالا است و البته گاهی هم از سخنرانی های زیاد حوصله شان سر می رود. برنامه 

تقریبا به پایان رســـیده و تصمیم می گیرم گپ و گفتی هم با بچه ها داشته باشم. 

در حال رفتن به بالای ســـن هستند تا با عروسک هدهد عکس بگیرند، در همان 

حال از قصه گویی و فعالیت هایشـــان در کتابخانه ها می پرســـم. با شوق و علاقه 

جـــواب می دهند و می گویند که در کتابخانه شهرشـــان، تقریبا هر روز برنامه ای 

فرهنگی  دارند که کمک شـــان می کند کتاب را بیشـــتر دوســـت داشته باشند و 

بیشتر کتاب بخوانند. 

یک نفرشـــان می خواهد  تا وقتی بالا هســـتند عکسی با عروسک هدهد بگیرم و 

آن را منتشـــر کنم. می خندم و عکس را می گیرم و دور هم روی ســـن کنار هدهد 

می ایستند و شروع به خواندن می کنند:

»هدهد قصه ما، دوســـت خوب بچه هاســـت، عکس هدهد همه  جا، تو کتابخونه 

ماست...«

 محمدمهدی زرافشان
فعال فرهنگی

 غزل مرادیان 
خبرنگار
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چرا آلمان پس از چندین دهه به سوی تدوین راهبرد امنیت ملی روی آورد؟

هراس عقاب پیر اروپا از پرواز دوباره

حـدود یـک هفتـه از رونمایـی اولیـن سـند راهبـرد امنیـت ملـی آلمان هـا 

می گـذرد و در ایـن مـدت انتشـار ایـن سـند در داخـل و خـارج از آلمـان 

واکنش های متفاوتی را در پی داشـته اسـت. شـاید این موضوع بیشـتر از 

آن جهـت جلـب توجـه می کـرد کـه حتـی کوچک تریـن و کم اهمیت تریـن 

کشـورهای دنیـا هـم بـرای خود راهبرد امنیت ملی ترسـیم کـرده بودند، اما 

آلمانی هـا پـس از چندیـن دهه و در واقع برای نخسـتین بار از زمان اسـتقرار 

نظام سیاسی جدید پس از جنگ جهانی دوم، به سوی تدوین یک راهبرد 

امنیـت ملـی منسـجم روی آورده بودنـد. البتـه ناگفتـه نمانـد کـه پیـش از 

انتشـار سـند جدیـد راهبـرد امنیـت ملـی، نظامیـان آلمانـی در یـک قالـب 

تقریبـا مشـابه و البتـه محدودتـر بـا نـام »کتاب سـفید«، به برخـی از زوایای 

مرتبـط بـا حـوزه سیاسـت های دفاعـی و امنیـت ملـی پرداختـه بودنـد. امـا 

همان طور کـه »اولاف شـولتس« و دیگـر مقامـات آلمانـی در جریـان مراسـم 

رونمایـی از سـند بـر آن تاکیـد داشـتند، این ایده ای کامـا جدید و متفاوت 

اسـت کـه راهبردهـای مرتبـط بـا امنیـت ملـی آلمـان را در حوزه های بسـیار 

فراگیرتـر از آنچـه در کتـاب سـفید بـه آن اشـاره شـده بـود، مـورد توجـه و 

بحـث قـرار می دهد.

 چرا آلمانی ها به تدوین سند راهبرد امنیت ملی 
احساس نیاز کردند؟

اینکـه چـرا آلمانی هـا در ایـن مقطـع تاریخی نسـبت به برخـورداری از یک راهبرد 

امنیـت ملـی منسـجم احسـاس نیـاز کردنـد، نکته ای مهـم و درخور تامل اسـت. 

شـاید عـده ای بـا معیـار قـرار دادن جنـگ اوکرایـن و فضای امنیتـی حاصل از آن، 

اقـدام آلمانی هـا در تدویـن راهبـرد امنیت ملـی را به این جنگ و تحولات پیرامون 

آن مرتبـط بداننـد. اگر چـه ایـن موضـوع به طـور قطـع می تواند بخشـی از  انگیزه 

مقامـات برلیـن در ضـرورت تعییـن یـک راهبرد امنیت ملـی را توجیه کند، اما باید 

بـه ایـن نکتـه مهـم نیـز توجـه داشـت کـه تلاش ها بـرای ارائه یـک برنامـه و راهبرد 

منسـجم امنیتـی بـرای آینـده آلمـان، از مدت هـا پیـش از جنـگ اوکرایـن و حتی 

شـاید از دوره نخسـت وزیری مـرکل در آلمـان آغـاز شـده بود. ضعـف و ناکارآمدی 

آشـکار آلمـان در رویارویـی بـا بحران هـای متعـدد امنیتـی در حـوزه اروپـا و خارج 

از آن، بـروز نشـانه های اضمحـلال در قـدرت و هژمونـی آمریـکا در جهان، رویکرد 

انزواگرایانـه ایالات متحـده در قبـال تحـولات جهانـی در دوران ریاسـت جمهوری 

ترامـپ، افزایـش تنش هـا میـان روسـیه و اروپـا به ویـژه پـس از تصمیـم روسـیه 

بـه الحـاق کریمـه، ظهـور چیـن در جایـگاه یـک قـدرت نویـن جهانـی و درنهایـت 

وجـود کاسـتی ها و کمبودهـای آشـکار و متعـدد در نیروهـا و تجهیـزات نظامـی 

و امنیتـی آلمـان؛ همگـی از عواملـی بودنـد کـه موجب شـدند تا اندیشـمندان و 

سیاسـتمداران ایـن کشـور از مدت هـا پیش به این نتیجه برسـند کـه دوران خوب 

آلمـان نمی توانـد تـداوم داشـته باشـد و بایـد به دنبـال تغییـر رویکـرد برلیـن در 

راسـتای یک سیاسـت خارجی و امنیتی فعال تر در محدوده اروپا و جهان باشـند.                         

در هر حـال بـر مبنـای درک ایـن نیازها و ناپایداری فزاینـده وضعیت آلمان بود که 

ائتـلاف کنونـی حاکـم بـر آلمـان، وعـده تدوین یـک راهبرد امنیت ملی منسـجم 

را در برنامه هـای انتخاباتـی خـود جـای داد و بـه گفتـه اولاف شـولتش از زمـان 

به دسـت گیری قـدرت تاکنـون نیـز به دنبـال تحقـق آن بـوده اسـت. آن گونه کـه 

صـدر اعظـم آلمـان در جریـان رونمایـی از این سـند بیان می کنـد، راهبرد امنیت 

ملـی کنونـی حاصـل 18 مـاه کار کارشناسـی اسـت کـه البتـه در این میـان وقوع 

جنـگ در اوکرایـن، تحولـی بسـیار بزرگ تـر در برخـی ابعاد و زوایـای آن را ضروری 

می سـاخت.

                          

 راهبرد امنیت ملی آلمان بر چه محورهایی تمرکز دارد؟ 
 سـند راهبـرد امنیـت ملـی آلمـان حاصـل رایزنی هـای فـراوان میـان ائتـلاف سـه 

حـزب حاکـم سوسـیال دموکـرات، لیبـرال دموکـرات و سـبزها اسـت کـه ظاهرا با 

شـعار یـک راهبـرد امنیـت ملـی قـوی، انعطاف پذیـر و پایـدار بـه تصویب رسـیده 

اسـت. بـا توجـه بـه ائتلافـی بـودن دولـت، کوشـش زیادی بـه خرج داده شـده تا 

در حـد ممکـن دیدگاه هـا و نظرات احزاب مشـارکت کننده در دولت تامین شـود؛ 

شـاید بـه همیـن دلیل اسـت که در سـند راهبرد امنیت ملی بـه حوزه های متعدد 

و متفاوتـی از امـور دفاعـی گرفتـه تـا تغییـرات اقلیمـی اشـاره شـده اسـت. اولاف 

شـولتس، صدراعظم آلمان هم در هنگام رونمایی از سـند به همین نکته اشـاره 

می کند و آن را فراتر از مباحثی چون دفاع و نیروهای مسـلح و شـامل حوزه های 

بسـیار متنوعـی همچـون دیپلماسـی، نیـروی پلیـس، آتش نشـانی، کمک هـای 

عمرانـی و امنیـت سـایبری بر می شـمارد. اما بـه گفته »آنالنا بربـوک« وزیر خارجه 

آلمـان، در تمامـی ایـن مباحـث یـک وجـه مشـترک در نظـر گرفتـه شـده اسـت: 

»در آینـده زمانـی کـه تصمیمـات سیاسـی - اقتصـادی اتخاذ می کنیم، بیشـتر به 

سیاسـت امنیتـی فکر خواهیـم کرد.«                         

امـا آن گونه کـه برخـی تحلیلگـران سیاسـی تاکیـد دارنـد در مجموعـه مسـائل 

مطـرح شـده در حوزه هـای مختلـف سـند راهبـردی امنیـت ملـی آلمـان، نکتـه 

غافلگیر کننـده ای وجـود نـدارد و تقریبـا همه چیز بر همـان روال قابل پیش بینی 

ارائـه شـده اسـت. تمرکـز و تکیـه بـر هویت آلمانـی، تاکید بر پیونـد و تعهد عمیق 

این کشـور با اتحادیه اروپایی و ناتو، تداوم دوسـتی عمیق با فرانسـه و همپیمانی 

تنگاتنـگ بـا ایالات متحـده و پیگیـری سیاسـت های لازم در زمینه هـای مهـم 

دیگری همچون حملات سـایبری و تغییرات اقلیمی؛ همگی از جمله حوزه هایی 

به شـمار می آینـد کـه در ایـن سـند راهبـردی مـورد توجـه قـرار گرفته انـد. امـا در 

ایـن میـان چنـد بحـث و در واقـع حـوزه مهم و اساسـی دیگر نیز وجـود دارد که در 

این سـند به آن پرداخته شـده و به شـرح و تفصیل بیشـتر و دقیق تری نیاز دارد:                      

افزایـش بودجـه دفاعـی آلمـان؛ ایـن موضـوع را می توان یکـی از مباحث 1 

پرحاشـیه و جنجال برانگیـز اولیـن راهبـرد امنیـت ملـی به شـمار آورد. 

همان طور کـه اشـاره شـد پیوند عمیـق میان آلمان و اتحادیه اروپـا و ناتو به عنوان 

یکی از مبانی اساسـی اولین راهبرد امنیت ملی آلمان در نظر گرفته شـده اسـت. 

روشـن اسـت که از این جهت میان اهداف اعلام شـده در سـند راهبردی امنیت 

ملـی و رویکردهـای فعلـی برلیـن تفـاوت چندانی وجود ندارد. امـا نکته جنجالی 

ماجـرا از اینجـا آغـاز می شـود کـه ناتـو در سـال 2014 از همگـی اعضـای خـود 

می خواهـد تـا به منظـور تامیـن نیازهـا و اهـداف امنیتی سـازمان، بودجه دفاعی 

خـود را تـا سـطح 2 درصـد در آمـد ناخالـص ملـی افزایـش دهنـد. آلمانی هـا نیـز 

اگر چـه ظاهـرا در آن هنـگام بـا ایـن تصمیـم مخالفتـی نشـان نمی دهنـد، اما در 

عمـل و طـی یـک دهـه اخیـر هیـچ گاه ایـن تصمیـم ناتـو را عملی نکـرده و بودجه 

دفاعـی آنهـا در بهتریـن حالـت حتـی از 1.5 درصـد تولید ناخالـص داخلی فراتر 

نرفتـه اسـت. ایـن شـرایط حتـی پس از شـروع جنگ اوکراین هم تـداوم پیدا کرد، 

به طوری کـه براسـاس آمارهـای منتشر شـده، برلیـن در سـال 2022 حـدود 56 

میلیـارد دلار در امـور نظامـی هزینـه کـرده اسـت کـه تنها 1.39 درصـد در صد از 

تولید ناخالص داخلی این کشـور را شـامل شـده اسـت. در چنین شـرایطی و پس 

از گریـز چنـد سـاله آلمانی هـا از ایـن درخواسـت ناتـو، به نظر می رسـد کـه اکنون 

آنهـا در سـند راهبـرد امنیـت ملـی تسـلیم ایـن خواسـته ها شـده و صراحتـا تعهد 

خـود را نسـبت بـه افزایـش بودجـه دفاعـی اعـلام کرده انـد. در همین راسـتا وزیر 

دارایـی آلمـان در نشسـت رونمایـی از سـند راهبـرد امنیـت ملـی تاکیـد می کنـد 

کـه دسـتیابی بـه معیـار 2 درصـد ناتو یکـی از اهداف آنهـا برای اوایل سـال آینده 

میلادی اسـت.                      

بـا ایـن همـه به نظـر می رسـد کـه در ایـن رابطـه یک ملاحظـه و یـک نگرانی عمده 

وجـود دارد. مـورد قابـل ملاحظـه این اسـت که دولت ائتلافی آلمـان تمایل ندارد 

ایـن افزایـش هزینـه دفاعـی را از بودجـه عمومـی تامیـن کـرده و بـه ایـن ترتیب بر 

مـردم و رفـاه آنهـا فشـار وارد کنـد. دقیقـا بـر چنیـن مبنایی اسـت که وزیـر دارایی 

آلمـان از تامیـن مـازاد بودجـه نظامـی مورد نیـاز از طریق یک صنـدوق ویژه ارتش 

)بونـدس ور( خبـر می دهـد. امـا تامیـن بودجـه دفاعـی 2 درصـد بـه یـک نگرانی 

عمـده دیگـر دامـن زده اسـت، ایـن مهـم کـه بـا بـاز شـدن کانـال افزایـش بودجه 

دفاعـی، دولـت به سـمت افزایـش متـداوم و خـارج از کنتـرل بودجـه دفاعـی و 

نظامـی سـوق پیـدا کنـد. وزیـر دفـاع آلمـان تـلاش می کنـد تا بـه ایـن نگرانی ها 

این گونـه پاسـخ دهـد کـه: »تنهـا چنـد عضـو انـدک ناتـو تاکنـون بودجـه دفاعی 

خـود را بـه 2 درصـد در آمـد ناخالـص ملـی رسـانده اند. ایـن دو درصـد زیـاد و 

رسـیدن به آن سـخت اسـت.«                       

روابـط آلمـان و چیـن؛ روابـط میـان برلیـن و پکـن یکـی از موضوعاتـی 2 

اسـت که همواره در صحنه سیاسـت داخلی آلمان و همچنین در سـطح 

بین المللـی مـورد توجـه ویـژه قـرار گرفتـه اسـت. به رغـم تفاوت هـای ماهـوی کـه 

میـان نظـام سیاسـی دو کشـور و همچنیـن جایگاه آنها در سـاختار و قطب بندی 

نظـام بین المللـی وجـود دارد؛ روابـط دو سـویه برلیـن و پکن طی سـال های اخیر 

به شـدت در حـال رشـد بـوده اسـت به نحـوی که از سـال 2016 تاکنـون، پکن به 

بزرگ ترین شـریک تجاری آلمان تبدیل شـده اسـت. علاوه بر این طی سـال های 

اخیـر چیـن در جایـگاه یک بازار عمده برای محصولات آلمانی نقش آفرینی کرده 

و پذیرای برندهای معتبر آلمانی مانند فولکس واگن و بی ام و بوده اسـت. از این 

جهـت بـر کسـی پوشـیده نیسـت کـه روابط بـا پکن نقـش مهـم و انکار ناپذیری را 

در رونق و شـکوفایی اقتصادی اخیر آلمان داشـته اسـت. اما با تغییرات به وقوع 

پیوسـته در نظـم جهانـی و تقابـل آشـکارتر میـان آمریـکا و چیـن و در کنـار آن بـا 

در نظـر گرفتـن مواضـع پکـن در تهاجـم اوکرایـن، به نظـر می رسـد کـه فشـارهای 

بیشـتری بـر آلمـان وارد می شـود تـا در روابـط خود با چین ملاحظات بیشـتری را 

مدنظر قرار دهد. در همین راسـتا شـاهد هسـتیم که در سـند راهبرد امنیت ملی 

آلمان به بحث چین و روابط با آن توجه ویژه ای شـده اسـت. در این سـند ضمن 

اینکه از چین در جایگاه یک شـریک تجاری اصلی برلین در آسـیا یاد می شـود، 

انتقادهـای تند و تیـزی را هـم متوجـه این کشـور می کند؛ چین متهم به اسـتفاده 

از تـوان اقتصـادی خـود بـرای دسـتیابی به اهداف سیاسـی شـده و به عنوان یک 

تهدیـد فزاینـده بـرای امنیـت جهانـی و مخـل نظـم بین الملـی معرفـی می شـود. 

چیـن کشـوری توصیـف  شـده کـه از اقدامـات مکـرر علیـه منافـع و ارزش های ما 

]جهـان غـرب[ ابایـی نـدارد و درنهایت عناصر رقابت و برتری جویی نزد این کشـور 

طـی سـال های اخیـر به طـور قابل ملاحظـه ای افزایـش یافتـه اسـت. بـا این حال 

در همیـن سـند توصیـه می شـود چیـن بایـد در جایگاه یک شـریک باقـی بماند؛ 

چراکـه بـدون همراهی این کشـور بسـیاری از چالش هـا و بحران های بین المللی 

حـل نشـده باقی خواهـد ماند.      

امـا به رغـم همـه ایـن توصیف هایـی کـه از چیـن در سـند راهبـردی انجـام گرفتـه 

و برخـی آن را جسـورانه دانسـته اند، بازهـم از اظهـارات صدراعظـم و وزیر خارجـه 

آلمـان در نشسـت رونمایـی از راهبـرد امنیـت ملـی می تـوان بـه ایـن اسـتنباط 

رسـید کـه آنهـا به شـدت درصـدد تلطیـف مواضـع اعـلام شـده در راهبـرد امنیـت 

ملـی و حتـی دلجویـی از پکـن بوده انـد. در همین راسـتا اولاف شـولتش با تقدیر 

از رایزنی هـای دو دولـت آلمـان و چیـن، از بـه ثمـر نشسـتن تماس هـای فعالانـه 

میـان دو طـرف، ازجملـه بر سـر تهدیدهای اتمی روسـیه در نشسـت گـروه 20 در 

اندونـزی خبـر می دهـد. وزیـر خارجـه آلمـان هـم تاکیـد می کنـد کـه در برخـورد 

بـا پکـن هیـچ رویکـرد سـیاه و سـفیدی وجـود نـدارد و به رغم برخـی اختلاف های 

اساسـی، همـکاری در برخـی حوزه هـا ماننـد مبـارزه بـا تغییـرات آب و هوایی لازم 

اسـت. امـا شـاید از تمامـی اینهـا مهم تـر، اعلام ایـن نکته از سـوی صدراعظم بود 

کـه فـارغ از بحـث مطـرح شـده در رابطـه بـا چیـن در سـند راهبـرد امنیـت ملـی، 

یـک سـند راهبـردی »مجـزا« هـم در زمینـه چگونگـی روابط با چیـن در حال تهیه 

و تنظیـم اسـت کـه نـه بـر مبنـای قطـع روابـط بـا چیـن، بلکـه بر کاهـش خطرات 

ناشـی از وابسـتگی آلمـان بـه چیـن پایه ریـزی شـده اسـت. ایـن درواقـع به نوعی 

پیروی آلمان از رویکرد کشـورهای گروه هفت اسـت که در آخرین نشسـت خود 

بـر »ریسـک زدایی« از پکـن بـدون »جـدا شـدن« از آن تاکید داشـتند.                          

آینده روابط با روسـیه؛ »روسـیه امروز را تا آینده قابل پیش بینی به عنوان 3 

بزرگ تریـن تهدیـد بـرای صلـح و امنیـت در منطقـه یـورو- آتلانتیـک 

می بینیم. روسیه با نقض دوران ساز نظم صلح اروپایی، به طورمستقیم امنیت ما 

و متحدان ما در ناتو و اتحادیه اروپا را تهدید می کند.« این بخشـی از متن اولین 

سـند راهبردی امنیت ملی آلمان اسـت که به خوبی نشـان می دهد آلمان تا چه 

حد از یکی از بزرگ ترین شرکای تجاری اش در گذشته ای نه چندان دور، فاصله 

گرفتـه اسـت. البتـه ایـن دیـدگاه سـند راهبردی در قبـال روابط با مسـکو چندان 

دور از انتظـار نبـود؛ چراکـه رونـد فاصله گیـری برلیـن و مسـکو از یک دهـه قبـل و 

به طـور خـاص پـس از الحـاق کریمه به روسـیه آغاز شـده بـود. در آن هنگام مرکل 

به عنوان یک سیاسـتمدار انعطاف پذیر و دنباله روی سیاسـت های اقتصاد محور 

تـلاش زیـادی به خـرج داد تـا مانـع از فاصلـه گرفتـن هر چه بیشـتر غرب و روسـیه 

از یکدیگـر شـود. در عین حـال وی معتقـد بـود بـا راه اندازی پروژه هـای اقتصادی 

کلانـی چـون نورد اسـتریم 2 منافـع اقتصـادی آلمـان تامیـن می شـود و البتـه در 

کنـار آن تشـدید پیوندهـای اقتصادی با روسـیه نیز زمینه سـاز تحکیـم امنیت در 

اروپـا خواهـد شـد. امـا بـا تصرف کریمه توسـط روس هـا و اعمال برخـی تحریم ها 

علیـه ایـن کشـور، روابـط برلیـن و مسـکو نیـز رو بـه سـردی گراییـد؛ هر چند مرکل 

هنـوز هـم قطـع رابطـه بـا مسـکو و انـزوای آن را به صلاح ندانسـته و رویکـرد مدارا 

را موثرتـر می دیـد. دقیقـا در چنیـن شـرایطی بـود کـه وقتـی روسـیه بـه اوکرایـن 

حملـه کـرد، بسـیاری انگشـت اتهـام را به سـوی مـرکل و رویکردهـای امنیتـی 

منعطـف او نشـانه گرفتنـد و وی را باعث و بانـی گسـتاخی هر چـه بیشـتر روس هـا 

در برابـر اروپـا ارزیابـی کردنـد. آنالنـا بربوک، وزیر خارجه کنونـی آلمان نتیجه این 

غفلـت را این گونـه توصیـف می کنـد: »مـا بـرای هـر متر مکعـب گاز از روسـیه، دو 

یـا سـه برابـر از امنیـت ملـی خـود هزینـه کردیـم.« حالا بـا کمرنگ شـدن منافع و 

اشـتراکات اقتصـادی آلمـان و روسـیه )به خصـوص در حوزه انـرژی( و ناامیدی از 

نتیجه بخشـی سیاسـت های منعطـف در برابـر پوتیـن، راهبـرد امنیـت ملی کاملا 

روشـن و قابـل توجیـه به نظـر می رسـد. امـا بـا این همه نبایـد جانب احتیـاط را از 

دسـت داد، نکتـه ای کـه می شـود از لحن سـند راهبـردی درک کـرد. به کارگیری 

عباراتـی چـون »روسـیه امـروز« یـا بزرگ تریـن تهدیـد »تـا آینده قابـل پیش بینی« 

و از آن مهم تـر تاکیـد بـر ایـن موضـوع کـه »نـه آلمـان و نـه ناتـو به دنبال دشـمنی 

یـا رویارویـی بـا روسـیه نیسـت«، کاملا گویای همیـن رویکرد احتیاط آمیز اسـت.  

 عقابی که از پرواز دوباره می هراسد
اولیـن سـند راهبـرد امنیـت ملـی آلمـان منتشـر شـد، در حالی کـه محتـوای آن 

نه تنها کسـی را شـگفت زده نکرد، بلکه حتی برخی را نسـبت به مسئولیت پذیری 

بیشـتر آلمـان در نظـم آینـده بین المللـی دچـار یـاس و ناامیـدی کـرد. شـواهد 

حکایـت از آن دارد کـه آلمان هـا از زمـان تشـکیل نظـام سیاسـی خـود در پایـان 

جنگ جهانی دوم تاکنون جسـارت و شـهامت خود را از دسـت داده اند یا اینکه 

حداقـل آن را قربانـی رفـاه خـود کرده انـد. آنها در چند دهه اخیر در سـایه امنیت 

آمریکایـی و انـرژی روسـی و تجـارت چینـی، به رفـاه قابل ملاحظه ای رسـیده اند 

و حـالا درسـت در هنگامـی کـه بایـد بـرای تـداوم رفـاه خـود بهایـی بپردازنـد، 

به شـدت مـردد و سـردر گم نشـان می دهنـد. برهمین اسـاس برخـی تحلیلگران 

غربـی بـا کاوش در اولیـن سـند راهبـردی امنیت ملی آلمان بـه این نتیجه گیری 

رسـیده اند کـه در ایـن سـند هیـچ هـدف بلند پروازانـه و جاه طلبانـه ای به چشـم 

نمی آیـد. به عنـوان مثـال در اولیـن راهبـرد امنیت ملـی در حالـی از پیوند آلمان 

بـا اتحادیـه اروپـا و اتحـاد فراآتلانتیکـی صحبـت بـه میـان می آیـد کـه نسـبت به 

مسـائل کلان تـری چـون آینـده سـاختار نظـام جهانـی و جایـگاه و مسـئولیت 

احتمالـی آلمـان در ایـن نظـام بین المللـی هیچ گونـه توجهـی صـورت نگرفتـه 

اسـت. علاوه بر ایـن به نظـر می رسـد آلمانی هـا در حالـی در سـند راهبـرد ملـی، 

افزایـش بودجـه نظامـی خـود را می پذیرنـد کـه هنـوز هـم نسـبت بـه پذیـرش و 

اجـرای آن اکـراه داشـته و بـرای افزایـش بودجـه نظامـی ملاحظاتـی همچـون 

عدم تامیـن آن از طریـق بودجـه عمومـی را در نظـر می گیرنـد؛ آن هـم بـه ایـن 

دلیـل کـه خللـی در رفـاه عمومـی مـردم آلمـان به وجـود نیاید. در عین حـال این 

نکتـه را نیـز نبایـد نادیـده گرفـت کـه اولین راهبـرد امنیت ملی آلمـان به گونه ای 

نوشـته شـده کـه گویـی وقـوع جنـگ در اوکرایـن کمتریـن تاثیـر را بـر برنامه ها و 

اهـداف آن برجـای گذاشـته اسـت. در بیـان بدیهی تـر شـاید بتـوان به سـختی 

درک کـرد کـه اولیـن راهبـرد امنیـت ملـی در شـرایط جدیـد جنگـی اروپـا و در 

دورانی متفاوت از مرکلیسـم نوشـته شـده اسـت. اما همه اینها در شـرایطی رقم 

می خـورد کـه بـه اذعـان اکثـر صاحب نظـران سیاسـی و نظامـی با افـول قدرت و 

هژمونـی آمریـکا، احتمـالا شـاهد جهـان پیچیده تـر و مخاطره آمیزتـری خواهیم 

بـود و آلمـان خـارج از قیمومیـت آمریـکا و فاقـد تـوان نظامـی و امنیتـی کافـی، 

ظرفیـت لازم بـرای تقابـل بـا ایـن مخاطـرات را نخواهد داشـت.                         

در کنـار همـه اینهـا رویکردهـای سـند راهبـرد امنیـت ملـی در برابـر چیـن هـم 

می توانـد جـای بحـث و مجادلـه زیـادی داشـته باشـد. اگر چه مذمـت و نکوهش 

چینی ها در این سـند شـاید حرکتی جسـورانه تلقی شـود، ولی در عمل راهکاری 

در جهـت کاهـش وابسـتگی آلمان هـا بـه اقتصاد و تجـارت چین ارائـه نمی دهد. 

البته شـاهد هسـتیم که همین رویکرد تا حدی جسـورانه هم با اظهاراتی مثبت 

از جانب نخسـت وزیر و دیگر مقامات تلطیف می شـود. در این شـرایط این سـوال 

بـه ذهـن خطـور می کنـد کـه آیا روابـط با چین تکرار همان سـناریویی نیسـت که 

آلمـان یک بـار پیـش از ایـن با روسـیه تجربه کـرده بود؟                 

امـا صرف نظـر از همـه مـوارد ذکر شـده، انتشـار این سـند از وجود یـک خلأ بزرگ 

دیگـر نیـز خبـر می دهـد. اولیـن راهبـرد امنیـت ملـی بـدون متولـی و فاقـد یـک 

نهـاد اجرایـی کار آمـد اسـت. در نتیجـه اختلافـات میـان احزاب مشـارکت کننده 

در ائتـلاف دولـت و نگرانـی آنهـا نسـبت بـه افزایـش نامتـوازن قدرت نهـاد متولی 

شـورای امنیـت ملی )به طـور معمول دفتر نخسـت وزیری(، کلیدی ترین موضوع 

اولین راهبرد امنیت ملی یعنی تشـکیل »شـورای امنیت ملی« با بن بسـت روبه رو 

شـده اسـت. این در سیسـتمی سیاسـی مانند آلمان که تصمیم گیری های کلان 

سیاسـی و امنیتـی آن بـه شـکل غیرمتمرکز و با مداخلـه نهادهای متعددی چون 

مجلـس ملـی و دولـت انجـام می گیـرد، می توانـد چیـزی در حـد خنثی سـازی 

اهـداف و برنامه هـای اولیـن راهبـرد امنیـت ملی تلقی شـود.                          

در هر حـال همـه ایـن مـوارد می توانـد گـواه ایـن باشـد کـه آلمانی هـا هنـوز هم با 

رویکـردی محتاطانـه، منفعت گرایانـه و در مدار همان فاز سیاسـی و امنیتی چند 

دهـه اخیـر گام بر می دارنـد و ایـن راهبـرد امنیت ملی جدید هم نتوانسـته کسـی 

را مجاب کند که عقاب پیر اروپا برای بازگشـت به دوران جسـارت و شـهامت قبل 

از جنـگ جهانـی دوم و اوج گیـری مجـدد در آسـمان نظـام بین المللـی تصمیـم 

جدی گرفته اسـت.                   

fجهانشهرجهانشهر a r h i k h t e g a n o n l i n e
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میراحمدرضا مشرف
پژوهشگر حوزه بین الملل

آگهی فراخوان
» مناقصه عمومی یک مرحله ای همزمان با ارزیابی کیفی )یکپارچه( «

شماره مناقصه : ۲۰۰۲۰۰۳۰۰۷۰۰۰۰۲۵
ســـازمان توســـعه و نوســـازی معـــادن و صنایـــع معدنـــی 

ایـــران - طـــرح ایجـــاد مناطـــق ویـــژه اســـتقرار صنایـــع انـــرژی بـــر 

در ســـواحل جنوبـــی کشـــور- پارســـیان، در نظـــر دارد فراخـــوان 

مناقصـــه جهـــت برگـــزاری مناقصـــه عمومـــی یک مرحلـــه ای بـــا 

ارزیابـــی کیفـــی )یکپارچـــه(، اجـــرای عملیـــات کنتـــرل ســـیلاب 

ـــر  ـــرژی ب ـــع ان ـــادی صنای ـــژه اقتص ـــه وی ـــمالی منطق ـــایت ش س

ـــت  ـــی دول ـــدارکات الکترونیک ـــامانه ت ـــق س ـــیان را از طری پارس

ـــد. برگـــزار نمای

لـــذا از واجدیـــن شـــرایط، دارای گواهینامـــه معتبـــر صلاحیـــت 

پیمانکاری در رشـــته»آب« ـ زیر رشـــته »سدســـازی و تأسیســـات 

ـــت  ـــر »صلاحی ـــه معتب ـــه 2( و گواهینام ـــل پای ـــه« )حداق مربوط

ایمنـــی از وزارت تعـــاون، کار و رفـــاه اجتماعـــی« دعـــوت بـــه 

ـــدارکات  ـــامانه ت ـــه س ـــناد ب ـــت اس ـــت دریاف ـــد جه ـــل می آی عم

الکترونیکـــی دولـــت بـــه آدرس www.setadiran.com  بـــه 

شـــماره مناقصـــه  200200300۷000025 مراجعـــه نمایند.

کارفرمـــا )مناقصه گـــذار(: ســـازمان توســـعه و نوســـازی معـــادن 

و صنایـــع معدنـــی ایـــران ـ طـــرح ایجـــاد مناطـــق ویـــژه اســـتقرار 

صنایـــع انـــرژی بـــر در ســـواحل جنوبـــی کشـــور 

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گذار: 

ـــر از میـــدان ولیعصـــر،  ـــان ولیعصـــر، بالات آدرس: تهـــران، خیاب

ـــرح  ـــر ط ـــولاد، دفت ـــاختمان ف ـــتقلال، س ـــینما اس ـــه روی س روب

ایجـــاد صنایـــع انـــرژی بـــر در ســـواحل جنوبـــی کشـــور، طبقـــه 

همکـــف - تلفـــن 021-88906133 

موضـــوع مناقصـــه:  اجـــرای عملیـــات کنتـــرل ســـیلاب ســـایت 

ـــیان ـــر پارس ـــع انرژی ب ـــادی صنای ـــژه اقتص ـــه وی ـــمالی منطق ش

برآورد هزینه اجرای کار: 850ر۷۷9ر۷96ر983ر۷ ریال

نـــوع و مبلـــغ تضمیـــن: یـــک فقـــره ضمانتنامـــه بانکـــی بـــه مبلـــغ 

000ر000ر550ر11۷ ریـــال  به صـــورت ضمانتنامـــه بانکـــی 

ـــده  ـــاء ش ـــادر و امض ـــاز ص ـــای مج ـــی از بانک ه ـــط یک ـــه توس ک

ـــنهادات  ـــان پیش ـــخ پای ـــاه از تاری ـــه م ـــدت س ـــرای م ـــد و ب باش

اعتبـــار داشـــته و قابـــل تمدیـــد باشـــد. )ضمانتنامـــه بایـــد دارای 

شـــماره ســـپام بـــوده و هیچگونـــه شـــرطی از ســـوی بانـــک نبایـــد 

در ضمانتنامـــه درج گـــردد(

ـــاس  ـــر اس ـــرح ب ـــع ط ـــوه مناب ـــی: وج ـــع مال ـــن مناب ـــل تامی مح

موافقتنامـــه طـــرح ) طـــرح تملـــک دارایـــی هـــای ســـرمایه ای( 

محـــل و مهلـــت زمانـــی دریافـــت اســـناد مناقصـــه: اســـناد 

ــت  ــنبه  1402/4/4  لغایـ ــاعت   8  روز یکشـ ــه از سـ مناقصـ

ــق  ــورخ  1402/4/11  از طریـ ــنبه مـ ــاعت  16 روز یکشـ سـ

www.ــه  آدرس ــت بـ ــی دولـ ــدارکات الکترونیکـ ــامانه تـ سـ

ــود.  ــد بـ ــترس خواهـ setadiran.ir  در دسـ

ـــت اداری،  ـــان وق ـــنهاد: پای ـــه پیش ـــی ارائ ـــت زمان ـــل و مهل مح

ــق  ــورخ  1402/4/25  از طریـ ــنبه  مـ ــاعت 16 روز یکشـ سـ

بارگـــذاری در ســـامانه تـــدارکات الکترونیکـــی دولـــت )ســـتاد( 

بـــه آدرس www.setadiran.ir ،  فیزیـــک اســـناد مناقصـــه 

ـــت  ـــی دول ـــدارکات الکترونیک ـــامانه ت ـــذاری در س ـــس از بارگ پ

ـــه آدرس مناقصه گـــذار )منـــدرج  )ســـتاد(  فقـــط پاکـــت الـــف ب

در بنـــد 1( قابـــل تحویـــل اســـت. بقیـــه مـــدارک شـــامل پاکـــت 

ارزیابـــی کیفـــی ب و ج نیـــازی بـــه ارســـال فیزیکـــی اســـناد 

ـــردد. ـــذاری گ ـــران بارگ ـــتاد ای ـــامانه س ـــط در س ـــته و  فق نداش

محـــل  و زمـــان بازگشـــایی پاکـــت مناقصـــه: روز  سه شـــنبه 

1402/4/2۷   بـــه آدرس:  منـــدرج در بنـــد 1       

ــاه )180 روز(  از آخریـــن  ــنهادها:  6 مـ ــار پیشـ  مـــدت اعتبـ

ــد. ــنهادات می باشـ ــه پیشـ ــخ ارائـ تاریـ

ـــه  ـــناد مناقص ـــت اس ـــه از دریاف ـــزاری مناقص ـــل برگ ـــه مراح کلی

تـــا ارائـــه پیشـــنهاد مناقصه گـــران و بازگشـــایی پاکت هـــا، از 

ـــتاد(  ـــت )س ـــی دول ـــدارکات الکترونیک ـــامانه ت ـــق درگاه س طری

ـــد. ـــد ش ـــام خواه ـــه آدرس www.setadiran.ir انج ب

ـــی،  ـــت قبل ـــدم عضوی ـــورت ع ـــران در ص ـــت مناقصه گ لازم اس

مراحـــل ثبت نـــام در ســـایت مذکـــور و دریافـــت گواهـــی 

ـــق  ـــه محق ـــرکت در مناقص ـــت ش ـــی را جه ـــای الکترونیک امض

ســـازند.

 تاریخ انتشار فراخوان در سامانه، 1402/4/4 می باشد.

ــل  ــام مراحـ ــت انجـ ــتاد جهـ ــامانه سـ ــاس سـ ــات تمـ اطلاعـ

عضویـــت در ســـامانه:

مرکز تماس: 021-41934

دفتر ثبت نام: 88969۷3۷ و 85193۷68

 سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران

طرح ایجاد مناطق ویژه استقرار صنایع انرژی بر در 

سواحل جنوبی کشور

شماره شناسه 1516649 م.الف1207  

نوبت اول
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مدیرمسئول: محمدامین ایمانجانی- سردبیر: مسعود  فروغی

 تلفن وفکس: ۶299949۵ )02۱(  کدپستی: ۱۱۳۵۶۳۳۸۱۶ 

چاپ: چاپخانه دانشگاه آزاد اسلامی  

نشانی: خیابان حافظ، پایین تر از جمهوری، روبه روی ساختمان بورس، ساختمان فرهیختگان، طبقه سوم

فکر می کنم تا همین آذرماه سال گذشته، تصویری که از آلودگی هوا داشتم 

تنها گردوغباری بود که رنگ آسمانِ استان های مرزی جنوب غربی کشور را 

خاکی و زرد می کرد. احتمالا شما هم تصاویرش را بسیار دیده اید. در آن هوا 

مژه ها پر از خاک و حتی ته گلو هم طعم نامطلوب ریزگردها احساس می شود. 

قطعا در چنین موقعیتی، شرایط برای گروه های حساس دشوار است اما افرادی 

که کمی از سلامت جسمی شان مطمئن هستند، روزمره شان را در همان هوا 

هم می گذرانند. خرید می کنند، کرکره مغازه هایشان را بالا می کشند تا کسب 

روزی کنند و حتی گاهی پیش آمده در ادارات محل کارشان هم حاضر شده اند 

یا دانش آموزان به مدرسه هم رفته اند. بگذریم. زمستانی که گذشت اما شکل 

دیگری از آلودگی را در مرکز تجربه کردم. نمی دانم در استانی مانند خوزستان، 

زور ریزگردها می چربید و غالب بود یا قصه چیز دیگری بود که همیشه آلودگی 

هوایمـــان همراه بود با ریزگردها. اما خب قصه این آلودگی در تهران متفاوت 

است. زمستانی که گذشت و آن چند روز آلودگی که در کلانشهر تهران تجربه 

کردم باعث شد به وضوح سختی گذراندن روزمره در آلودگی صنعتی همراه 

با آلودگی هوا از ریزگردها را احساس کنم. اگرچه دیگر ریزگردها روی مژه ها 

نمی نشست و ته گلو دیگر طعم خاک احساس نمی شد اما در تهران عوارض 

تنفس در آن هوا بسیار جدی تر بود و تقریبا در چنین میزانی از آلودگی دیگر 

اطمینان از سلامت جسمی یا نداشتن مشکلات تنفسی بسیار، مساله نیست. 

براساس گزارش سایت شرکت کنترل هوای تهران؛ شاخص هوای روز اول تیرماه 

برای گروه های حساس ناسالم بود. از ابتدای امسال تا به امروز، تهران تنها 8 

روز پاک داشـــته و 10 روز از این بازه زمانی نیز روزهای ناسالم برای گروه های 

حســـاس بوده اســـت. حالا سراغ آمار 10 سال گذشته برویم و ببینیم از اول 

فروردین 92 تا 3 تیر 1402 چند روز پاک، قابل قبول، ناسالم برای گروه های 

حساس، ناسالم، بسیار ناسالم و خطرناک داشته ایم. 

قانـون هـوای پـاک از سـال ۹۶ جایگزیـن قانـون نحـوه جلوگیـری از آلودگـی هوا 

شـد. در ایـن قانـون حـدود ۱۷۶ »تکلیف دسـتگاه« احصا شـده اسـت. براسـاس 

۳۴ ماده خود دسـتگاه های مختلف اجرایی کشـور ازجمله وزارت کشـور، وزارت 

نفـت، وزارت نیـرو، نیـروی انتظامـی، شـهرداری، صدا و سـیما و... را مکلف کرده 

اسـت که هـر یـک بـه  تناسـب وظایف خـود، اقداماتـی را بـرای کنتـرل آلودگـی 

هـوا در کشـور اجرایـی کننـد. تکلیـف دسـتگاه یعنـی موضوعـی ماننـد نوسـازی 

حمل ونقـل عمومـی متوجـه چندیـن دسـتگاه اسـت کـه ایـن مـوارد احصـا کرده 

اسـت.  در مـاده دوم ایـن قانـون بـه صراحـت آمـده اسـت کـه تمامـی اشـخاص، 

دستگاه ها و موسسات اعم از دولتی و غیردولتی و دستگاه هایی که شمول قانون 

بر آنها مسـتلزم ذکر یا تصریح نام اسـت و تمامی اشـخاص مسـتقر در مناطق آزاد 

تجاری- صنعتی، مناطق ویژه اقتصادی، شـهرک ها و نواحی صنعتی موظفند تا 

مقررات این قانون را رعایت نمایند. سـازمان مسـئول نظارت بر حسـن اجرای این 

قانون می باشـد. برای مثال در تبصره ای دیگر از این قانون آمده اسـت که صدور 

گواهی معاینه فنی وسـایل نقلیه ریلی، هوایی و دریایی براسـاس اسـتانداردها و 

ضوابـط سـازمان های بین المللـی مرتبط توسـط دسـتگاه اجرایـی ذی ربط انجام 

می گیـرد و مسـئولیت کنتـرل و نظـارت بـر گواهینامـه مذکـور برعهـده سـازمان 

اسـت. یـا در مـاده 8 قانـون هـوای پـاک آمده اسـت که تمامی اشـخاص حقیقی 

و حقوقـی مالـک وسـایل نقلیه موتـوری اعـم از سـبک، نیمه سـنگین، سـنگین و 

موتورسـیکلت مکلفند وسـایل نقلیه خود را پس از رسـیدن به سـن فرسـودگی از 

رده خـارج کننـد و مسـئولیت خـود را از ایـن جهـت، نـزد یکـی از موسسـات بیمـه 

داخلـی تحـت نظـارت بیمـه مرکـزی جمهوری اسـامی ایران بیمه کننـد. تعیین 

سـن فرسـودگی و بیمـه انـواع وسـایل نقلیه موتـوری موضـوع ایـن ماده براسـاس 

آیین نامـه ای اسـت کـه حداکثـر ظـرف مـدت سـه ماه پـس از ابـاغ ایـن قانـون 

بـه پیشـنهاد مشـترک سـازمان و وزارت صنعـت، معـدن و تجـارت و سـازمان ملـی 

اسـتاندارد ایـران و بیمـه مرکزی جمهوری اسـامی ایران بـه تصویب هیات وزیران 

می رسـد.  بـا وجـود تصویـب ایـن قانـون از سـال۹۶ امـا دسـتگاه ها الزام هـای به 

میـان آمـده در ایـن قانـون را اجرایی نکردند. تا جایی که سـازمان بازرسـی کشـور 

در آبان ۱۴00 در نشستی تخصصی که با حضور دستگاه های مسئول و معاون 

نظارت و بازرسـی امور تولیدی سـازمان بازرسـی کل کشور برگزار کرد، غامعباس 

ترکی اعام کرد: »بررسـی های سـازمان بازرسـی کل کشـور حاکی از آن است که 

بسـیاری از تکالیـف قانونـی دسـتگاه ها، اجـرا نشـده اسـت. در این قانـون اعتبار 

لازم نیـز پیش بینـی شـده و در مـاده ۳۳ قانـون هـوای پـاک به طـور صریح تعیین 

شـده اسـت. از طرفی بررسـی های سـازمان بازرسـی کل کشـور نشـان می دهد؛ 

مفـاد مـاده ۳۳ مذکـور و سـایر مقـررات در زمینـه تامیـن بودجـه و هزینه کـرد بـه 

درسـتی و کامـل محقـق نشـده و مـا نیـز پیگیری هـای لازم در ایـن زمینـه را انجام 

خواهیـم داد تـا مشـخص شـود کـه آیـا منابـع، بـرای کنتـرل آلودگـی هـوا مـورد 

اسـتفاده قـرار گرفتـه یـا تخطـی شـده اسـت. در ایـن قانـون، سـازمان حفاظـت 

محیط زیسـت دو تکلیـف قانونـی دارد؛ یـک دسـته از آنهـا، ناظـر بـر تکالیف خود 

دسـتگاه اسـت و دسـته دیگر نیز نظارت بر اجرای قانون و آیین نامه های قانونی 

اسـت. بنابرایـن انتظـار داریـم ایـن سـازمان به هـر دو وظیفه خود عمـل کند و در 

ایـن زمینـه اخطـار لازم را داده ایـم.« پـس از گذشـت یـک  سـال از ایـن نشسـت، 

درنهایت مرداد ماه سـال گذشـته، رئیس دفتر بازرسـی امور ویژه سـازمان بازرسی 

کل کشـور مجددا اعـام کـرد کـه سـازمان بازرسـی کل کشـور براسـاس وظایـف 

ذاتـی در حـال رصـد مـداوم عملکـرد دسـتگاه های اجرایـی دربـاره قانـون هـوای 

پـاک اسـت و ایـن برنامـه را در دسـتور کار دارد و بـا هرگونـه تـرک فعـل و قصـوری 

که باشـد برخورد می کند. همچنین سـازمان بازرسـی کل کشـور در زمینه اجرای 

قانـون هـوای پـاک چندیـن پرونـده تخلـف علیـه دسـتگاه ها و مسـئولان مربوطه 

در دسـتور کار دارد کـه مسـتندات آنهـا موجـود اسـت و ایـن پرونده هـا بـه مراجع 

قضایی و تخلفات معرفی شـدند.  قائم مقام سـازمان بازرسـی کل کشـور، احمد 

رحمانیان نیز در بهمن ماه سـال گذشـته در جلسـه بررسـی عملکرد دسـتگاه ها 

در راسـتای اجـرای تکالیـف قانـون هـوای پاک گفـت: »زمانی که به روزشـمار ایام 

هـوای پـاک کان شـهرها به ویـژه تهـران نـگاه می کنیـم پـی می بریم که ایـن آمار 

نگران کننده اسـت و آمار مقایسـه ای امسـال و سـال گذشـته نشـان می دهد که 

تعـداد روزهـای ناسـالم سـال گذشـته 88 روز و امسـال تـا پایـان دی مـاه ۱۱۷ 

روز اسـت. اگـر وضعیـت بـه همیـن روال ادامـه پیـدا کنـد وضعیـت در سـال های 

آینـده خطرناک تـر می شـود. در ایـن قانـون تمام موجـودات زنده اعـم از جانوری 

و گیاهـی دیـده شـده اند امـا مـا هنـوز در اجـرای مقدمـات ایـن قانـون مانده ایم. 

در راسـتای اجـرای ایـن قانـون سـازمان محیط زیسـت به عنـوان دسـتگاه ناظـر 

مسـئولیت دارد کـه دسـتگاه هایی را کـه تـرک فعـل داشـته اند بـه مراجـع قضایی 

معرفـی کنـد. براسـاس آمـار مراجـع قضایـی، تاکنـون دسـتگاهی بـه دلیـل ترک 

فعـل بـه مراجـع قضایـی معرفـی نشـده اسـت. جـای سـوال دارد کـه بـا توجـه بـه 

وضعیـت هـوا آیـا تـرک فعلـی نبوده یا اینکه محیط زیسـت به وظیفـه نظارتی خود 

بـه خوبـی عمـل نکـرده اسـت. سـازمان بازرسـی کل کشـور بـه دسـتگاه هایی که 

در این رابطه سـهل انگاری می کنند در وهله اول هشـدار داده و اگر دسـتگاه ها 

بـه وظایـف خـود عمـل نکنند براسـاس وظیفه قانونـی خود عمل کـرده و عاوه بر 

اطاع رسـانی عمومی، دسـتگاه متخلف را به دسـتگاه قضایی معرفی می کند.« 

در گزارشـی از مرکـز پژوهش هـای مجلـس کـه بهمـن ۱۴00 منتشـر شـده آمده 

اسـت براسـاس برآوردهـای بانـک جهانـی خسـارت آلودگـی هـوا فقـط در شـهر 

تهـران برابـر 2.۶ میلیـارد دلار در سـال اسـت. مطابـق آمـار وزارت بهداشـت، 

درمـان و آمـوزش پزشـکی نیـز مـرگ ۱2000 نفـر در سـال مسـتقیما بـه آلودگی 

هـوا مربـوط می شـود.  البتـه گـزارش دیگـری وزارت بهداشـت در سـال ۱۳۹8 

منتشـر کـرده کـه در آن خسـارت آلودگـی هـوا بـر سـامتی شـهروندان تهـران را 

حـدود 2200 میلیـارد تومان تخمین زده اسـت. براسـاس همیـن گزارش میزان 

خسـارت آلودگی هوا در کل کشـور به صورت میانگین سـالیانه ۱۹000 میلیارد 

تومـان بـرآورد می شـود.  مهم تریـن علـت عـدم اجـرای مفـاد این قانـون از جانب 

مجریـان آن تخصیـص نیافتـن منابـع مالـی عنـوان شـده اسـت. بنابرایـن بـرای 

پیشـبرد احـکام منـدرج در قانـون هـوای پاک نیـاز به تخصیص اعتبـارات الزام و 

متناسـب بـا راهکارهـای تعیین شـده در این قانون اسـت. طبیعتـا این اعتبارات 

می بایسـت در لوایـح بودجـه پیش بینـی و تعیین شـوند. با بررسـی لایحه بودجه 

سـال ۱۴0۱ مشـخص شـد کل اعتبار تخصیص یافته برای اجرای قانون هوای 

پـاک فقـط ۳20 میلیـارد تومـان اسـت. همچنین مجموع اعتبارات لحاظ شـده 

در ایـن لایحـه کـه بـه نوعـی در کاهـش آلودگـی هـوا موثـر اسـت حـدود 2000 

میلیـارد تومـان بـرآورد می شـود. ارقـام تعییـن شـده بـرای اجـرای قانـون هـوای 

پـاک و کاهـش آلودگـی هـوا در لایحـه بودجه سـال ۱۴0۱ در مقایسـه بـا میزان 

اعتبار لازم برای این امور بسـیار کم اسـت. اجرای راهکارهایی ازجمله نوسـازی 

و توسـعه نـاوگان حمل ونقـل عمومـی، توسـعه قطـار شـهری، اجـرای طرح هـای 

ترافیکی، کنترل و ارتقای معاینه فنی، توسـعه حمل ونقل پاک، اصاح سـوخت 

صنایع و نیروگاه ها، جابه جایی صنایع آلاینده از اطراف شهرها، نصب تجهیزات 

فیلتراسـیون آلاینده هـا در صنایـع و نیروگاه هـا، اجرای طرح کهاب، برقی سـازی 

موتورسـیکلت ها و... ارقـام بسـیار بزرگ تـری نسـبت بـه2000 میلیـارد تومان را 

می طلبـد.  براسـاس گـزارش دیـوان محاسـبات کشـور از بیـن ۱۱2 حکم تعیین 

شـده در قانـون هـوای پـاک، ۳8 حکـم اصا اجرا نشـده، ۶۴ حکم اجرای ناقص 

داشـته و فقـط ۱0 حکـم بـه صـورت کامـل اجـرا شـده اند. بنابرایـن تـا زمانـی که 

ایـن آمـار بـه سـمت اجـرای کامل احـکام هدایت نشـود نباید انتظـاری در ایجاد 

تغییـر در وضعیـت هـوا و رفـع معضـل آلودگی هوا داشـت. بیشـتر دسـتگاه های 

مسـئول در توجیـه عـدم اجـرای تکالیف خود در درجـه اول عدم تخصیص منابع 

و کمبـود بودجـه را مطـرح کرده انـد. البتـه برخـی از ایـن ادعاهـا ممکـن اسـت 

ناصحیـح باشـد، امـا روی هـم رفتـه نمی تـوان این را انکار کرد که طی سـال های 

اخیـر پـس از تصویـب قانـون هـوای پـاک هیـچ بودجه مناسـبی بـرای اجرای آن 

تخصیص داده نشـده اسـت.

محمـد درویـش، فعـال محیط زیسـت در گفت وگـو بـا »فرهیختـگان« دربـاره 

وضعیـت آلودگـی چنـد سـال اخیـر گفـت: »چنـد سـالی می شـود کـه هـم در 

تابسـتان و هـم در زمسـتان آلودگـی داریـم و فقـط سـال گذشـته کمتـر از دوماه 

در سـال هوای سـالم داشـتیم. اغلب روزها بیشـتر از شـاخص سقف است. طبق 

پژوهـش شـهرداری تهـران در سـال ۹8 بیشـتر از 80 درصـد وسـایل حمل ونقل 

تهران، وسـایل موتوری متحرک اسـت. همچنین بیش از ۶0 درصد آلاینده های 

دیگـری کـه وجـود دارد، آن هـم متاثـر از آلاینده هـای متحـرک موتـوری اسـت. 

بنابرایـن به نظـر می رسـد عوامل دیگـری مانند کارخانه ها، رسـتوران ها و خانه ها 

در اولویت های بعدی هسـتند. حداقل در تهران این گونه اسـت و ممکن اسـت 

مثـا در اصفهـان بـا عامـل دیگـری روبـه رو باشـیم اما در تهران متهم شـماره یک 

آلودگی هوا، وسـایل حمل ونقل متحرک موتوری اسـت. بنابراین اگر قرار اسـت 

مـا بتوانیـم مشـکل آلودگـی هـوا را حل کنیم، شـاید باید تمهیداتـی فراهم کنیم 

کـه شـهروندان تهرانـی داوطلبانـه خودروهـای شـخصی و موتورسـیکلت های 

خودشـان را کنـار بگذارنـد و از وسـایل حمل ونقـل عمومـی اسـتفاده کننـد؛ 

چراکـه ایـن دو عامـل از سـایر عوامـل تاثیرشـان بیشـتر اسـت. بـا توجه بـه اینکه 

شـهرداری تهـران نتوانسـته وسـایل حمل ونقـل عمومی موثـری را در میان مردم 

جـا بینـدازد، مثـا موتورهـای برقـی یـا دوچرخـه ولـی عمـا بـا افزایـش جمعیت 

همچنـان مهاجرپذیرتریـن شـهر ایـران اسـت، یعنـی جمعیـت درحـال افزایـش 

اسـت امـا همچنـان ظرفیتـی کـه اسـتفاده از موتورسـیکلت ها را کمتـر کند، کم 

اسـت. میـزان رضایـت اسـتفاده شـهروندان تهرانـی از موتورسـیکلت در ۷ سـال 

گذشـته بیش از 25 درصد افزایش پیدا کرده اسـت؛ چراکه ترافیک بیشـتر شـده 

اسـت. این درحالی اسـت که موتورسـیکلت به شـدت یک عنصر آلاینده اسـت و 

آلودگـی صوتـی شـدیدی ایجـاد می کنـد. همچنیـن می بینیم کـه بالاترین نرخ 

مرگ ومیر مربوط به موتورسـیکلت اسـت. شـهرداری کا تا وقتی نتواند مشـکل 

خودروهـای شـخصی و موتورسـیکلت ها را حـل کند، نمی تواند مشـکل آلودگی 

شـهر تهـران را حـل کنـد.« درویـش همچنیـن دربـاره سـهم دیگر ارگان هـا ادامه 

داد: »اولیـن متهـم به نظـر من خود سـازمان محیط زیسـت اسـت. به رغم اینکه ۶ 

سـال اسـت از قانـون هـوای پـاک می گذرد اما دسـتگاه های مختلـف این قانون 

را همچنـان معرفـی نکرده انـد. دیگـر دسـتگاه ها هـم می تواننـد در اجـرای ایـن 

قانون موثر باشند، مثا آموزش وپرورش دانش آموزان و خانواده ها را در استفاده 

از ناوگان هـای حمل ونقـل عمومـی تشـویق کنـد. همچنیـن قـرار بر ایـن بود که 

تسـهیات و بودجه ای درنظر گرفته شـود که اتوبوس ها و ناوگان های حمل ونقل 

فرسـوده ترمیـم شـوند امـا براسـاس گزارش هـای ارائه شـده، گفتـه می شـود کـه 

سـازمان برنامه و بودجه، بودجه لازم را در اختیار قرار نداده و نتوانسـتیم این کار 

را انجـام دهیـم، از طـرف دیگـر بحـث تحریـم و اجـازه انجام ایـن کار را نیز مطرح 

می کننـد و در هـر صـورت مسـاله را بـه یکدیگـر پـاس می دهند.«

داریـوش گل علیـزاده، رئیـس مرکـز ملـی هـوا و تغییـر اقلیـم محیط زیسـت در 

گفت وگـو بـا »فرهیختـگان« گفـت: »سـازمان های خاطـی ناظـر بـه مـاده 2 قانون 

هـوای پـاک در همیـن راسـتا گزارشـی از عملکـرد دسـتگاه های اجرایـی را کـه در 

اجـرای ایـن قانـون مکلف هسـتند، احصا و از طریق سـامانه مربوط مستندسـازی 

و گزارش های نهایی را به دولت، کمیسـیون اصل ۹0، دیوان محاسـبات و... ارائه 

کرده ایـم. در آن گـزارش نوشـته ایم کـه کدام دسـتگاه چه تکالیفـی دارند و عملکرد 

آنهـا در اجـرای تکالیف شـان چقـدر اسـت. اقداماتـی که سـازمان بازرسـی، دیوان 

عدالـت و سـایر ارگان هـا درخصـوص ایـن گزارش انجـام داده  اند، براسـاس گزارش 

مـا بـوده اسـت و مـا آن گـزارش را تهیـه کرده ایم. ما نمی توانسـتیم به طور مشـخص 

دسـتگاه های اجرایـی را بـه دادگاه معرفـی کنیـم. گـزارش عملکـرد را بـه دولـت و 

نهادهـای نظارتـی می دهیـم، ایـن نهادها بررسـی می کنند و اگـر در آن مصادیقی 

از تـرک فعـل یـا قصـور باشـد، اقدامـات قانونـی را انجـام می دهنـد. کمااینکه این 

گزارش هـای مـا منجـر بـه معرفـی چنـد دسـتگاه به مراجـع قضایی شـده و پایه این 

اقدامـات نهادهـای نظارتی، گزارش سـازمان محیط زیسـت اسـت، یعنـی در حوزه 

نظـارت به خوبـی مستندسـازی کرده ایـم. اکنـون هـم در مرحلـه سـال سـوم تهیـه 

گـزارش عملکـرد هسـتیم تـا گـزارش ایـن دوره از دسـتگاه های اجرایـی را تهیـه و به 

مراجـع ذی ربـط ارائـه دهیـم.  سـازمان محیط زیسـت، وزارت نفـت، وزارت نیـرو و 

سـازمان ملـی اسـتاندارد را براسـاس عملکـرد سـال۹۹ این دسـتگاه ها، بـه مراجع 

قضایـی معرفـی شـدند امـا عمده تکالیف انجام نشـده، از جنس تکالیف هزینه ای 

بودنـد، یعنـی اقداماتـی بودنـد کـه نیاز به تامین اعتبارات داشـتند، مثل توسـعه و 

اصـاح ناوگان هـای حمل ونقـل عمومی، توسـعه نیروگاه هـای تجدیدپذیر، تولید 

و توزیع سـوخت اسـتاندارد. البته اکنون توزیع سـوخت اسـتاندارد اسـت اما تولید 

آن سراسـری نیسـت، همچنیـن بحـث خودروهـای فرسـوده بود که گزارش شـان را 

ارائـه داده ایـم. اجـرای قانـون هـوای پـاک در برخـی جاهـا به مـاده ۱2 قانـون رفع 

مـوارد تولیدپذیـر یـا مثـا بـه بحث درآمدهـای هوای پاک هم گره خـورده بود، مثا 

اگـر بخواهیـم اکنـون درخصوص توسـعه و اصاح نـاوگان حمل ونقل عمومی ورود 

کنیـم، هزینه هـای ایـن بخـش بـا توجـه بـه تحریم هـا و شـرایط اقتصـادی موجـود 

بسـیار بـالا رفتـه اسـت و درحال حاضـر شـرایط کشـور اجـازه ایـن کار را نمی دهـد، 

ولی یکی از مواردی که مشـکل آفرین بوده، شـاید این باشـد که از شـرایط موجود 

به نحو احسـن اسـتفاده نشـده، مثا اکنون از آن محل می توانسـتیم ما نوسـازی و 

توسـعه نـاوگان حمل ونقـل عمومـی را پیش ببریـم. همچنین در بحـث انرژی های 

تجدیدپذیـر در قانـون هـوای پـاک گفتـه می شـود وزارت نیـرو مکلـف اسـت کـه 

سـالانه ۳0 درصـد از توسـعه بـرق هـر سـال خـود را بـه انرژی هـای تجدیدپذیـر 

اختصـاص دهـد امـا ایـن اتفـاق نیفتـاده اسـت. دلیلـش ایـن اسـت کـه کسـی بـه 

سـمت انرژی هـای تجدیدپذیـر فسـیلی نمـی رود. این مسـاله را پیگیـری کرده ایم 

و روشـی تنظیـم شـده کـه منابـع حاصـل از ایـن روش به مـاده ۱2 اختصـاص پیدا 

کنـد، همچنیـن درحال حاضـر بایـد بـرای تامین امنیت سـبد انرژی کشـور از تمام 

انرژی هـا اسـتفاده کنیـم؛ چراکـه از ایـن روش کمبودهـا را هـم جبـران می کنیم.«  

وی درباره بیشـتر شـدن آلودگی با وجود تصویب قانون روزهای پاک تصریح کرد: 

»بررسـی عملکرد براسـاس تعداد روزهای پاک شـاخص درسـتی نیست؛ چراکه در 

سـال ۹۷ تعداد روزهای آلوده ما بسـیارکم بود، زیرا شـرایط جوی شـرایط مناسـبی 

بـود. اقداماتـی کـه تـا الان انجام شـده، بـا توجه به افزایش منابـع آلاینده ها صورت 

گرفته است، مثا سالانه یک میلیون خودرو به کشور اضافه می شود اما در مقابل 

چقـدر خـودرو خـارج می شـود؟ 2۴ هـزار خـودرو. همچنیـن نزدیک بـه 25 درصد 

از خودروهـای کشـورمان فرسـوده اسـت، یعنـی ۶.5 میلیـون خـودروی فرسـوده 

از 25 میلیـون خـودرو شماره گذاری شـده داریـم. خـودروی فرسـوده هـم مصـرف 

انـرژی و هـم آلایندگـی  بیشـتری دارنـد. در کنـار ایـن، مصرف انرژی مان در کشـور 

هم درحال افزایش اسـت. توسـعه صنعت، توسـعه خدمات و توسعه فعالیت داریم. 

امسـال نزدیک به ۱۱2 میلیون لیتر میانگین مصرف داشـتیم، طبیعتا با افزایش 

میـزان خـودرو از طرفـی کاهـش خـودروی خدمات حمل ونقل عمومـی، آلایندگی 

هـم افزایـش پیـدا می کنـد. اقداماتـی کـه تاکنون صـورت  گرفته اگر جلـوی بهبود 

شـرایط را نگرفته، لااقل مانع تشـدید شـرایط شـده اسـت.«

قانون هوای پاک و چند نکته ای در باب این قانون

موتورسیکلت ها متهم اصلی آلودگی تهران 

ما نمی توانستیم به طور مشخص دستگاه های اجرایی را به دادگاه معرفی کنیم

زینب مرزوقی
خبرنگار گروه جامعه

سال9۳
روزهای پاک: ۷  

روزهای قابل قبول: ۸۱  
روزهای ناسالم برای گروه های حساس: ۸ 

روزهای ناسالم: 0 
روزهای بسیار ناسالم: 0 

روزهای خطرناک: 0

سال9۸
روزهای پاک: ۲۸

روزهای قابل قبول: ۶۲
روزهای ناسالم برای گروه های حساس: 9

روزهای ناسالم: 0 
روزهای بسیار ناسالم: 0 

روزهای خطرناک: 0

سال9۴
روزهای پاک: ۱0  

روزهای قابل قبول: ۶۲  
روزهای ناسالم برای گروه های حساس: ۲۳ 

روزهای ناسالم: ۱ 
روزهای بسیار ناسالم: 0 

روزهای خطرناک: 0

سال99
روزهای پاک: ۱۵

روزهای قابل قبول: ۷۵
روزهای ناسالم برای گروه های حساس: ۶

روزهای ناسالم: 0
روزهای بسیار ناسالم: 0 

روزهای خطرناک: 0

سال9۵
روزهای پاک: ۱۱  

روزهای قابل قبول: ۷۶
روزهای ناسالم برای گروه های حساس: 9

روزهای ناسالم: 0
روزهای بسیار ناسالم: 0 

روزهای خطرناک: 0

سال۱۴00
روزهای پاک: ۲

روزهای قابل قبول: ۸۲
روزهای ناسالم برای گروه های حساس: ۱۲

روزهای ناسالم: 0
روزهای بسیار ناسالم: 0 

روزهای خطرناک: 0

سال9۶
روزهای پاک: 9

روزهای قابل قبول: ۷۸
روزهای ناسالم برای گروه های حساس: 9

روزهای ناسالم: 0
روزهای بسیار ناسالم: 0 

روزهای خطرناک: 0

سال۱۴0۱
روزهای پاک: ۲

روزهای قابل قبول: ۶۳
روزهای ناسالم برای گروه های حساس: ۲۶

روزهای ناسالم: ۳
روزهای بسیار ناسالم: 0 

روزهای خطرناک: ۲

سال9۷
روزهای پاک: ۸

روزهای قابل قبول: ۷۳
روزهای ناسالم برای گروه های حساس: ۱۵

روزهای ناسالم: 0
روزهای بسیار ناسالم: 0 

روزهای خطرناک: 0

سال۱۴0۲
روزهای پاک: ۸

روزهای قابل قبول: ۸۷
روزهای ناسالم برای گروه های حساس: ۱0

روزهای ناسالم: ۱
روزهای بسیار ناسالم: 0 

روزهای خطرناک: 0

مازوت یا موتورسیکلت؟ آلودگی هوا ۶ ماه زودتر شروع شد

معمای آلودگی در تابستان
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